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SINDIKAT SO ZLORABILI
»Le takrat, ko so potrebovali 
naše soglasje za ustanovitev 
B podjetij, so šefi iskali nas 
v sindikatih. Zdaj smo znova 
nezaželeni. Ker so sindikat 
zlorabili, ni več možnosti za 
kooperativnost. Sindikati v 
železarnah pa govorimo sku
pen jezik, in če bo potrebno, 
bo prav kmalu prišlo do skup
nih akcij, ki bodo široko od
mevale.«

Tako je govoril Janko Dež
man, sekretar SKEI Železarne 
Ravne na posvetu v dvorani 
državnega sveta, o katerem 
poročamo na 4. strani DE.

Slovensko družbeno pravobranilko samoupravljanja 
Anico Popovič bi radi zamenjali. Očitajo ji neučinkovito in 
pristransko delovanje pri varovanju družbene lastnine. In 
kaj so več kot dve leti, odkar divja privatizacijski rop 
stoletja, počeli njeni tožilci? Ves ta čas so ji metali polena 
pod noge in rohneli, kako je treba ta »relikt komunizma« 

čimprej odpraviti. Več o tem v komentarju na str. 15.

Energetiki grozijo vladi
Če do 1. novembra ne bosta podpisani panožni kolektivni pogodbi za elektrogospodarstvo in premogovništvo, bo 
SDE prvi teden v novembru začel proti vladi Republike Slovenije stavkati z zmanjševanjem in ustavljanjem proizvod

nje premoga in električne energije. Se nam torej obetajo redukcije?

Kdo je vladi obljubil »sporazum s sindikati«?
Tako se sprašujeta ROS in konferenca sindikatov v republiških upravnih organih. Vlada se pred sprejemom 

proračunskega memoranduma ni posvetovala z njimi, čeprav bi se morala...

SINDIKALNI ZAUPNIK

Javni protest!
Predsedstvo sveta Zveze svobodnih sindikatov Slovenije 
izraža začudenje nad predlogom vlade Republike Slove
nije, naj se zaradi stavke policijskega sindikata po hitrem 
postopku sprejmejo spremembe zakonodaje, s katerimi 
naj se omejijo pravice delavk in delavcev do stavke. 
Predsedstvo sveta Zveze svobodnih sindikatov Slovenije 
meni, da bi se morala vlada in pristojna ministrstva pra
vočasno vključevati v reševanje problemov, ko ti nasta
jajo, in ne šele takrat, ko delavke in delavci vidijo edini 
izhod le še v stavki.
Zato predsedstvo sveta Zveze svobodnih sindikatov Slo
venije javno poziva vlado in pristojna ministrstva, naj 
probleme delavk in delavcev v policijskem sindikatu kot 
tudi v drugih sindikatih pravočasno rešuje s pogovori na 
podlagi socialnega partnerstva, ne pa z administrativnimi 
posegi in zakoni, sprejetimi čez noč, čemur odločno na
sprotujemo.

Mag. Dušan Semolič, 
predsednik ZSSS

Pravica do stavke
Sindikat kovinske in elektroindustrije družb Slovenskih 
železarn na lokaciji Ravne protestira proti nameri vlade, 
da državnemu zboru predlaga zakonsko omejitev stav
kovnih pravic policijskemu sindikatu in drugim sindika
tom oz. delavcem državnim uslužbencem.
Predsednika vlade in predsednika državnega zbora pro
simo, naj s tem stališčem seznani člane vlade, in če bo 
prišlo do izredne seje državnega zbora, tudi vse poslance. 
Da bi se izognili nepravilnemu razumevanju, poudar
jamo, da se s tem stališčem ne spuščamo v upravičenost 
ali neupravičenost katerihkoli zahtev kateregakoli sindi
kata.

S spoštovanjem!

Janko Dežman, 
sekretar

Dušan Posedi, 
predsednik
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Idioti ali barabe

Tako želeno strankarstvo na Sloven
skem že daje prve, doslej žal edine rezul
tate. Politiki se kot sestradani psi spopa
dajo za vsak atomček oblasti, če je pa še 
kakšen tolarček poleg, jih popade ste
klina. Dosjeji, anonimke, zarote, podti
kanja so pač del te pene na gobcih.

Če to velja za medstrankarske boje, 
kjer jim pride prav celo glorificiranje iz- 
dajalstva, enega največjih blat, v katero 
lahko zagazi človeška žival, bi le največji 
naivnež lahko pričakoval, da se bodo 
gnojnici lahko ognili sindikati.

Čudež je, da se ni nanje ulila prej, in čudež ni, da se je zdaj 
in z največjo golido prav na Metko Roksandič, predsednico 
podravskih svobodnih sindikatov. Kdo pa še lahko stopi na 
prste tej politični sodrgi, ki je slovensko usodo vzela v svoje 
roke - za svoj žep?!

Še dobro, da je ta zalega, kolikor je zvita, tako bebava. Na 
njena psovanja, nesmiselna, kot so, sploh ni treba odgovar
jati. Vedno pa je treba poiskati njihova ozadja.

»Uroš Korže je najmanj dvakrat bleknil, da delamo sindi
kati v Mariboru z direktorji kot svinja z mehom,« pravi 
Metka Roksandič, in če je to logika šefa tako pomembnega 
sklada, se po logiki direktorjev niti ni treba spraševati. - Lop 
po sindikatih torej! Kako, niti ni več važno.

Sindikate je treba onemogočiti, pa če jih popljuvamo, 
oblatimo, karkoli že, da bi le ne ovirali neke politike.

Kakšne božje politike neki?! Če je o njej sploh moč govo
riti, jo lahko rode in vodijo le bebci ali pridaniči. Saj te 
»koncepte« in njih posledice že poznamo ter bridko okušamo. 
V DE smo ničkolikokrat opozarjali, da jih je prav Uroš Korže 
uvedel v IMP, potem se je plaz sprožil in zdaj je kepa 
oblikovana. Kdo jo bo ustavil? Sindikati so poskusili in...

»Lastniniš najlažje po dveh receptih. Firmo razbiješ na 
manjše enote in jih prodaš. To sicer terja nekaj časa, denarja, 
srečaš se s terjatvami delavcev, stanejo te presežki...

Lastniniš lahko še lažje in to počnejo skozi stečaje. Delav
cev se znebiš čez noč, s podjetji se ukvarja sodišče, Korže pa 
odkljuka še eno podjetje, s katerim se mu ni treba več 
ukvarjati.«

Tako ozadje pojasnjuje Metka Roksandič. Hudič je v tem, 
ker ne gre več za »politiko« na podjetniški ravni, zaradi 
katere se DE še zdaj bode s Šimetom Ivanjkam. Zdaj gre za 
»politiko« na državni ravni in njena ost je strnjena prav 
v Mariboru. Programirani stečaji, ki jih zakon sicer ne pozna 
in za katere strokovnjaki pravijo, da so gospodarski krimi
nal, prav v Mariboru neusmiljeno kosijo. TVT, Metalna, 
Elektrokovina, le v teh treh tovarnah je v treh letih število 
zaposlenih skopnelo z 10.000 na dobrih 4.000 in smer tega 
klavrnega gibanja je žal jasna.

Je ta industrija potrebna manj denarja, skrbi, prestruktu
riranja kot železnice, železarne, premogovniki?

»Finta« je še v tem, da je moral poseben zakon omogočiti 
revizijo v podjetjih prav zaradi stvari, ki jih Uroš Korže 
nemoteno uveljavlja kot koncept. Ker so take packarije 
skoncentrirane v Mariboru še bolj kot drugod, ker se sindi
kati upirajo še bolj kot drugod...

Zato gnojnica! Metka Roksandič jo je svojo porcijo dobila 
in upamo lahko, da se bodo njeni kolegi drugim pošiljkam 
lažje ognili. Oziroma jih preprečili. Zakaj bi jih bilo sram 
stavkati še za kaj drugega kot za tisto bedno eksistenco, ki se 
ji pravi plača? Zakaj spet in spet požirati vse klofute in spet 
v imenu nekakšnih višjih, državnih interesov?

Vsa orožja torej, brez lažne strpnosti in taktiziranja. Saj 
sindikalna so jasna, ustava jim daje v roke referendum in po 
tem je treba pač poseči. Kakšne stranke neki, kakšni pro
grami, skladi, družbe, direktorji, višji interesi...

No, tudi ta strpna, demokratična, parlamentarna pot ob
staja. Vodi končno v sindikate s prav toliko članstva, kot ga 
imajo zdaj. Le članarina bo nižja, ker bodo vsi člani - na 
cesti.

Piše: Ciril Brajer
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slovenskih 

delavcev

Nanj se resda lahko 
naročite tudi pisno, 

toda zakaj bi se 
trudili: pokličite

(061) 321-255

in poskrbeli bomo, da boste dobili 
časopis, brez katerega je vaše delo 

v (kateremkoli) sindikatu vsaj 
težje, če že ne nemogoče

časopis 
slovenskih 

delavcev

Stvar je jasna. To je moj časopis. Zato ga naročam na naslov:

Priimek in ime:

Naziv podjetja ali ustanove: 

Naslov: _________________

Podpis naročnika:

Ropajo nas, ropajo!
V DE z dne 30. septembra 1993

sem prebrala članek g. Ivana Le
bana z naslovom: »Ropajo nas, 
ROPAJO!«

Če bi ta članek prebrala večina 
Slovencev, sem prepričana, da bi 
dosegel svoj namen, saj bi v večini 
primerov vzbudil vsaj občutek 
sramu pri ljudeh, ki ga porivamo 
v podzavest, s tem ko si ne priz
namo, kako nas iz dneva v dan 
zavajajo.

Glede tega, da smo vsi Slovenci 
taki, se pa ne strinjam z njim, saj 
jih je nekaj, ki so čisto zadovoljni 
s takim položajem, ker pač imajo

dovolj, če pa nimajo, si tisto manj
kajočo razliko izsilijo z raznimi 
štrajki in pritiski (npr. šolstvo, 
policija, kmetje itd.). Da pa to do
bijo, je potrebno spet oguliti go
spodarstvo, saj so tam v večini 
delavci, ki naj bi bili manj inteli
gentni in bodo tako tiho, saj so 
navajeni preživeti z malo, in več 
bo manj, nič za to.

Mogoče si včasih belijo glavo 
s tem, kako bodo plačali vse po
ložnice, kako bodo preživeli, ven
dar se potem v večini sprijaznijo 
s svojim trenutno slabim finanč
nim stanjem, saj jim vlada kar na
prej obljublja, da to delajo zato, 
da jim bo nekoč lepše, vladi pa je 
treba verjeti, saj smo jo izvolili 
sami. In s takimi nesmiselnimi 
prepričevanji samega sebe se spet 
nekako prebijejo skozi mesec. 
Najtežje je seveda tistim, ki jim 
otroci iz šole tedensko, če ne že 
dnevno nosijo razna obvestila 
staršem (na katerih piše neob

vezno, na drugih še to ne), za 
razne šole v naravi, za ekskurzije, 
plavalne tečaje itd. In spet se ne
kaj časa jezimo na učitelje, vendar 
se hitro potolažimo s tem, saj oni 
tako in tako ne morejo razumeti, 
kako otroku ni mogoče vsega pri
voščiti, ker imajo pač dovolj ve
like dohodke.

Kako dolgo bomo še vzdržali 
pritiske in pomanjkanje, je vpra
šanje. Upam pa, da se bomo Slo
venci zbudili pravočasno, saj se 
lahko zgodi (glede na to, da se 
človek vsemu privadi), da bomo 
vse to prenašali še leta in pri tem 
nekateri pozabljali da smo ljudje, 
drugi pa bodo bogateli na račun 
naše naivnosti. Da smo naivni, pa 
sploh ni vprašanje, saj smo verjeli 
večino tistega, kar so nam kandi
dati in stranke obljubljale pred 
volitvami. Da bodo obljube izpol
nili, pa tako ne moremo več upati, 
saj so v vladi in v večini strank 
narcisoidni lijudje, ki vidijo samo

sebe in delajo samo zase in jim je 
malo mar za rajo, ki ji kar naprej 
daljšajo nosove in se drži načela: 
Daj cesarju, kar je cesarjevega in 
bogu kar je božjega.

Upamo lahko samo, da se bo ta 
raja v kratkem zbudila in vso jezo 
in bes, ki se v njej nabira, nakopi
čila na pravem mestu in s tem 
zadušila naše politike ter sprevi
dela, koliko izgublja, preden bo 
izgubila vse.

Vem, da teh mojih razmišljanj 
ne bo prebralo veliko ljudi, saj si 
večina glede na svoje dohodke ne 
more več privoščiti niti časopisa, 
upam pa, da bo vlada sprevidela, 
da je treba delati po načelu: 
Vzemi tam, kjer je, in daj tja, kjer 
ni, in ne obratno. V nasprotnem 
primeru se lahko zgodi, da se 
bomo vsi zadušili v raznih aferah 
in na koncu končali na smetišču.

Marinka Vinko,
Videm pri Ptuju

Kako premagati 
ekonomsko - politično 
matijo - udbomafijo in 
kako postati narod 
gospodarjev - delničarjev
- velikih in malih!

Tej kliki je poglavitni cilj pose
dovanje oblasti in kapitala (podje
tij) in da si na ta način ponovno 
vzpostavi monopolno oblast v pre
obleki tržnega gospodarstva in 
politične demokracije. Problem je 
v tem: ko bi ta klika imela popoln 
monopol nad slovensko družbo, bi 
resnično demokracijo in tržno go
spodarstvo že v samem začetku »v 
kali uničila« (kakršna koli res
nejša ekonomska in politična kon
kurenca, bi zaradi njihovih intere
sov bila obsojena na neuspeh). Po
samezna gospodarska področja, 
ki jih ne bi mogla obvladovati, bi 
odprodala za provizije »tujcem« 
(kar se že dogaja). Slovenija bi 
postala sodobna evropska kolo
nija v posesti domače mafije in 
dvomljivih tujcev, ki bi skupaj 
brezobzirno izkoriščali in zlorab
ljali narod (ekološko smetišče 
Evrope). To se že dogaja, ker naša 
država nima prave in ljudem 
jasne državnoekonomske strate
gije. Podjetja se raje za smešno 
nizke kupnine prodajajo omenje
nim skupinam in tujcem, kot da bi 
jih podarili ali za isto ceno prodali 
Slovencem - zaposlenim. Takšna 
prodaja podjetij tej kliki dela iz 
ljudi čisto navadne hlapce, ki so 
potrebni za delo in razplod. Da se 
to lahko izvaja, so ljudi načrtno 
okupirali z vsakdanjo nečloveško 
bitko za preživetje. Očitno vlada 
parola »Vsem drugim, samo Slo
vencem - narodu ne«.

Še je čas in še so načini, da se 
brez večjih negativnih posledic re
šimo iz te pasti. Ena izmed pri
mernih poti je uvedba ekonomske 
demokracije, ki je resnična 
spremljevalka politične demokra
cije. Ekonomska demokracija po
meni, da ima vsak državljan ne 
samo ustavno, temveč tudi dejan
sko - praktično pravico posedo
vati lastnino iz minulega dela 
(tudi podedovati). Zato zahte
vamo, da država omogoči, da ve
čino obstoječe lastnine dobijo za
posleni, brezposelni in upokojenci
- Slovenije.

Sedanja zakonodaja je navi
dezno naravnana v tej smeri in 
brez ustrezne zaščite. Certifikati, 
ki izhajajo iz minulega dela, so 
zakonsko zaščiteni le za obdobje 
dveh let, nakar jih bo možno pro
dati zaradi umetno povzročenega 
nizkega standarda, kar bodo lju
dje iz kratkovidnih preživetvenih 
razlogov tudi storili. Organizi
rane mafijske skupine v podjetjih 
bodo povzročile umetni padec po
djetij, s tem sprožile prodajo cer
tifikatov in jih na tej prevari od
kupile po najnižji ceni in s tem 
zagospodarile v podjetjih. Zapo
sleni bodo izgubili premoženje in 
postali mezdna delovna sila.

Glavni problem je ta, da mafija, ki 
je - bi s krajo dobila podjetja, ne 
bo znala z njimi gospodariti. 
Uspevala bo lahko le na osnovi 
nizkih plač in izkoriščanja.

Rešitev pred omenjeno mafijo 
je, da se podjetja v prvi fazi po- 
lastninijo (postanejo delniške in 
družabniške družbe) s strani za
poslenih, brezposelnih in upoko
jencev, vključno s skladi, ki jih 
predpisuje zakon. Le-ti se bodo 
z inteligenco in pozitivnim delom 
menedžerstva interesno združili 
in zaradi ohranitve svoje lastnine 
nagnali iz podjetij vso mafijo 
(tega ne more trenutno doseči no
bena politična stranka, niti zveza 
ali država z vsemi svojimi institu
cijami). Mehanizmi, ki to omogo
čajo, so SKP (sindikati v po
djetju), zakon o soupravljanju in 
najmočnejši med njimi zakon 
o lastninjenju - na osnovi certifi
katov in terjatev, ki jih imajo za
posleni in brezposelni do podjetij.

Drugi del lastninjenja se prične 
takoj po prvem. Lastnikom je 
treba omogočiti takojšnjo notra
njo dokapitalizacijo na osnovi 
odrekanja dela plač, pokojnin in 
prejemkov brezposelnih kot tudi 
iz osebnih prihrankov. V tej fazi bi 
se višina posameznih vlog pričela 
razlikovati odvisno od tega, ko
liko bi kdo osebno dodatno vlagal. 
V skladu z velikostjo vloženih 
sredstev pripada upravljalski de
lež. Zato je neobhodno zakonsko 
zaščititi interno lastnino z zako
nom. Interne delnice (sedanji cer
tifikati) je možno menjati za de
nar le z matičnim podjetjem in še 
to samo v primeru zapustitve po
djetja ali odhoda v pokoj. Prav 
tako mora obstajati možnost iz
bire, da se v omenjenem primeru 
lahko delnice pustijo v podjetju 
(možnost dedovanja), v zameno pa 
le-to delničarju izplačuje denar 
od letnega dobička.

Ko so te faze lastninjenja izčr
pane in podjetje potrebuje do
datni kapital, se lahko na osnovi 
tega interesa lastniki odločijo za 
kredite, dokapitalizacijo od zunaj 
in tudi s strani tujcev. Te dokapi
talizacije bodo pod kontrolo last
nikov in bodo verjetnosti špekula
cij - divjih privatizacij mini
malne.

Lastniki (brezposelni, upoko
jenci in zaposleni) bodo imeli od 
internih delnic zraven lastniške 
upravljalske pravice tudi pravico 
do letnega dobička podjetja (ki pa 
ga ne bi dobili, če bi prodali certi
fikate), ki v daljšem obdobju 
lahko presega večkratno vrednost 
vloženega kapitala in prinese 
v žep lastnikov delničarjev zaje
ten kupček denarja (glavni razlogi 
boja za lastnino). Da ponovimo še 
enkrat, certifikati bodo lastnikom 
prinašali denar od vsakoletnega 
dobička podjetja. To je njihova 
resnična vrednost.

Zaposleni (solastniki) bodo pri
siljeni delovati ekonomsko, sicer 
se bodo znašli na cesti in ostali 
brez premoženja. Da bi ohranili 
podjetje in omogočili njegovo 
uspešno poslovanje, sebi pa delo, 
zaslužek, dobiček in ohranitev 
lastnine, bodo pričeli motivirano 
ustvarjati, iskati trge, prepreče
vati špekulacije (drug drugemu 
bodo gledali pod prste), si izplače
vali primerne plače, da preživijo

in podjetje pripeljejo na zeleno 
vejo. Vodil jih bo interes preži
vetja in napredka.

Dosedanji »modeli« lastninje
nja, ki so namensko omogočali in 
dopuščali kraje, vse dokler se to 
javno ni izvedelo, so nas zaradi te 
zakulisne špekulativnosti pripe
ljali ravno do obratnih pojavov in 
v situacijo, ki je za nas katastro
falna. Če se bo to nadaljevalo, ni 
izključen samo dokončen zlom go
spodarstva, temveč lahko pride do 
splošnega razpada. Sprememba, 
ki poteka, lahko postane usodna 
za večino nas, če bomo še dopuš
čali, da ima nad njo prevlado ma
fija. Slovenski narod je imel mož
nost izginiti v balkanskem kotlu 
ali ustanoviti lastno državo. 
Z njeno ustanovitvijo sta se spet 
pojavili dve možnosti. Prva, da 
nam zavlada mafija s tujci in mo
rebitni razpad države, druga, da 
postanemo v njej gospodarji. Al
ternativna rešitev za drugo mož
nost je ta, da ostane večina last
nine v poštenih slovenskih rokah. 
Izbira ni težka. S tem si bomo 
ohranili ekonomsko, politično in 
nacionalno neodvisnost (svojo dr
žavnost) in postali narod gospo
darjev - delničarjev - velikih in 
malih. Za to seje vredno potruditi 
in je izziv, ki ga je treba sprejeti. 
Ne razumem, zakaj se nekateri 
tako »načrtno nestrpno« obnašajo 
do družbene lastnine, ki ni nič 
drugega kot slovenska nacionalna 
lastnina, ki se je ustvarjala in ple
menitila stoletja in stoletja in nam 
omogočila, da še danes obstajamo. 
Ne rušimo si temeljev naše neod
visnosti in bodočnosti. V svoji dol
goletni zgodovini se je samo za 
hipec imenovala družbena. Dajmo 
jo v privatne roke tistih, ki jo bodo 
pravilno upravljali, jo povečevali 
in nam s tem nudili preživetje in 
prihodnost.

Rastko Plohl, 
predsednik predsedstva NSS

Pobuda Kmečki zvezi pri 
SLS

Seznanjeni smo s stališčem va
ših »zelenih« članov o trasi avto
cest. V tej zvezi vam pošiljamo 
poudarke iz naših stališč, ki so 
v večji meri usklajeni z Zelenimi 
(g. Gošnik), Zeleni-ekološko soci
alno stranko in Zvezo društev za 
varstvo okolja (ZVOS). Ker bo 
v bistvu tekla bitka za plodno 
zemljo, sodimo, da bi lahko bili 
prav vi nosilec skupnih sloven
skih akcij, upoštevaje dejanske 
strokovne interese, ne pa stran
karskih. Predlagamo, da skličete 
skupni sestanek vseh strank, ki 
imajo posebej organizirane ekolo
ške skupine oziroma imajo ekolo
gijo v ospredju svojih programov. 
Akcijo bi lahko z veseljem koordi
nirali tudi v SEG-u.

Izrabljamo priložnost, da vas 
zaprosimo, da kaj več storite za 
smotrno rabo kemije v kmetijstvu 
(zaščitna sredstva, umetna gno-

Svobodni 
Sindikati 

Slovenije

jila), o ravnanju z ostanki pa še 
posebej.

Poudarki:
1. Plodno zemljo je treba varo

vati za vsako ceno. Zgled je trasa 
avtoceste med Beljakom in Salz
burgom v Avstriji. Take trase so 
drage le navidezno, dolgoročno so 
najcenejše.

2. Slovenija potrebuje pred
vsem dobro medregionalno pove
zavo in hiter izstop v vse dele 
Evrope. Tranzit torej nima pred
nosti in je treba v največji meri (z 
ekonomsko prisilo ali spodbu
dami) prenesti prevoze s cest na 
železnico, za katero pa tudi še ni 
državne strategije.

3. Ni možna gradnja avtocest 
brez ekološke presoje po zakonu 
o varstvu okolja.

4. Bencinski tolar »da«, vendar 
strogo namensko. Konecesije tuj
cem niso zaželene. Možno je pav
šalno plačevanje cestnine pri regi
straciji vozil. Za ceste naj gre tudi 
del cestnega dinarja, ki je leta 
1990 poniknil v integralni prora
čun.

5. Javnost mora biti prisotna 
v vseh fazah sprejemanja planov 
države in konkretnih načrtov za 
avtoceste. Ljubljanska obvoznica 
je predvsem problem mesta Ljub
ljane, ne slovenske države.

Ekološki pozdrav!
Izvršni odbor SEG 
Karel Lipič, tajnik

Učitelji z neustrezno 
izobrazbo VI. stopnja

Učitelji z neustrezno izobrazbo 
zahtevajo vse nemogoče. Da se jita 
količnik zmanjša za 10 ali 15 od
stotkov, to je še vse premalo. Oni 
učence zelo slabo učijo, ker imajo 
sami neustrezno izobrazbo. 
Takšni učitelji v Sloveniji se ho
dijo z učenci na igrišča prijetno 
zabavat in na razna prijetna poto
vanja. Znanje, učenje pa zane
marjajo, zato učenci nič ne znajo. 
Imeli bodo po stavki trajne počit
nice, jesenske, zimske in poletne, 
česar si ne zaslužijo. V osnovni 
šoli obstajajo tri kategorije učite
ljev. Prvovrstni, zelo dobri in za
nič učitelji. Tisti najslabši učitelji 
so leni, zato ne bodo drli na viso
košolski študij, ampak bodo raje 
stavkali in na lahek način izsilje
vali višjo plačo, ki je ne zaslužijo. 
Nikoli niso in ne bodo zadovoljni, 
ker je njihova požrešnost po de
narju neskončna. Učitelji so iz 
kmečkih delavskih družin, zato so 
tako lakomni. Nevoščljivi so svo
jim kolegom, ki imajo večjo izo
brazbo ter zato malce večjo plačo, 
to jih zelo jezi in se razburjajo- 
Nevoščljivost je velikanska, prav 
tako požrešnost.

Tudi učenci so razdeljeni: so ne
zadostni učenci, zadostni, dobri, 
prav dobri, odlični učenci. Torej 
bi se slabi učenci z neustreznim 
znanjem lahko prav tako razbur
jali, zakaj imajo slabšo oceno kot 
učenci z odličnim znanjem. Niso 
vsi enaki v znanju in ne v oceni- 
Torej učenec, ki neustrezno odgo
varja, dobi slabo oceno 1. Učenec, 
ki vse zna, dobi'oceno 5. Naj torej 
učenec kot učitelj stavka, da bo 
z izsiljevanjem dobil namesto ne
zadostne ocene (1) lepo oceno do
bro (3). Lepšo oceno si je treba 
pridobiti z znanjem, to velja za 
učence. Boljšo plačo si je treba 
pridobiti z ustrezno izobrazbo, to 
velja za nevošljive učitelje v Slo
veniji. Študirala bo peščica učite
ljev, ostali pa bodo raje večno jezi
kali, ker so leni za študij. Sram 
naj jih bo pred svetom.

Prosim, da te vrstice objavi pri
ljubljen, zelo cenjen časopis DE.

S spoštovanjem!
Egidij Holešnik, Breg

Delavska enotnost je bila ustanovljena 20. novembra 1942 S DE — glasilo Svobodnih sindikatov Slovenije S Izdaja ČZP Enotnost 61000 Ljubljana, Dalmatinova 4, poštni predal 479 • Direktor in glavni urednik: Marjan Horvat, telefon 313-942, 
311-956 • Odgovorni urednik: Ciril Brajer, telefon 1316-163, 313-942 • Časopis urejajo: Sašo Bernardi (fotografija), Brane Bombač (oblikovalec), Marija Frančeškin (Življenjska razpotja), Ivo Kuljaj (Ravbarkomanda, Najpomembnejša stran)! 
Damjan Križnik (Kažipot), Franček Kavčič (sindikati), Boris Rugelj (Na tržnem prepihu), Andrej Ulaga (Na tržnem prepihu), Bora Zlobec (lektorica), Igor Žitnik (Razum in srce) in Jožica Anžel (tajnica), telefon 313-942,311 -956 • Naročnina: 321-255 
• Posamezna številka stane 155 tolarjev • Žiro račun: 50101-603-46834 • Tisk: Tiskarna Ljudske pravice, Kopitarjeva 6, Ljubljana • Časopisni svet: Mira Videčnik, Alojz Omejc, Ciril Urek, Edo Kavčič, Jernej Jeršan, Dušan Semolič
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Avtoetnocid
V naslovu sem najbrž zapisal čudno sko
vanko. Nedavno smo lahko slišali, da nas 
je balkanska klavnica obogatila za izraz 
etnocid, ki pomeni iztrebljanje (celega) 
naroda. Za tamkajšnje razmere je več kot 
prikladen. Avtoetnocid bi torej pomenil 
narodno samoiztrebljenje. Za Slovence 
povsem primeren termin!
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Kje začeti utemeljevanje te 
trditve, ki hoče povedati, da se 
Slovenci sami iztrebljamo? 
Recimo s pošastno smrtno 
bero na slovenskih cestah! 
Dvajset, sedemnajst, dvanajst 
tedensko. Vsaka številka pod 
deset pomeni srečen teden. In 
višek cinizma je ugotovitev, 
da prav vse smrtne žrtve niso 
Slovenci. Cestni križ ob vseh 
naših križih zagotovo potre
bujemo. Torej tudi cestni to
lar, kar pomeni manj tolarjev 
za reprodukcijo in biološko 
preživetje. Začarani krog?

So pa druge možnosti. Re
cimo tim. obrambni tolar. Ali 
Pa tudi ne! Nekaj logike je 
v tem, da nas je že tako malo, 
da se moramo dobro oborožiti, 
če hočemo kljubovati napa
dalcem. Vendar imamo opra
viti s pametnejšimi sosedi. Po 
eni strani jim je treba samo 
čakati, da sami izumremo in 
$e bodo mimo razširili 
v prazni prostor (kot recimo 
Albanci po velikih srbskih se
litvah na prostor Stare Sr
bije). Če pa bodo vendarle ne
strpni, nas tako ali tako lahko 
pokupijo. Naše oblasti (tu šte
jem tudi vso politiko, ki sov- 
pliva na oblast) jim gredo pri 
tem prav dobrososedsko na 
roko. Tako recimo zapravijo 
za sanacijo železarn velikan
ski kapital, nato pa ugotovijo, 
da se izgube še kar večajo (za
radi korupcije ali nesposobno
sti? sprašujete in jaz odgovar
jam, da zaradi obojega), in mi
slijo, da je stvar vseeno treba 
prodati ne glede na ceno. 
Točno! Cene več sploh ni
mamo. In ker tako o nas v res
nici misli naša nacionalna po
litika (ki sebi pravi udboma- 
fija), je tujcem treba samo ča
kati. Bomo že sami še bolj 
spustili lastno ceno.

Seveda je perverzno trkanje 
3 Politike na prsi, da so v skrbi 

za narodovo regeneracijo uza
konili univerzalni otroški do
datek. Kje pa so ugodni vrtci, 
kje poceni šola, kje stanovanja 
in kje predvsem delovna me
sta? No, zadnje vprašanje jem
ljem nazaj; delovnih mest že 
mora biti dovolj, če oblasti za
poslujejo administrativno 
upokojene ljudi. Pa tudi sicer: 
zgoraj potrebujejo še veliko 
tajnic, šefov kabinetov, sveto
valcev, varnostnikov, pred
sednikov uradov in drugih ku- 

i Plerajev. Kupleraji so sploh še 
neizrabljena možnost! Pa 
igralništvo seveda. Naša zaš

čitna znamka. Tam so inova
cije, tam je denar. Slovenec 
Slovencu hazarder! Dela je to
rej dovolj. Samo otrok nihče 
ne dela, ker zanje še ni odprta 
sis temiza cija.

Mogoče si bo treba izmisliti 
kakšno juniorsko organiza
cijo. Pravzaprav raje več. 
Tako kot veteranske. Veterani 
so zaslužni. Zato upajo, da 
bodo kaj cvenka dobili tudi iz 
proračuna. A mi še ni jasno, 
kdo bo veterane preživljal. 
Mogoče pa južnjaki, ki jih 
bomo spet morali uvažati, ka
kor smo slišali. Korist bo 
dvojna. Delali bodo, za kar 
bodo najeti. Lahko pa tudi 
mlade Slovence. Vendar ne 
vem, če bodo radi dajali za 
veterane, ki so postali na
rodno zaslužni tudi zato, ker 
so kup južnjakov nagnali iz 
Slovenije. Vsekakor veteran
ska inflacija dokazuje, da se 
Slovenci zadev lotevajo na 
zadnjem koncu. Sicer pa je 
olajševalna okoliščina vsaj 
narodova trdoživost. Tradi
cija, ki so jo nagajivci pona
zarjali z velikimi slovenskimi 
gozdovi, iz katerih so parti
zani prihajali kar 40 let, še 
živi. Edino potrebni delovni 
staž je vedno krajši. Partizani 
so za status zaslužnih potre
bovali štiri leta (majski hrošči 
seveda primemo manj), seda
nji veterani samo deset dni. 
Vsa čast borcem za svobodo, le 
entuziazma več ne razumem. 
Sicer pa to zna razložiti g. Fel- 
trin iz SLS, ki je entuziast za 
borih 170 jur jev.

Naj sklenem svoje obiranje 
slovenske mentalne in seksu
alne jalovosti s pobudo premi- 
eru, ki rad pove, da politi
kantskim zdraham ne misli 
nasedati in da se bo kot gospo
darstvenik in zaradi akutnosti 
gospodarskih razmer posvečal 
predvsem zadnjim. Zal pa se 
je avtor Zgodbe o uspehu iz
kazal za alkimista. Zato pred
lagam, naj reorganizira vlado. 
Peterle naj bo minister za dru
žino (vsaj otroke zna delati), 
Janša pa minister za finance. 
Tudi če kot ministra na teh 
mestih ne bosta posebno 
uspešna, bo blagodejno že to, 
da ne bosta več opravljala se
danjih dolžnosti.

Ni treba, da bi zaradi tega 
kdo ostal brez dela. Puharjeva 
in Gaspari se bosta kmalu 
lahko zvrstila na mestu šefa 
varnostne službe. Feltrin pa 
zmeraj lahko pomaga z entu- 
ziazmom.

14. oktobra 1993 TRIBUNA
Kot kaže, bi se kar lepo šte

vilo poslancev v parlamentu 
rado spremenilo v policaje, 
preiskovalne sodnike in po
dobne reči. Parlamentarne
preiskave seveda poznajo mnogi parlamenti, vendar pa pri 
tem poznajo tudi svojo mero. Ponekod je število preiskav, ki 
smejo sočasno trajati, omejeno recimo na največ tri prei
skave. pri nas pa. kot da bi radi vsak dan ustanovili kakšno 
novo parlamentarno preiskavo.

Igrati se policaje s poslansko imuniteto, je seveda na moč 
zanimivo delo. še posebej, če si poslanci pri tem predstav
ljajo, da lahko delajo, kar hočejo. Tovrstne preiskave kot da 
so za nekatere poslance hobi, 
za druge pa kar paranoja, pa 
tudi posledica kakšnih oseb
nih bolečin.

Gromovniški poslanec Mar
jan Poljšak je predlagal celo f| 
nadzor nad avtocestno družbo 
po vzorcu parlamentarne prei
skovalne komisije. Saj ne, da 
taka družba ne bi potrebovala 
strogega nadzora, toda kar je 
preveč je preveč.

Zato seveda ni čudno, če so

Lov
se poslanci začeli razburjati, da takšnih maratonskih zase
danj, kot je sedanje, ki se imenuje še septembrsko, več ne 
vzdržijo. Če bi se bolj držali zakonodajnega dela, kar je 
njihova osnovna dolžnost, ker je pač parlament zakonodajna 
veja oblasti, in se manj obremenjevali s kopanjem po prete
klosti (s tem naj se ukvarja stroka in sodni preiskovalni 
organi), bi imeli seveda več časa in moči za svoje delo.

Ce bo šlo z manijo preiskovalnih komisij v parlamentu še 
naprej tako kot doslej, se poslanci res več ne bodo mogli 
ukvarjati z ničimer drugim, kot da bodo letali za tajnimi 
dokumenti in podatki in se šli žandarje in lopove.

Kako to gre, je te dni lepo pokazal celo državni svetnik dr. 
Peter Glavič, ki je moral za ugotavljanje znanstvene preteklo
sti poslanca dr. Ludvika Toplaka, ki naj bi postal rektor 
mariborske univerze, porabiti neznansko veliko časa, da bi 
ga očrnil. Če je to svetniško delo. potem seveda hvala lepa za 
take svetnike. In če že. ko bi vsaj gospod svetnik svoje delo 
opravil temeljito, pa ga seveda ni, kar mu že dokazujejo drugi 
znanstveniki in profesorji, ki bi se kajpak tudi lahko ukvarjali 
s pametnejšim delom.

Država - kot da je postala en sam log. kjer najbolje uspeva 
lov na čarovnice. O idejah, kako bi našli nova delovna mesta, 
pa bore malo ali nič.

Kakorkoli je že liberalno de
mokratski poslanec Janez Ko
pač skoraj vedno proti sedanjim 
ali novim izdatkom za socialo, 
saj je znan kot javni pravobrani
lec javnih financ, mu je tokrat 
treba dvigniti palec: zahteval je, 
naj za obrambo v proračunu za 
prihodnje leto ne bi dali kar 70 
odstotkov več kot letos. Kopač 
je tokrat nastopil tudi z argumen
tom, da bi tako naravnan prora
čun za mednarodno javnost in 
Združene narode pomenil znak,

Frače
da Slovenija ne želi spoštovati embarga na uvoz orožja. Argu
ment seveda »sedi«, čeprav se država vztrajno bori za ukinitev 
embarga; vendar s tem najbrž ne bo nič, dokler ga bomo sekali 
s takimi orožarskimi aferami, kot je mariborska, in najbrž še 
zdaleč ne edina. Seveda še ni nobenih dokazov, da bi v ome
njeno afero imel namočene prste tudi obrambni minister, bilo bi 
pa naravnost smešno in tudi skrajno diletantsko, če državna 
obramba ne bi vedela za take kupe orožja.

Embarga torej nismo spoštovali že prej in se seveda moramo 
zavoljo tega delati neumne, češ da so nam orožje podtaknili grdi 
Rusi, Arabci, Kitajci in bog ve kdo še. In če je tako, ga pač 
poskušajmo kupovati še naprej, če že skritega po nekaj mesecev 
ne znamo odkriti.

Čeprav je znano, da gre mladinski liniji pri liberalnih demokratih 
njihov nekdanji član hudo na jetra, velja Kopaču dati prav tudi 
zato, ker je takšno orožarsko obnašanje vlade zelo podobno 
obnašanju južnoameriških ali afriških vojaških diktatur in avantur, 
kjer se generali na vsak način hočejo iti oblast, ljudstvo pa strada.

Seveda to ne pomeni, da se ne bi morali tudi oborožiti bolje kot 
sedaj, vendar vse v mejah možnega in razumnega. Tako oboro
ženi, da bi se lahko suvereno branili pred kakšnim resnim napa
dom s katerekoli strani, še dolgo ne bomo, najbrž nikoli. Kdo pa 
sploh je v Evropi? Zato tudi obstaja sistem evropske kolektivne 
varnosti. Zahodnjaki, ki jih prosimo za morebitno zaščito, nas 
seveda nočejo samo s fračami in loki. Njihovo pomoč je treba tudi 
plačati. Toda če mora zavoljo tega gospodarstvo še naprej 
»cagati«, se tak račun ne bo izšel. Armada delavcev na cesti bo 
namreč takšna, da je tudi do zob oborožena vojska ne bo mogla 
obvladati. In namesto »zunanje« bomo imeli notranjo vojno. Kako 
je, če ima armada preveč orožja, pa vidimo na Balkanu.

Boža Gloda

Grommiki sovraštva

Piše: Jože Smole

Sprava z državami nekdanje osi Rim-Berlin- 
-Tokio je bila že zdavnaj dosežena. Možna pa je 
bila samo na dosledni protifašistični osnovi. Mi
rovne pogodbe z Nemčijo, Italijo, Japonsko in 
njihovimi nekdanjimi sateliti niso pomenile 
opravičevanja, kaj šele rehabilitacije njihove 
vloge v drugi svetovni vojni. Današnje uradno 
stališče omenjenih držav je, da je zmaga protifa
šistične koalicije pomenila zgodovinsko pozi
tivno spremembo sveta in omogočila demokrati
čen razvoj pri njih samih. Ločnica med fašiz
mom in protifašističnimi silami je popolnoma 
jasna. In je tudi trajna. Neoporečna.

Tudi pri nas je dejanska sprava 
možna samo v omenjenem svetov
nem okviru. Narodnoosvobodilni 
boj proti okupatorjem je trajna 
velika vrednota, sodelovanje 
z okupatorji pa nacionalno izdaj
stvo.

Nekaterim pri nas to ni po volji. 
Nikakor se ne morejo sprijazniti

z v svetu uveljavljenim protifaši
stičnim konceptom. Medvojno do
gajanje pri nas skušajo prikazo
vati v luči svojih konstruktov. In 
po njih naj bi se sodelovanje 
z okupatorji opravičevalo z »bo
jem proti komunistični nevarno
sti« in tako rehabilitiralo naci
onalno izdajstvo.

V ZDA, Veliki Britaniji, Ka
nadi, Franciji Norveški, Belgiji, 
Holandiji, Danski in drugih za
hodnih državah svetovne protifa
šistične koalicije niso nikdar imeli 
posluha za »protikomunistične 
pobude« domobranskega sodelo
vanja z okupatorji. Racionalno so 
se spraševali: zakaj antikomuni- 
stične in druge desničarske sile 
v Sloveniji niso šle v boj proti 
okupatorju. Če so se pač oprede
lile za uveljavljanje svojih proti
komunističnih ciljev z nasloni
tvijo na okupatorja in v njegovi 
službi, morajo pač deliti usodo, ki 
je doletela okupatorje.

Stvari, ki so v svetu kristalno 
jasne, skušajo nekateri politikanti 
pri nas zamegliti z umetno sfabri- 
ciranimi obtožbami. Nenehno 
udrihajo po našem narodnoosvo
bodilnem boju, kot da je ta glavni 
krivec za številne žrtve med Slo
venci v drugi svetovni vojni. Pri 
tem pa pozabljajo, da s takšnim 
ravnanjem v bistvu napadajo sve
tovno protifašistično koalicijo. Po 
logiki obtoževanja našega NOV

bodo morali napasti tudi De Gaul- 
lovo svobodno Francijo in franco
sko odporniško gibanje kot glav
nega krivca za številne žrtve med 
Francozi v zadnji svetovni vojni.

In seveda je samo še korak do 
tega, da bodo začeli opravičevati 
Hitlerjevo Nemčijo in Mussolini
jevo Italijo.

Tisti, ki skušajo rehabilitirati 
sodelovanje z okupatorji, s tem 
napadajo vse protifašistične vred
note in so s svojim destruktivnim; 
ravnanjem objektivno odgovorni 
za takšen vandalizem, kot je bila 
skrunitev židovskih grobov na Ža
lah.

Predsedniku Rusije Borisu Jel
cinu, ki zelo radikalno odpravlja 
ostanke nekdanje sovjetske obla
sti, še na misel ne pride, da bi 
zavoljo tega moral omalovaževati 
vlogo Sovjetske zveze v drugi sve
tovni vojni ali opravičevati tiste 

' sovjetske državljane (in teh ni bilo 
malo), ki so sodelovali z naci
stično oblastjo in njeno soldate- 
sko.

ATENTATORJI IN KAMIKAZE
Slovenska »levica« oziroma stranke, ki so naslednice 

nekdanjih »družbenopolitičnih organizacij«, so previha
rile volitve 1992. Predvsem so si gospodje tovariši oddah
nili, saj so ugotovili, da antikomunizem ni več na dnevnem 
redu. Pri Peterletovih so na to temo pozabili ter so se raje 
ukvarjali sami s seboj, pri Podobnikovih pa je toliko 
bivših komunistov, da bi antikomunistično čistko morali 
začeti kar pri sebi in vodilnih delavcih v vodilnem štabu 
(Miloš Čirič iz ZKS oz. SDP, Tomi Drozg iz KPS). Danes 
12 eskadejevskih in eselesovskih krogov prihaja največ 
obtožb, češ da jih je »levica prinesla naokrog z Jelinčičevo 
SNS, da jim je speljal »desne« glasove in da je bil podtak
njenem Prirejen in nepopoln Jelinčičev dosje v DELU je 
opravil svoje. Kako potem lahko tolmačimo obtožbe 
s strani levosredinske koalicije pred volitvami in kako 
razložiti ovadbo proti Jelinčiču zaradi nameravanega 
atentata na Kučana, Drnovška in še koga?

Zadeva je preprosta in razložljiva. Esdepejevci so oble- 
tali Jelinčiča šele takrat, ko je prišel v novosklicani parla
ment kot šef uspešne stranke. Jelinčič je naredil (1) na
pako in je menil, da se da pogovarjati z njimi kot z vsako 
hormalno stranko - to napako so naredili pred njim Peter 
Kovačič, Andrej Magajna in njihova usoda je znana; Je- 

- iinčič je storil (2) prav, saj je bila poteza ob ustoličenju 
movška strateško pravilna in je SNS posegla v zaresno 

Politično igro in skoraj nehala biti politični gobavec. 
Predvsem pa je ostal antikomunist, saj so esenesovci 
v svoji zgodnejši fazi menili, da bo dovolj za šankom 
zagroziti Velikookemu in Malobesednemu in da se bosta

že spokala iz država in z rdečih foteljev, zadevo pa bi 
podkrepila še kakšna manjša provokacija kakemu manj 
pomembnemu rdečkarju, toliko da bi šefe prepričala, da 
gre zares. Torej je bilo toliko resno, da je bilo neresno. 
Zadevo si je vzel k srcu samo Igi Bavčar, znani ljubitelj 
Macintoshovih računalnikov. Bodo Jelinčičevi preganjalci 
po uradni dolžnosti obupali tako, kot so študentje s Časo
pisa za kritiko znanosti odnehali glede tedanjega notra
njega ministra? Vsa ta absurdna zgodba seveda pove samo 
to, da si »desne« stranke svoj poraz lajšajo s povečano 
količino paranoje. Glasov jim niso vzeli prenovitelji oz. 
listarji iz ZLSD, saj so nazadovali glede na volitve 1990; 
liberalni demokrati so bili že ves čas tam, kjer se še vedno 
držijo. Desnici so glasove vzeli antikomunistični socialde
mokrati. Vse je iz SDSS 1. Tomšič, 2. Pučnik, 3. Janša), od 
tam se je vzel Jelinčič, od tam je nacionalsocialna zveza 
Matjaža Gerlanca, od tam je »referendumsko gibanje« za 
odvzem državljanstev pa tudi sam dr. Pučnik je jasno 
opredelil, kje je glede vprašanja Neslovencev, saj je kot 
pravi socialdemokrat ugotovil, da je to socialno vprašanje, 
pa tudi, da bo treba ukrepati. Če X-25 opovzame svojo 
vamostno-politično oceno, predno jo bo predložil 7223. 
upravi Slovenskih kosezov in brambovcevin brigadirju 
Borutu Bobru osebno, saj se ta povzetek glasi takole:

1. Medtem ko se »levica« ukvarja s svojimi grehi in 
strahovi, se le-ti pojavijo na nepričakovanem mestu, nam
reč pri SDSS in njenih poganjkih (SNS, SND, NSD, 
NSZS), ne pa tam, kjer bi po pričakovanju rdečih morali 
biti.

2. Problem SKD in SLS je v tem, da nista prepričali 
levih volilcev, naj storijo drugi korak, ko so že storili 
prvega in prestopili tja, kjer je »ne levo, ne desno« (Drnov
škova in Skolčeva LDS) oziroma »malo levo, malo desno« 
(Jelinčičeva SNS). Pred desnico je še dolga pot, sedaj išče 
svojega dr. Ruglja.

x vx> J«- vNAJvi. 1JL piusiui v aiUVC-UblVl pullLlKl,

je bil Kramberger, drugi pa Jelinčič. Ta definicija je tudi 
dokončni ontološki in filozofsko veljaven dokaz, da udbo- 
mafije ni oziroma da je »udbomafija« slovenska varianta 
»vatikansko-komintemovske zarote«. To zanesljivo do
kaže tako pozno (in ne preveč produktivno) posedanje 
Zmaga in sedmih prenoviteljev v skupščinski jedilnici po 
opravljenih volitvah, neopravljenih atentatih itd.

4. V pomanjkanju zaresnih letalskih sil za obrambo 
kopnega (in vsaj štirih letalonosilk za obrambo Strunjana, 
Bleda, Bohinja in Negove) predlagamo, naj se »desničarji« 
množično prijavijo med kamikaze. Ko bo po »desnici« 
ostala zanamcem samo še obnovljena žužemberška cerkev 
z večnim ognjem v obeh zvonikih v spomin na domo
brance, ki so jo prvi onečastili kot verski objekt, bomo 
vedeli, da je akcija posnemanja daljnovzhodnih bojevni- 
kov samurajske preteklosti povsem uspela. Prva vaja poli- 
tičnih kamikaz je še predobro uspela, glede paranoje do 
Jelinčiča namreč. Za kamikaze pa že vemo, kdaj se jim 
posveti. Tudi domobrancem se je posvetilo, ko je bilo vse 
že mimo, pa še tedaj so se prezidenta gen. Rupnika držali 
za rokco tja čez Ljubelj.

Informacija pridobljena 6. 10. 1993. Strogo zaupno! 
Dostaviti vsem medijem!

Za VOS in KOS 
povsem bos 

X-25

Človek se sprašuje so tisti poli
tikanti pri nas, ki skušajo opravi
čevati sodelovanje z okupatorji, 
res tako nerazgledani, da ne poz
najo elementarnih zadev. Najbrž 
ne. Videti je, da so preprosto obse
deni s poskusi omalovaževanja 
narodnoosvobodilnega boja in 
vseh pozitivnih dosežkov v mir
nem razvoju.

O napakah, storjenih v prete
klem obdobju, je treba vsekakor 
resno razpravljati. Razlika je 
samo v tem, ali to počnemo z is
krenimi pobudami za zagotovitev 
pozitivne smeri razvoja naše 
družbe ali pa z destruktivnim na
menom razpihovanja sovraštva 
med ljudmi in onemogočanja reše
vanja življenjskih vprašanj.

Tisti politikanti, ki so že doslej 
delovali destruktivno, so pač 
ostali zvesti samim sebi. Prese
neča pa nas politik, kot je dr. Jože 
Pučnik, ki se šteje za socialdemo
krata. Po razpadu Demosa je zavil 
levo, potem pa se naenkrat obrnil 
v skrajnodesno politično smer. 
Zdaj pa se pojavlja v vlogi gro
movnika sovraštva in destruktiv
nega odnosa do narodnoosvobo
dilnega boja.
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KDO BO NAGNAL OCVIRKA
Predsednik SKEI in član državnega sveta Albert Vodovnik je 

sklical posvet o sanaciji in lastninjenju slovenskih železarn. 
Nanj je povabil skoraj vse, ki so odgovorni za to zadevo. Odziv 
je bil na žalost bolj slab, saj ni prišel niti generalni direktor 
koncerna dr. Andro Ocvirk. Udeležili pa so se ga vsi predstav
niki sindikatov tako SKEI kot KNSS in kljub nekaterim očit
kom za nazaj dokazali enotnost pogledov na reševanje železarn 
iz sedanjega položaja. Prav iz sindikalnih razprav je Vodovnik 
sestavil zaključke, ki jih povzemamo takole:

- poslovodstvo železarn naj 
pripravi natančno poslovno poro
čilo, o katerem ne bo nobenega 
dvoma;

- v sedanjem nejasnem polo
žaju ni mogoče zapirati nobene 
družbe. Tudi novi spiski presež
nih delavcev niso mogoči;

- železarji morajo dobiti enake 
možnosti pri lastninjenju svojih 
podjetij kot drugi delavci gospo
darstva;

- proučiti je treba možnost, da 
železarne ali vsaj njihovi deli 
ostanejo v državni lasti;

- med poslovodnimi delavci in 
sindikati železarn je treba po
novno ustvariti medsebojno za
upanje.

Posvet je Vodovnik sklical 
na zahtevo najbolj prizadetih 
delavcev iz železarn, ki so 
protestirali zaradi zmedene 
napovedi zapiranja štirih me
talurških družb. Vodovnik je 
dejal, da prihaja drsava kot 
lastnik železarn s svojim rav
nanjem v konflikt z delavci, ki 
hočejo delati in s tem skrbeti 
za materialno in socialno var
nost. Železarji so namreč že 
do zdaj edini plačevali ceno za 
neuspeli projekt sanacije. Na 
posvetu so govorili tako po
slovodni delavci kot predstav
niki lastnikov in tudi nekateri 
državni svetniki. O tem poro
čamo na drugem mestu, tu 
povzemamo le besede pred
stavnikov sindikatov.

Jože Kragelj, SKEI Žele
zarne Štore; »Naša jeza leti na 
vodstvo koncerna in na nje
govo slabo politiko, manj na 
naše šefe v Štorah. Najbolj 
smo gnevni na Andra Ocvirka, 
ki se noče odzvati na naše 
zahteve. Rušenje Železarne 
Štore se je že pričelo in naši 
delavci se vedno bolj bojijo za 
delovna mesta. Sanacijski 
program se ne izvaja in 1800 
preostalih delavcev v Štorah 
le vegetira. Za plače moramo 
stavkati vsak mesec. Naši šefi 
pa so plačani dobro in dobijo 
toliko, da bodo lahko poceni 
kupovali naše premoženje. 
'Železarji v Štorah še nikoli ni
smo bili tako enotni proti am- 
putiranju po delih oz. postop
nemu zapiranju tovarn. Bo
jimo se, da bo za Livarno na

vrsti Jeklarna in s tem bo ko
nec železarstva v Štorah.«

Janko Dežman, SKEI Žele
zarne Ravne: »Različni sindi
kati smo samostojno prišli do 
enakih zahtev za rešitev pro
blemom delavcev Slovenskih 
železarn. Lastniki in vodstva 
železarn so iskali naše so
glasje le takrat, ko so ustanav
ljali B podjetja. Pred tem in 
zdaj nas odrinjajo. Smo neza
želeni. V takšnem položaju 
sindikati ne moremo biti več 
kooperativni. Tudi med šefi in 
strokovnjaki so naredili selek
cijo. Govorijo lahko le tisti, ki 
so poslušni. Vsem drugim pa 
Ivo Banič in Andro Ocvirk 
ukazujeta, naj molčijo, češ da 
so državni uslužbenci. Prav 
zaradi tega v železarnah ne 
naredimo niti tistega, kar bi 
lahko. Ob polletnem poročilu 
smo pričakovali vladine

bena sanacija. Kapitalist iz 
Italije, ki se je pred časom za
nimal za nas, je Železarno Je
senice ocenil za biser. Naša 
oblast očitno meni, da smo Je
seničani le nepotrebne smeti. 
Očitno je, da tako ravnajo, da 
bi uničili še preostala delovna 
mesta. To, kar počnejo, bi mo
ralo biti predmet kazenske 
odgovornosti. Mi, ki smo izgu
bili 1800 delovnih mest, ne 
bomo dovolili ukinitve preo
stalih 3500.«

Bogomir Ličof, KNSS: 
»Ugotavljamo, da nihče ni od
govoren za potek sanacije. Že
lezarne so ustanovile več po
djetij v tujini in vanje naložile 
svoj kapital. Imajo tudi elek
trarne in številne objekte 
družbenega standarda. Mini
strstvo za delo rado plačuje 
vsem tistim, ki lažno prikazu
jejo odpiranje novih delovnih 
mest. Denar za odpravnine 
presežnim delavcem pa dajejo 
zelo neradi. Mi mislimo, da bi 
bilo bolje, če bi železarne do
kapitalizirala slovenska dr-

Jože Kragelj, SKEI Železarne 
Štore: Delavci še nikoli nismo bili 
tako enotni proti zapiranju tovarn

plačevali 12-odstotni prispe
vek, drugje pa le 6-odstot- 
nega.«

Jedro sindikalnega sporo
čila s posveta je torej zahteva, 
naj se konča nesmiselno uki
njanje obratov družb ali celo 
železarn brez pravih podat
kov. Konča naj se tudi odpuš
čanje delavcev po ovinkih in 
brez odpravnin, kar vse se je 
dogajalo po decembru 92. Je
seničani pravijo, da 500 žele- 
zarjev še vedno čaka na pra
vice, ki jim gredo zaradi pre
razporeditve, od katere je mi
nilo že skoraj leto dni. Delavci 
železarn hočejo dobiti tudi 
možnost enakopravnega kon
kuriranja pri lastninjenju že
lezarn in tudi stanovanj in ob
jektov družbenega standarda.

Železarski sindikati so pri 
vsem tem enotni. Še bolj 
enotni so sindikati na lokaci
jah koncerna oz. v bivših treh 
železarnah. Iz njihovih nasto
pov pa se vidi, da je položaj 
najboljši na Ravnah, slabši na 
Jesenicah in najslabši v Što
rah. Posvet je dokazal veliko 
nesposobnost in nepripravlje
nost poslovodnih delavcev 
koncerna na čelu z Androm 
Ocvirkom za soočenje s ti-

Razpravo je poslušal tudi edini od 
poslancev DZ Marjan Poljšak

ukrepe v korist železarjev. Na 
žalost pa je vlada vse skupaj 
prepustila upravnemu odboru 
in poslovodstvu. Sindikati go
vorimo skupni jezik in se po
govarjamo o skupnih akcijah, 
h katerim smo prisiljeni.«

Dušan Thaler, SKEI Žele
zarne Jesenice: »Ker smo Je
seničani pozorno spremljali 
potek sanacije, smo pričako
vali takšno ravnanje lastnika 
in vodstvene ekipe, kot ga 
zdaj občutimo. Vedeli smo, da 
delajo za potopitev Železarne 
Jesenice. Denar za sanacijo se 
je aktiviral šele aprila in 
v treh mesecih ni mogoča no-
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žava, kot da jih poceni kupijo 
tujci.«

Miroslav Garb, KNSS Žele
zarna Ravne: »Sindikati ne 
bomo ščit za tiste, ki hočejo 
k nam pripeljati umazan de
nar. Železarjem mora država 
omogočiti enak položaj pri 
lastninjenju, kot ga imajo po
licaji in vojaki. V nasprotnem 
primeru bomo postali manj
vredni državljani. Ravenski 
železarji smo leta 1991 
s stavko zmanjšali število de
lavcev, ki niso plačani po ko
lektivni pogodbi, s 70 na pet. 
Na Jesenicah in v Štorah tega 
niso naredili. O plačevanju še
fov nimamo enakih pogledov 
kot svobodni sindikati. Naš 
sindikat zahteva, naj žele
zarne ostanejo v večinski lasti 
Slovencev. Tudi do stanovanj 
v družbeni lasti imamo pose
ben odnos, ker smo na Ravnah

stimi, ki drugače gledajo na 
potek in na nadaljnji program 
sanacije železarn. Andreju 
Kokalju, ki je na posvetu za
menjeval dr. Ocvirka, je ver
jetno ušlo, ko je dejal, da je 
med najbolj odgovornimi v že
lezarnah izjemno veliko neza
upanja, in naj jim zato politiki 
in novinarji omogočimo, da se 
za mizo usedejo sami in teme
ljito pogovorijo o pravih reši
tvah za železarne.

Če vprašate mene, bi morali 
sindikati iz železarn in tudi 
njihove republiške centrale 
enotno zakričati: »Dovolj nam 
je Ocvirka, Kokalja in drugih. 
Dajte nam nove šefe in tem 
dovolite pol leta, da železarne 
postavijo na noge oz. predla
gajo ukinitev obratov, ki tudi 
ob podpori države ne bodo 
zmogli donosno poslovati.«

Franček Kavčič

Usposabljanje aktivistov
V okviru programa usposabljanja SKEI so bili v septembru in okto

bru seminarji za predsednike sindikatov podjetij naše dejavnosti. Na 
njih so se udeleženci seznanili z aktualno zakonodajo, še posebej z zako
nom o lastninskem preoblikovanju podjetij s poudarkom na 62. členu 
panožne kolektivne pogodbe (listine), zakonom o družbah in zakonom 
o sodelovanju delavcev pri upravljanju.

V 18 območjih, kjer delujejo odbori SKEI, se je seminarjev udeležilo 
560 predsednikov sindikatov podjetij, članov organov SKEI ter strokov
nih delavcev iz posameznih podjetij. Po predavanjih so s »testom zna
nja« ugotavaljali pomanjkljivosti seminarja in tudi dosedanje znanje 
udeležencev.

Udeleženci so menili, da je takšna oblika usposabljanja sindikalistov 
nujna in mora biti v prihodnje pogostejša.

S seminarja IMF na Dunaju
V organizaciji Mednarodne organizacije dela in Mednarodne organi

zacije kovinarjev (IMF) je od 4. do 9. oktobra potekal v prostorih Zveze 
kovinarjev Avstrije na Dunaju seminar za sindikate kovinarjev iz Sred
nje in Vzhodne Evrope. Udeležili so se ga tudi predstavniki SKEI 
Slovenije, ki je od 12. junija 1993 polnopravni član IMF. Tam smo bili 
Miloš Pavlica, Lidija Jerkič, Marjan Urbanc in Vladimir Bizovičar. 
Obravnavane teme so bile zelo aktualne:

PRIVATIZACIJA, SOCIALNO VARSTVO IN SISTEMI SOCIALNE 
VARNOSTI, POLITIKA TRGA DELOVNE SILE, TRIPARTIZEM, IZO
BRAŽEVANJE DELAVCEV IN SINDIKALNIH AKTIVISTOV.

O njih so predavali strokovnjaki MOD in IMF.
Seminar je bil namenjen tudi medsebojni izmenjavi izkušenj. Raz

prava je pokazala, da Slovenija glede normativnega sistema prednjači 
pred državami Vzhodne Evrope in da so naše izkušnje mnogo bogatejše 
od izkušenj sindikatov iz teh držav. Opozorjeni smo bili tudi na vrsto 
pomanjkljivosti v zvezi z lastninjenjem na Poljskem, Češkem, Madžar
skem in vzhodni Nemčiji.

Naša udeležba na seminarju je pripomogla tudi k navezovanju tesnej
ših stikov z drugimi sidnikati. V kratkem bo SKEI obiskala delegacija 
kovinarskega sindikata Avstrije, delegacija SKEI pa se bo novembra 
letos udeležila delovnega sestanka IMF v Budimpešti. V. B.

DELAVCI MICONA 
SO ZA STEČAJ

Stavka delavcev v podjetju Micon Trade Mislinja iz sestave Tuša se 
nadaljuje. Delavci so ta teden znova zavrnili pomoč, ki jo ponuja
sestrska firma Tus Prevent.

Stavkovni odbor, ki je dobil po
nudbo Tus Preventa, je ta teden 
sklical zbor delavcev. Ti so zavr
nili ponudbo, da se sto oz. polo
vica delavcev za tri mesece zapo
sli v obratih Preventa v Slovenj 
Gradcu. To ponudbo so zavrnili 
kljub temu, da je v njej pisalo, da 
bo Prevent za tem z njimi sklenil 
trajno delovno razmerje. Pisalo je 
tudi, da bi podjetje iz Slovenj 
Gradca po 1. 1. 1994 v Mislinji 
znova organiziralo proizvodnjo. 
Prevent pa bi začasno preselil ne
kaj strojev v Slovenj Gradec, kjer 
bi dobili delo ljudje iz Mislinje.

Preventov predlog so delavci 
zavrnili, ker menijo, da bi tisti, ki 
jim ponujajo pomoč,, proizvodnjo 
lahko takoj organizirali v Mislinji 
in selitev ne bi bila potrebna. Fra
njo Miklavc in Marjan Bari iz ob
močne organizacije svobodnih 
sindikatov za Koroško, ki sta so

delovala na številnih pogovorih, 
dodajata, da delavci nikomur več 
ne zaupajo in zato odklanjajo 
takšno pomoč. Slišala sta, da sami 
iščejo možnost preživetja v pove
zavi s kakšnim drugim podjetjem 
iz svoje dejavnosti. Delavci so do
bili tudi pisno stališče sveta kra
jevne skupnosti Mislinja, ki jim 
svetuje, naj sprejmejo ponudbo iz 
Slovenj Gradca. Svet krajevne 
skupnosti omenjamo, ker bo po 
novem verjetno v tem kraju samo
stojna občina.

Po obvestilih Marjana Barla je 
sodišče že dobilo predlog za stečaj 
Micona. Bari predvideva, da bo 
odločitev sprejeta že do konca ok
tobra. Po tem dnevu bodo delavci, 
ki zdaj stavkajo kljub temu, da so 
na čakanju, postali brezposelni, 
prijavljeni za zavodu za zaposlo
vanje.

F. K.

ŠTORSKI ŽELEZARJI C 
BODO STAVKALI J
20. OKTOBRA !

Stavkovni odbor je obravnaval odgovor Andreja Ocvirka in 
sklenil:

1. Na osnovi soglasja vseh izvršnih odborov družb na lokaciji 
Štore je stavkovni odbor sprejel sklep o izvedbi enodnevne 
opozorilne stavke (24-urne) v vseh družbah na lokaciji Štore.

2. Stavka se začne v sredo, 20. 10. 1993 ob 6. uri zjutraj in 
traja do naslednjega dne, to je četrtka do 6. ure zjutraj, ko se 
stavka prekine. V tem času in času prekinitve stavke se bo 
stavkovni odbor pogajal in na osnovi rezultatov pogajanj odlo
čil o nadaljevanju stavke.

3. Izvršni odbori so na svojih prvih sejah preimenujejo v stav
kovne odbore in se dogovorijo o vseh aktivnostih oz. pripravah 
na splošno stavko v njihovem okolju.

4. Stavko na lokaciji Štore vodi stavkovni odbor družb na 
lokaciji Štore, ki je zadolžen tudi za koordinacijo med stavkov
nimi odbori družb na lokaciji.

5. Za organizacijo in izvedbo stavke v posamezni družbi pa 
so zadolženi in odgovorni stavkovni odbori družb.

6. Stavkovni odbor je sprejel poslovnik za organizacijo in 
izvedbo splošne stavke na lokaciji Štore. Poslovnik in obvestilo 
o napovedi stavke prejmejo tudi vsi direktorji družb.

7. O stavki bomo zaposlene informirali preko našega sindi
kalnega Informatorja. O stavki pa bomo na ustrezen in korekten 
način obvestili tudi novinarje.

8. Zahteve stavkovnega odbora so naslednje:
- Obsojamo tendenco zapovrstnega ukinjanja družb na loka

ciji Štore in zahtevamo jasne in konkretne odgovore o prihod
nosti in nadaljnji perspektivi vseh družb na lokaciji Štore, ob 
tem pa zahtevamo, da se javno pove, kdo je odgovoren za 
nastalo situacijo (zgrešene investicije, izguba tržišča itd.).

- Od generalnega direktorja PS dr. Ocvirka zahtevamo, da 
stavkovnemu odboru sam predstavi program poteka sanacije 
v vseh ostalih družbah Slovenskih železarn.

- Kadrovska sanacija mora biti predhodno usklajena in do
govorjena z zahevami sindikata.

- Zahtevamo takojšnje izplačilo plač za avgust, kjer te še niso 
izplačane, in izplačilo plač za mesec september.

- V zvezi s stečajem v Livarni, d. o. o. zahtevamo konkretne 
informacije o statusu Livarne po odstopu od podpisa pogodbe 
o zakupu Livarne in predstavitev programa reševanja presežnih 
delavcev.

- Ne odstopamo od naše zahteve, da se objekti družbenega 
standarda ne morejo prenesti v lastništvo države.

- Obsojamo kršenje pravila, po katerem je lastnik dolžan 
dajati sindikatu vse informacije.

Tone Motoh

RIKO NI VEČ 
BLOKIRAN

Po zapori magistralne ceste so se delavci Rika sredi prejšnjega 
tedna odločili za zasedbo svoje tovarne. Na ta način so protesti
rali zaradi krivic in neuresničevanja sprejetih dogovorov o nji
hovih materialnih in socialnih pravicah. O njih smo pisali 
v prejšnji številki DE.

Po zasedbi tovarne je bilo več sestankov in poskusov pomiri
tve. Bil je tudi spor med stavkajočimi in delavci, ki zaradi 
zasedbe tovarne niso mogli delati. Kot nam je povedal Vlado 
Bizovičar, sekretar SKEI, je bil 12. oktobra sestanek med mini
stroma Maksom Tajnikarjem in Jožico Puhar, predstavniki ob
čine Ribnica, predstavniki poslovodstva Rika in stavkajočih 
delavcev. Po tem sestanku so se delavci na zboru odločili za 
deblokado Rika. S tem so preostalim 54 delavcem omogočili 
nadaljevanje dela.

Ministri in drugi udeleženci dogovora so soglašali, da obe 
ministrstvi v roku enega tedna pripravita predlog možnih reši
tev za Riko. Ker je za Riko Holding uveden stečaj, udeleženci

pogovora oblikujejo posebno skupino, ki bo spremljala stečajni 
postopek. Stečajni upravitelj Branko Drobnjak naj v upniški 
odbor vključi tudi predstavnika delavcev Rika.

Če se vsi ti dogovori ne bodo uresničili, bodo delavci Rika 
sklepali o novih in ostrejših protestnih akcijah. Zdi se, da je vse 
odvisno od obeh ministrstev, ki zaenkrat, kot vse kaže, nista 
dali nobenih zagotovil. Toliko nam je povedal Vlado Bizovičar- 
Dušan Bajde, sekretar območne organizacije svobodnih sindi
katov iz Ribnice pa dodaja, da bo zaradi stečaja Holdinga ob 
delo 100 delavcev. Prav toliko pa jih bo lahko šlo na cesto tudi 
zaradi odločitve o stečaju Rika Inda, ki jo delavci pričakujejo 
v prihodnjih dneh.
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is 14. oktobra 1993 SEDEM DNI V SINDIKATIH
SVOBODNI SINDIKATI PODRAVJA 
PRIPRAVLJAJO VEČJI PROTEST

Ni še štirinajst dni, odkar so delavci Metalne pozvali delavce Elektro
kovine, naj se jim pridružijo pri zapori prometa v Mariboru, s čimer so 
Protestirali proti nameravani uvedbi stečajnega postopka v Tovarni 
uivesticijske opreme. Takrat se delavci Elektrokovine stavki niso pri
družili, saj so se bali, da bi še ena stavka Elektrokovino spravila na 
kolena. Zato so delavci Elektrokovine ob stavki delavcev Metalne zav
zeto delali, da bi rešili »svojo« tovarno pred najhujšim. Kmalu za tem so 
delavce Elektrokovine poslali na kolektivni dopust. Medtem ko so bili 
Qa dopustu, pa so se brez vsakega pojasnila ali vsaj besede zahvale za 
dolgoletno delo v tovarni znašli na cesti... Mnogi od 2200 delavcev se 
zato čutijo ponižane in prevarane in pravijo, da jim je žal, ker so verjeli, 
da bodo Elektrokovino lažje rešili z delom kakor s stavko.

Podatki, ki govorijo o razlogih 
za stečaj Elektrokovine, ki je bila 
dolga desetletja v ponos maribor
skega gospodarstva, so suhoparni. 
Elektrokovina je poslovala z iz
gubo, noben od programov ni ren
tabilen, izguba se vsak mesec po
veča za 250 milijonov tolarjev in 
bi bila do konca leta večja od 
Vrednosti osnovnega kapitala. 
Zato bodo po uvedbi stečajnega 
Postopka v Elektrokovini menda 
samo zaključili že začeto proiz
vodnjo (stečajni upravitelj naj bi 
za to za določen čas poklical na 
delo nekaj sto delavcev), za mesec 
december pa je napovedan narok 
Da sodišču. Na njem bodo upniki 
odločili o usodi tistega, kar je od 
nekdanjega mariborskega veli
kana še ostalo.

Čeprav so delavci stečaj priča
kovali na kolektivnem dopustu, je 
sindikat SKEI v Elektrokovini hi
tro ukrepal. Člani izvršnega od
bora SKEI iz Elektrokovine so se 
v ponedeljek sestali s člani izvrš
nega odbora SKEI za Podravje. 
Sestanka se je udeležili tudi pred
sednik SKEI Albert Vodovnik.

»Koliko časa nas še vsi skupaj 
s parlamentom in vlado na čelu 
mislijo vleči za nos?« se je priza
deto povprašala predsednica nek
danjega stavkovnega odbora 
v Elektrokovini Marija Petek- 
Verdev. Izrazila je svojo jezo na 
vse oblastne strukture tako v Ma
riboru kakor v državi, ki stojijo ob 
strani in gledajo, kako propada 
slovensko gospodarstvo. »To je za 
Slovenijo nevarno. Kako se bo na 
razpadajočem gospodarstvu raz
cvetela mlada slovenska država?«

Skrbijo jo tudi razmere v Mari

boru. »Ali se bo Maribor spreme
nil tudi v mesto trgovinic in drob
nega gospodarstva? Kje se bodo 
potem zaposlili ljudje iz propada
jočih mariborskih gigantov? Da
nes je prišla na vrsto Elektroko
vina, jutri bo to Metalna, in kdo 
bo naslednji? Edina možnost ma
riborskih delavcev je, da skupno 
napovedo ,revolt* vladi in parla
mentu. Kdo nas pravzaprav za
stopa v parlamentu? Na sedanjem 
zasedanju poslanci obravnavajo 
54 točk in niti ena ne zadeva go
spodarstva?

Naša nesreča je tudi Sklad za 
razvoj Republike Slovenije. Ne

vem, kakšen lastnik je, če je imel 
na čelu upravnih odborov v dese
tih podjetjih enega človeka, ki zna 
dobro računati na univerzi, v po
djetju pa ne ve, koliko je dva krat 
dva?!« je menila Petek-Verde- 
vova. Dejala je, da v Elektroko
vini sami ne morejo več nič storiti. 
»Edina naša možnost je, da de
lavci spremljamo stečajni posto
pek, da uveljavimo terjatve in 
prek njih postanemo pomemben 
solastnik tovarne.«

Marija Petek-Verdev je pozvala 
vse sindikalne zaupnike, naj 
združijo delavce in solidarno 
ukrepajo, predno bo »crknilo vse 
gospodarstvo«.

Tudi drugi razpravljale! so me
nili, da se delavci trenutno ne mo
rejo na nikogar več zanesti. Po
raja se cela vrsta dvomov, s kakš
nimi nameni nekateri pehajo po
djetja v stečaj.

»Neverjetno in celo šokantno je, 
da celo sodišče odloča o uvedbi 
stečajnega postopka samo na pod
lagi ugotovitev in podatkov o po
slovanju, ki jih sodišču predloži

Odpuščanje po tekočem traku
Vsak delavec Elektrokovine je z odločbo o prenehanju delov

nega razmerja prejel tudi vabilo, kdaj naj pride v tovarno po 
»zaključeno« delovno knjižico. Z njo bo odšel v drugo pisarno 
v tovarni, kjer ga bodo sprejeli delavci zavoda za zaposlovanje, 
mu uredili vse potrebno in ga seznanili s pravicami v času 
brezposelnosti.

Tako bo mariborska enota republiškega zavoda za zaposlova
nje delavcem Elektrokovine prihranila veliko poti, ki bi jih imeli, 
da bi si uredili status brezposelnih oseb. Odpuščanje delavcev iz 
Elektrokovine in njihovo prehajanje na zavod za zaposlovanje bo 
potekalo do konca tega meseca ali še dalj, saj jih je veliko.

•
Sindikalni zaupniki v Elektrokovini so se povprašali tudi, 

kako bo poslej deloval sindikat, saj so vsi delavci brezposelni in 
smejo v tovarno le z dovoljenjem stečajnega upravitelja.

Vekoslava Krašovec je sindikalnim zaupnikom pojasnila, da je 
sindikat samostojna pravna oseba in deluje še naprej, vendar pa 
se lahko sestaja v prostorih tovarne samo, če se o tem sporazume 
s stečajnim upraviteljem. V nasprotnem primeru se bodo Elek- 
trokovinčani pač sestajali na sedežu podravskih sindikatov 
v Tomšičevem drevoredu, je pojasnila Krašovčeva. Sindikalni 
zaupniki pa bodo imeli veliko dela, saj bodo med drugim delav
cem pomagali pripraviti terjatve v stečajnem postopku, ki mo
rajo biti individualne.

stečajni dolžnik...« je dejala Ve
koslava Krašovec, vodja stro
kovne službe podravskih svobod
nih sindikatov. Ugotovila je, da ni 
zakonske osnove za programirane 
stečaje. Lastniki se z njimi hočejo 
na naj cenejši način rešiti .presež
nih delavcev in zaobiti normalen 
proces lastninjenja. Brez delavcev 
želijo ustvariti novo lastninsko 
strukturo podjetij.

Kraševčeva meni, da iz razpo
ložljivih dokumentov ni razvidno, 
zakaj naj bi šla Elektrokovina 
v stečaj. V zadnjih treh letih je 
namreč poslovala brez podpore 
poslovnih bank, veliko njenih te
žav pa izhaja iz obdobja pred le
tom 1987. Prav tako ni jasno, za
kaj so štiri Elektrokovinine 
družbe ustanovile še dve novi 
družbi v mešani lasti, ni pa podat
kov o premoženju in poslovanju 
nekaterih podjetij v tujini (npr. 
Elintex Ag v Švici).

V razpravi je bilo mogoče slišati 
še veliko prizadetih in odločnih 
besed: »Rešitev je v delavski soli
darnosti. Nujen je solidarnostni 
shod vseh mariborskih delavcev, 
da vidimo, kaj z nami delajo.« 
Samo z odločnim protestom lahko 
preprečimo, da bi Slovenija po
stala dežela hlapcev in dekel!« Vsi 
morajo vedeti: Če bodo tovarne 
prazne, bodo ceste polne.«

Po vroči razpravi so voditelji 
SKEI Elektrokovine in Podravja 
sklenili, da bodo zahtevali poro
čilo stečajnega senata, na podlagi 
katerih dokumentov je sprejel od
ločitev o uvedbi stečajnega po
stopka v Elektrokovini. Prav tako 
bodo podali kazensko ovadbo 
proti odgovornim osebam na pod
lagi suma storitve kaznivega deja
nja v zvezi s pripravo programira
nega stečaja ter v zvezi s prepreči
tvijo sanacije. Sindikati bodo ter
jali tudi odgovornost vodstev 
Elektrokovine od 1. 1. 1990 dalje. 
Podobno bodo sindikalisti ukre
pali tudi v primeru Metalne.

Sindikat SKEI v Elektrokovini 
očitno pripravlja še kaj za zaščito 
sedaj že bivših delavcev tega po
djetja, saj so zadnji del seje zaprli 
za javnost. Tomaž Kšela

Pregnani
dvomi

Smo že tam! Vsaj če sodimo 
po dinozavromaniji, ki je našo 
deželico poplavila hkrati 
z drugimi svetovnimi metro
polami. Stojnica s prav pri
kupnimi pošastmi se je poja
vila celo pred vhodom v dom 
ZSSS na Dalmatinovi 4. Posel 
je posel, a nekaj strahu je ta 
prodaja le zbudila - glede na 
absolutno premoč in velikost 
svobodnih sindikatov se je ro
dil pomislek o simbolični 
skupni usodi.

Dvome preganja le zgodo- 
vinsko dejstvo, da dinozavri 

| m niso izumrli zaradi prevelikih 
' m teles, ampak zaradi premajh- 
g nih možganov. c. B.

Piše: Rajko Lesjak

Kam prileti bumerang
Še ne tako dolgo nazaj sem napisal 

članek »Po stavki stavke« in nekako 
napovedal val stavkovnega gibanja. 
Žal, ali pa na srečo, se je precej tega 
uresničilo. Na srečo oblasti tudi ni bilo 
več stavk dejavnosti oz. poklicev 
hkrati, recimo policistov, prevoznikov 
in strojevodij.

Morda se je nekaj spremenilo le pri 
stavkovnih zahtevah, ki so postale zelo 
pestre in se drugim evropskim sindika
tom zdijo precej zapletene. No, neka- 
tere pa so jim zagotovo blizu, še po

sebno zahteve za višje plače in za ohranitev delovnih mest. 
Tiste o lastnini in o razlikah za manj izplačane plače po 
kolektivni pogodbi pa že težko razumejo. Še teže pa razu
mejo, kako se vse to lastnini oziroma privatizira. O certifika
tih, delnicah in bodočih dividendah pa so že na robu razume
vanja. Zdi pa se mi, da vedo, da gradimo izvirni kapitalizem.

Sklepam, da se pri nas spreminja tudi odnos do stavk, tako 
javnosti kot oblasti. Spreminja se tudi odnos stavkajočih in 
spreminjajo se način in metode stavkanja. Delavci so »spre
gledali«, da če stavkajo na tovarniškem dvorišču oziroma 
v podjetju, jih ne vidi in ne posluša ne delodajalec in ne 
oblast. »Spregledali« so, da je najbolje, da se odpravijo tja, 
kjer se zmoti ritem življenja in navad, in na kraje, kjer je 
javnost najbolj občutljiva in kjer padejo v oči in ušesa. Oblast 
to ve in to občutljivost še sama naroča in jo oblikuje z vsemi 
vzvodi oblasti. Največkrat naroča, naj jih kdo ozmerja narav
nost z ekrana ali drugače obdela v medijih, so pa na srečo 
tudi tu izjeme. In da je mera polna, skupaj z delodajalci 
potiska sindikate v klasično mezdno in stavkovno gibanje, 
ker - ne vem, iz kakšnih razlogov - ne mara socialnega 
partnerstva in ji ni do sistema kolektivnih pogodb.

No, vse to in še vrsta drugih vzrokov pripelje stavkajoče na 
ceste, ulice in še karri drugam. Tu pa jih čaka izoblikovana 
javnost, ki se po daljšem času ponavadi obrne proti stavkajo
čim. Ko pa ima hudič mlade, jih ima več, in javnost ni dobro 
informirana ne o stavkovnih zahtevah, ne o socialnem polo
žaju teh delavcev, ne o njihovi pravni varnosti, ne o usodi 
podjetja, iz katerega so stavkajoči, itd. Nato vzamejo stavko 
v roko strankarski liderji in jo začno barvati: eni, da je rdeča 
in boljševistična, drugi, da je protizakonita in neligitimna, 
itd.

Še večja nevarnost pa preti s prefinjeno politiko oziroma 
odnosom oblasti do stavk sindikatov dejavnosti in poklicnih 
sindikatov .Tu namreč igra na karto, kako sindikate dejavno
sti »obdelati« in jih med sabo skregati. In če k vsemu temu 
dodamo še sindikalni pluralizem, je stavkovno gibanje precej 
zapleteno. Še bolj zapleteno pa bo, ko se bodo začeli pojav
ljati prvi stavkokazi in prave stavkovne straže.

Obsojati stavke je sploh vprašljivo, še posebno v teh časih, 
v kakršnih živi delavstvo danes. V časih, ko si nekateri 
demokracijo razlagajo in nategujejo po svoji meri, je obsoja
nje stavk, pa naj stavkajo policaji, gasilci, kovinarji, šolniki 
itd., še posebej vprašljivo in nepošteno.

Še zlasti je nepošteno obsojati stavke tistega dela delav
stva, katerih ramena nosijo vse posledice prehoda v tržno 
gospodarstvo, izgube trgov, monetarne politike, nespoštova
nja kolektivnih pogodb, itd.

Pa s tem ne želim delati razlike, preprosto želim opozoriti, 
da je ta del delavstva v najslabšem položaju, vsi pa so 
v slabem.

Ko pa delavec nima več kaj izgubiti, saj je že izgubil plačo, 
delovno mesto, podjetje in lastnino, ga javno mnenje o njego
vem ravnanju in o neprimernem kraju stavke sploh ne bo več 
zanimalo.

Velika nevarnost je, da je takšnih delavcev vedno več. In 
bog ne daj, da bi ti in oni začeli neorganizirano prihajati na 
ceste, ulice in še kam. In bog ne daj, da bi imel kdo cilj zaradi 
takšnih pohodov razbijati sindikate.

Slutim pa, da jih bodo, ali s politiko ali z zakoni; eden 
takšnih je lahko tudi zakon o stavkah.

Danes se prepove stavkati temu poklicu, jutri tej dejavno
sti, zakone o prepovedi pa se sprejme čez noč.

DELAVCI HOČEJO 
ČISTE RAČUNE

LIBOJČANI
STAVKAJO

Ker še vedno niso dobili avgustovskih plač in ker jim plač nihče več ne 
obljublja, so se keramičarji iz Liboj odločili za novo stavko. Poleg 
zamujene plače zahtevajo tudi del regresa, stroške za prevoz in še 
marsikaj, kar jim dolgujejo lastniki njihovega podjetja. Kot nam je 
Povedal predsednik svobodnega sindikata v Keramični industriji Liboje 
Marjan Vaš, je podjetje zadolženo za 100 milijonov tolarjev. Ta teden je 
zasedala skupščina in zatem še upravni odbor. Odločili so se za stečaj. 
Delavci sklepajo, da bodo do svojega denarja lahko prišli le še na račun 
stečajne mase. Tovarna v Libojah torej stoji, delavci pa kljub stavki 
nalagajo izgotovljene izdelke za tuje naročnike.

Sekretarka območnega odbora sindikata KNG Darinka Šuc-Lah pa 
nam je povedala, da je najhuje to, da je Keramika znova v stečaju dve 

li .J1 P° prvem stečaju. Zaradi tega bo tudi položaj delavcev, ki bodo 
-i !fka^ sv°je pravice na zavodu za zaposlovanje, bistveno slabši kot pri 

drugih stečajih. Tisti, ki niso delali niti 9 mesecev, nimajo nobene 
Pravice do denarnega nadomestila.

a , Libojska Keramika je v 100-odstotni lasti celjske banke, ki se je torej 
e dokazala za slabega upravljalca gospodarskih podjetij. Delavci so po- 
a 5?.v0ma neobveščeni o možnostih za materialno in socialno varnost. 
, oiisali so le to, da bodo lastniki skušali prodati njihovo tovarno. Nič pa 

ne vedo o možnosti za nadaljevanje proizvodnje in o morebitnem vzpo- 
b i®1™ podjetju, v katerem bi se lahko rešil vsaj del zaposlenih. K temu 
li v k° dodamo le še to, da vlada napoveduje stagnacijo oz. celo zmanjše- 

anje števila nezaposlenih. Po naših informacijah pa bo samo oktobra in 
samo zaradi stečajev, o katerih pišemo, izgubilo delo 4000 delavcev 
Republike Slovenije.

JAVNI PROTEST
Republiški odbor sindikata dr

žavnih in družbenih organov na
jostreje protestira proti sklepu 
izredne seje vlade-Republike Slo
venije, da predlaga sklic izredne 
seje državnega zbora, na kateri 
naj bi sprejeli spremembe zako
nov (za policiste, carinike, delavce 
KPD in zaporov, kontrolorje lete
nja), ki urejajo področja, na kate
rih delajo delavci s posebnimi po
oblastili, in jim omejili ustavno 
pravico do stavke. Takšen pristop 
in grožnja kar počez nista spre
jemljiva, sta nemoralna. Veljavni 
zakon o stavki vil. členu omejuje 
vsem tem delavcem pravico do 
stavke že sedaj. Stavkati smejo le 
pod pogojem, da z njo ni bistveno 
ogroženo uresničevanje funkcije 
teh organov. S splošnim aktom 
lahko že sedaj in takoj po tem 
zakonu predstojnik organa oz. po
samezni minister določi delo in 
naloge, ki jih je treba opravljati 
kot bistvene za uresničevanje 
funkcije državnega organa tudi 
med stavko. To pomeni, da je 
vprašanje stavke v državnih orga

nih že sedaj urejeno in ni po
trebno, da vlada na vrat na nos 
pošilja žogo in odgovornost v par
lament.

Republiški odbor sindikata 
protestira proti takšnim sprene
vedanjem in tudi zato, ker ni bil 
konsultiran, kako in kaj misli 
vlada urejati pozitivno pravno 
ureditev delavčeve sindikalne 
svobode in njegove pravice do 
stavke. Pravica do stavke je 
ustavna pravica in je element te
meljne akcijske svobode sindikata 
in pravica do kolektivnega poga
janja. ROS opozarja, da mora biti 
glede na ustavno pravico do 
stavke (77. člen ustave), zakonsko 
omejevanje stavke (2. odst. 77. 
člen ustave) in glede na 15. člen 
ustave, predvsem pa zaradi same 
narave te pravice takoj vključen 
pri morebitnem zakonskem ureja
nju teh vprašanj. Smo proti temu, 
da se brez skupnih izhodišč in kar 
počez na tako grob način odvzame 
pravica do stavke, ki je tudi med
narodnopravna kategorija.

Drago Sčemjavič

Obdobja samoupravnega socializma in dogovorne ekonomije, 
v katerem je prevladovala solidarnost in vzajemnost, je že 
zdavnaj konec. Iz tega časa izhaja še vedno veljavna zakono
daja, po kateri delavci dajejo julijski enodnevni zaslužek za 
solidarnost. Čeprav se na ta način zbere veliko sredstev, pa 
delavci niso nikoli imeli vpogleda v porabo teh sredstev, saj je 
bila podrejena dnevni politiki.

V devetdesetih letih, ko je Slovenija v novem političnem in 
gospodarskem sistemu v katerem prevladuje krutost tržnega 
gospodarstva, je po mnenju mnogih gorenjskih industrijskih 
delavk in delavcev vztrajanje pri zakonu, ki z avtomatizmom 
zbira solidarnostna sredstva, nesmisel. Številna podjetja in de
lavci, ki se komajda preživljajo, ne dobivajo nikakršnih solidar
nostnih sredstev. Mnogo jih je ostalo brez dela, mnoge žal ta 
usoda čaka. Tisti, ki imajo še delovno mesto, pa so izpostavljeni 
evropskim delovnim normativom. Samo od njih samih in njiho
vih vodstev je odvisen obstoj podjetja.

In prav to je številne gorenjske kolektive spodbudilo, da so pri 
izplačilu julijskih plač v avgustu, žal mnogi šele v septembru, 
glasno opozorili svoje sindikate, da ne želijo več po avtoma
tizmu odvajati dela svojega zaslužka. Nikakor niso proti soli
darnosti in pomoči, toda le takrat in tistemu, ki je pomoči 
dejansko potreben. In če jo je kdo, je to brez dvoma industrijski 
delavec, ki je čez noč ostal brez trga, pravno nezaščiten in 
z evropskimi delovnimi zahtevami.

Prav zaradi tega bomo v območni organizaciji ZSSS za Go
renjsko na naslednji seji predlagali spremembo te zakonodaje. 
Zahtevali pa bomo tudi poročilo solidarnostnih sredstev v letoš-
niem letu' Sandi Bartol,

predsednik Območne org. ZSSS 
za Gorenjsko
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VEČJI DEL STAVKOVNIH 
ZAHTEV JE URESNIČENIH
Odgovor Vlade Republike Slovenije na »Poziv Vladi Republike 
Slovenije - izvajanje zahtev ali stavka«, ki ga je SKEI poslal 
15.9. 1993

Vlada Republike Slovenije z zadovolj
stvom ugotavlja pripravljenost Sindi
kata kovinske in elektroindustrije Slove
nije, da skupaj z Gospodarsko zbornico 
Slovenije realizira stavkovne zahteve 
v normalnem postopku z dogovarjanjem 
in ne s stavko. Zato preseneča ugotovitev 
Izvršnega odbora Sindikata kovinske in 
elektroindustrije Slovenije, da zaradi ne- 
realizacije stavkovnih zahtev, sindikat 
prične s pripravami na daljšo stavko 
v kovinski in elektroindustriji Slovenije. 
To še tembolj, ker je na predlog Vlade 
Republike Slovenije, ki ga je sprejela na 
33. seji 24. junija 1993. Ministrstvo za 
gospodarske dejavnosti imenovalo stalno 
Skupino za spremljanje stavkovnih zah
tev Sindikata kovinske in elektroindu
strije Slovenije, sestavljeno iz predstav
nikov Vlade Republike Slovenije in s ka
tero se je sindikat strinjal. V odgovoru 
Vladi Republike Slovenije, sprejetem na 
seji Izvršilnega odbora (stavkovnega od
bora) Sindikata kovinske in elektroindu
strije Slovenije dne 28. 6. 1993 je zapisal:

»Sindikat kovinske in elektroindu
strije Slovenije sprejema ponudbo Vlade 
Republike Slovenije za nadaljnja poga
janja in v tej smeri tudi razume predlog 
za formiranje stalne skupine, ki bo 
spremljala uresničevanje stavkovnih 
zahtev Sindikata kovinske in elektroin
dustrije Slovenije. Z naše strani bodo 
v tej skupini sodelovali: Albert Vodov
nik, Bogdan Ivanovič, Miloš Pavlica, 
Marjan Pirc, Janko Dežman, Vladimir 
Bizovičar in Drago Gajzer. Delo te komi
sije razumemo v smeri, da bomo v komi
siji konkretno določili tudi roke in no
silce izvajanja naših stavkovnih zahtev, 
kar bo osnova za odločitev našega sindi
kata glede morebitnega stopnjevanja 
protestov.«

Ministrstvo za gospodarske dejavnosti 
je 1. sejo skupine sklicalo 15. 7. 1993, 
katere so se udeležili vsi člani. Iz te seje 
je bilo izdano skupno »Sporočilo za jav
nost«, ki je bilo posredovano Slovenski 
tiskovni agenciji in objavljeno. Iz njega 
je razvidna vsebina in način dela sku
pine. Sporočilo je glasilo:

»Na osnovi dogovora med Vlado Repu
blike Slovenije in Sindikatom kovinske 
in elektroindustrije Slovenije se je 15. 7. 
1993 sestala Skupina za spremljanje 
stavkovnih zahtev Sindikata kovinske in 
elektroindustrije Slovenije, imenovana 
v Ministrstvu za gospodarske dejavnosti, 
sestavljena iz predstavnikov Vlade Re
publike Slovenije ter predstavnikov Sin
dikata kovinske in elektroindustrije Slo
venije. Na 1. koordinacijskem sestanku 
so se predstavniki Vlade Republike Slo
venije in Sindikata kovinske in elektro
industrije Slovenije dogovorili o načinu 
dela Skupine za spremljanje stavkovnih 
zahtev Sindikata kovinske in elektroin
dustrije Slovenije.

Dogovorjena so bila naslednja vpraša
nja, katerim bo skupina dala poseben 
poudarek:

- reševanje presežnih delavcev v ok
viru kovinske in elektroindustrijske pa
noge gospodarstva v okviru globalne in
dustrijske politike,

- problematika s področja delovnih 
razmerij in inšpekcije dela v smislu za
gotavljanja pravne varnosti delavcev;

- sprejem zakona o kolektivnih po
godbah, ki bodo temeljni okvir za soci
alno partnerstvo;

- ustrezna sprememba zakona o zapo
slovanju in zavarovanju za primer brez
poselnosti;

- sprememba davčne zakonodaje 
v smislu razbremenjevanja plačevanja 
davkov socialno najbolj ogroženih slojev 
družbe;

- druga vprašanja, ki bodo podana 
v okviru delovanja skupine.

Člani skupine so se dogovorili za način 
dela v prihodnje, in sicer:
- vsak obravnavan problem bo pred

ložen v pisni obliki skupaj s predlogom 
rešitve.

Tako kot predstavniki Sindikata ko
vinske in elektroindustrije Slovenije kot 
predstavniki Vlade Republike Slovenije 
menijo, da je takšen način najbolj učin

kovit, saj vzpostavlja trajni dialog med 
Sindikati kovinske in elektroindustrije 
Slovenije in Vlado Republike Slovenije.«

Ministrstvo za gospodarske dejavnosti 
je 9. 9.1993 sklicalo 2. sejo skupine za 16. 
9. 1993.

Na 2. seji so predstavniki Ministrstva 
za gospodarske dejavnosti informirali 
skupino o:

- izdelavi Industrijske politike, ki po
teka v okviru projekta »Prenova podje
tij«.

Ministrstvo za gospodarske dejavnosti 
je ustanovilo 12 strateških panožnih sku
pin kot obliko partnerskega odnosa med 
gospodarstvom in državo, ki bo kontinu
irano zagotavljala: izmenjavo mnenj in 
informacij, presojo tekočih ukrepov eko
nomske politike, oblikovanje razvojnih 
strategij in priporočil za izvajanje ak
tivne industrijske politike na ravni posa
mezne gospodarske panoge. Skupino se
stavljajo: ekspertni vodja, ki ga je iz
bralo Ministrstvo za gospodarske dejav
nosti z javnim razpisom; predstavniki 
podjetij, ki jih je imenovala panoga; 
predstavnik Gospodarske zbornice Slo
venije in panožnega sindikata.

Imenovana je tudi Strateška skupina 
za oblikovanje industrijske politike, ki je 
sestavljena iz predstavnikov gospodar
skih ministrstev, Gospodarske zbornice 
Slovenije ter znanstveno raziskovalnih 
institucij. Na osnovi Izhodišč industrij
ske politike Republike Slovenije za ob
dobje 1994-2000, bo skupina presojala in 
usklajevala ukrepe, ki jih predlagajo 
strateške panožne skupine. Tako izdelan 
predlog industrijske politike Republike 
Slovenije bo skupina posredovala Vladi 
Republike Slovenije v presojo in spre
jem.

Panožne strateške skupine prično z de
lom 28. 9. 1993.

- izvajanju sanacijskega programa 
Slovenskih železarn v prvem polletju 
1993

Ocena Ministrstva za gospodarske de
javnosti je, da izvajanje sanacijskega 
programa bistveno odstopa od sanacij
skega programa. Predvidena izguba za 
prvo polletje v višini 15 mio DEM je 
realizirana v višini 74 mio DEM, predvi
deni pozitivni denarni tok v višini 26 mio 
DEM pa izkazuje 39 mio DEM denar
nega primanjkljaja. Ob tem pa ugotavlja, 
da so poleg poslabšanja razmer v žele
zarski panogi v svetu, produktivnost in 
tehnološki izplen v delu Slovenskih žele
zarn zelo nizka in da se pri sanaciji ne 
izvajajo dovolj radikalni ukrepi. Zato 
pripravlja skupaj z vodstvom železarn 
ukrepe, ki bodo pospešili sanacijo in 
s prestrukturiranjem ohranili v največji 
možni meri delovna mesta. Predloge 
ukrepov bo Ministrstvo za gospodarske 
dejavnosti posredovalo Vladi Republike 
Slovenije in Državnemu zboru Repu
blike Slovenije v presojo in odločanje.

Na seji Skupine za spremljanje stav
kovnih zahtev Sindikata kovinske in 
elektroindustrije Slovenije, predstavnik 
sindikata ni predložil ocene o izvajanju 
stavkovnih zahtev, ki jih je sprejel Iz
vršni odbor sindikata 15. 9. 1993. Zato je 
bil sprejet sklep, da tega posreduje. Na 
tej seji so bili sprejeti še sledeči dogovori:

- koordinator dela skupine je pred
stavnik iz Ministrstva za gospodarske 
dejavnosti,

- predlog za sklic seje da vsak član 
komisije, koordinator jo je dolžan skli
cati v najkrajšem času,

- praviloma je potrebno pred sejo pro
blematiko predložiti v pisni obliki,

- predstavnik sindikata bo do prihod
nje seje posredoval informacije o proble
mih in nepravilnostih pri lastninjenju 
podjetij in drugo problematiko podjetij, 
ki so v težavah,

- problematiko o zakonodaji s po
dročja socialne varnosti pripravi do na
slednje seje Ministrstvo za delo, družino 
in socialne zadeve.

Vlada Republike Slovenije je že v svo
jem odgovoru na stavkovne zahteve Sin

dikata kovinske in elektroindustrije Slo
venije z dne 24. 6. 1993, zavedajoč se 
pomembnosti panog kovinske in elektro
industrije za slovensko gospodarstvo, 
obširno obrazložila svoje stališče do 
stavkovnih zahtev in podala tudi način 
njihovega reševanja. Z obžalovanjem pa 
ugotavlja, da medsebojne informacije 
o uresničevanju stavkovnih zahtev ne 
potekajo dobro preko ustanovljene Sku
pine za spremljanje stavkovnih zahtev 
Sindikata kovinske in elektroindustrije 
Slovenije. Zato daje naslednje informa
cije in stališča:

Na področju zakonodaje je realizacija 
v sledeči fazi:

- zakon o kolektivnih pogodbah bo 
Ministrstvo za delo, družino in socialne 
zadeve pripravilo konec oktobra 1993 za 
prvo obravnavo v Državnem zboru Re
publike Slovenije:

- spremembe in dopolnitve zakona 
o zaposlovanju in zavarovanju za primer 
brezposelnosti bo Ministrstvo za delo, 
družino in socialne zadeve pripravilo za 
drugo obravnavo v Državnem zboru Re
publike Slovenije v prvi polovici oktobra 
1993;

- zakon o dohodnini je v postopku 
sprejemanja v Državnem zboru Repu
blike Slovenije;

- zagotovitev socialne in materialne 
varnosti delavcev, ki je ogrožena s steča
jem podjetja, Vlada Republike Slovenije 
delno ureja z zakonom o prisilni porav
navi, stečaju in likvidaciji, ki je v po
stopku sprejemanja v Državnem zboru 
Republike Slovenije, je v celoti sledil 
sklepom 11. seje tega telesa, ki je Vladi 
Republike Slovenije naložil: »da naj se 
v večji meri zaščitijo pravice delavcev, in 
delavcem za čas od začetka stečajnega 
postopka zagotovijo plače v višini naj
manj zajamčenih plač, določenih s ko
lektivno pogodbo.«

Ugotovitve, ki se nanašajo na delova
nje Sklada za razvoj Republike Slovenije 
bi bilo potrebno konkretizirati in doku
mentirati, kar je možno preko Skupine 
za uresničevanje stavkovnih zahtev Sin
dikata kovinske in elektroindustrije Slo
venije. Svojo politiko in ukrepanje do 
Sklada pa je Vlada Republike Slovenije 
že obrazložila v odgovoru z dne 24. 6. 
1993 in v tem smislu tudi ukrepa.

Vlada Republike Slovenije lahko po
sreduje sindikatu le tiste namere za ste
čaj podjetij, v katerih je večinski lastnik. 
Informacija o Slovenskih železarnah, 
stališčih in predvidenih ukrepih Vlade 
Republike Slovenije vam je bila posredo
vana, po dogovoru Skupine dne 23. 9. 
1993.

Izplačila plač podjetjem 18. v mesecu.
Vlada Republike Slovenije žal ne more 
garantirati, je pa preko javnega razpisa 
omogočila podjetjem pridobitev garan
cije Republike Slovenije za kratkoročne 
kredite za obratna sredstva in s tem iz
boljšala njihovo likvidnost.

Vlada Republike Slovenije bo obrav
navala posredovane pobude za novo do
ločitev zajamčene plače. Ob tem pa je 
potrebno poudariti, da ima uveljavitev 
nove zajamčene plače neposreden vpliv 
na izdatke republiškega proračuna. V re- 
nominiranem proračunu za leto 1993 pa 
za te namene niso predvidena dodatna 
sredstva.

Uvedba avtomatizma pri določanju 
zajamčene plače je mogoča le s spre
membo zakona o zajamčeni plači.

Vlada Republike Slovenije ugotavlja, 
da je večji del stavkovnih zahtev uresni
čenih in da naj nadaljnje spremljanje 
uresničevanja stavkovnih zahtev poteka 
preko skupine za uresničevanje stavkov
nih zahtev Sindikata kovinske in elek
troindustrije Slovenije, ob maksimalnem 
angažiranju obeh zainteresiranih strani.

Janez Drnovšek, 
predsednik

(Sprejeto na seji vlade 7. okt. 1993)
Naslov in podčrtavanja uredništvo DE

PRIROČNIKI ZA SINDIKALNE

PODJETIJ IN POSAMEZNIKE
e SPLOŠNA KOLEKTIVNA POGODBA 

ZA GOSPODARSTVO
s komentarjem
Komentirata Gregor Miklič in Brane Mišič. Cena 950,00 SIT

• več avtorjev:

MOJE PRAVICE NA DELOVNEM MESTU
Delovno razmerje - Prenehanje potreb po delavcih - Posebno varstvo žensk, mater, 
delavcev z družinskimi obveznostmi, mladine, invalidov in starejših delavcev - varstvo 
pravic delavcev - Varstvo pri delu - Pravice iz pokojninskega in invalidskega zavarova
nja, za primer brezposelnosti, zdravstveno, socialno varstvo - Seznam služb pravne 
pomoči. Cena 350,00 SIT

• Mira Becele

STANOVANJSKA RAZMERJA PO NOVEM
Priročnik za lastnike stanovanj in za tiste, ki bi to radi postali... Stanovanjski zakon 
s komentarjem in primeri praktične uporabe njegovih določil. Cena 520,00 SIT

• Bogdan Kavčič

DELAVCI IN UPRAVLJANJE
Participacija - vzroki, cilji, vsebina in moč, organizacijske oblike, prednost in kritike, 
evropski modeli participacije in kaj prinaša novi »Zakon o sodelovanju delavcev Pr' 
upravljanju podjetij«. Cena 460,00 SIT

• Gregor Miklič

NOVA DELOVNA ZAKONODAJA
Prečiščeno besedilo Zakona o delovnih razmerjih in Zakona o zaposlovanju in zavarova
nju za primer brezposelnosti s komentarjem. Cena 670,00 SIT

• Stane Uhan

PLAČNI SISTEM V REPUBLIKI SLOVENIJI
Statistični podatki - Kritična raven - Evropske cene in balkanske plače - Izhodiščni 
osebni dohodki - Kaj ve in misli vlada - Načrtovanje najnižje osnovne plače - Konkretni 
predlogi - Podcenjeno znanje - Najvišje plače. Cena 400,00 SIT

• Aleksej Cvetko

NOVA UREDITEV POKOJNINSKEGA IN INVALIDSKEGA 
ZAVAROVANJA
Zakon o pokojninskem in invalidskem zavarovanju
Zakaj so bile potrebne spremembe v pokojninski in invalidski zakonodaji - Spremembe 
pogojev za upokojevanje - Nova definicija invalidnosti in kaj to pomeni - Nov sistem 
odmere nadomestil plač invalidom II. in lil. kategorije invalidnosit. Cena 680,00 SIT

• Emil Rojc
KARIERA KOT SPREMINJANJE
Priročnik za podjetništvo in razvoj kadrov 
Cena 850,00 SIT

• Več avtorjev

SOCIALNA DRŽAVA
Zbornik razprav za VARNOST, SVOBODO, SOLIDARNOST IN PRAVIČNOST 
Cena 600,00 SIT

• Aleksej Cvetko
ZDRAVSTVENO ZAVAROVANJE PO NOVEM
Novi zakon o zdravstvenem zavarovanju - Razlage vseh sprememb in vseh oblik 
prostovoljnega zavarovanja občanov. Cena 580,00 SIT

• ZAKON 0 LASTNINSKEM PREOBLIKOVANJU 
PODJETIJ IN SINDIKATI

Zakon o lastninskem preoblikovanju podjetij - Uredba o pripravi programa preoblikova
nja in o izvedbi posameznih načinov lastninskega preoblikovanja podjetij - Uredba 
o metodologiji za izdelavo otvoritvene bilance stanja
Razlage: mag. Tone Rop, Gregor Miklič, dipl. oec. Radovan Teslič in dr. Alenka 
Žnidaršič-Kranjc. Cena 1.800 SIT

e KOLEKTIVNA POGODBA ZA NEGOSPODARSKE 
DEJAVNOSTI V REPUBLIKI SLOVENIJI 
S KOMENTARJEM

Kolektivna pogodba s stališči komisije za razlago KP s komentarjem - Priloge: Sklep 
Izvršnega sveta R Slovenije o določitvi koeficienta za določanje OD - Sklep o določitvi 
kalkulativnih osnov za določitev obsega sredstev za plače v zavodih, ki se financirajo iz 
proračuna - Tarifni del KP za zdravstvo in socialno skrbstvo - Zakon o plačah delavcev 
v javnih vzgojno izobraževalnih zavodih - Pripravila: Nevenka Zaviršek in Vinko Kastelic 
Cena 950 SIT + 5% p. davek

----------------------------------------------------------------------X-
NAR0ČILNICA ZA KNJIGE - PRIROČNIKE
Pri ČZP Enotnost, Ljubljana, Dalmatinova 4, nepreklicno naročamo

......... izv. • Sploš. kol. pog.................  izv. • Plačni sistem

......... izv. • Moje pravice na ......... izv. S Nova ureditev...

.........  izv. • Stanov, razmerja .........  izv. S Kariera kot...

.........  izv. • Delavci in uprav................ izv. • Socialna država...

.........  izv. • Nova del. zakon................ izv. • Zdrav. zav...

......... izv. • Zakon o last. ......... izv. • Kol. pog. za negosp...
Od 1. 2. 1992 se za knjige zaračunava 5-odstotni prometni davek.

Naročeno mi pošljite na naš naslov:............

Ulica, poštna št. in kraj: ..................................

Ime in priimek podpisnika:.............................

1. Račun bomo plačali v zakonitem roku.
2. Kot ind. kupec bom plačal po povzetju.

Dne:
Žig Podpis naročnika

Vse informacije o knjigah - priročnikih objavljamo v časopisu »DE«- 
Časopis DE in knjige lahko naročite pri ČZP Enotnost, Ljubljana, Dalma
tinova 4, telefoni (061) 321-255, 110-033, 313-942, 311-956. Fax. (061) 
317-298.
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KAŽIPOT POCENIMO ŽIVLJENJE

PRORAČUN 94:
ZNOJ IN ODREKANJE

Vlada je s svojim proračunskim 
memorandumom 1994, v katerem 
so začrtani obrisi ekonomske poli
tike za prihodnje leto, prestopila p n/o 
oviro: memorandum je podprl vladni 
ekonomski svet. Če ga bo tudi parla
ment, o čemer pa nekateri že dvo
mijo in celo napovedujejo razpad 
vladne koalicije, nas v prihodnjem 
letu čakajo (prosto po Churchillu) 
samo znoj in odrekanja. Vlada se je 
odločila, da bo najprej dokončno sta
bilizirala gospodarstvo in ga privati-

in novih davkih zapisala vlada v pro
računski memorandum.

O davkih piše med drugim, da 
bodo uveljavljene spremembe za
kona o dohodnini in zakona o do
bičku ter uvedeni novi davki na pre
moženje. Pripravljen bo zakon 
o davku na dodano vrednost, ki pa 
bo uveljavljen šele v letu 1995, ta
krat pa bodo uvedli tudi takoimeno- 
vano trošarino na naftne derivate, 
alkoholne pijače in tobačne izdelke. 
Nova dohodnina bo menda bolj

glasov volilcev za vstop v vlado.
Vlada bo vodila politiko zaposlo

vanja kot sestavni del politike pre
strukturiranja podjetij. Začela bo iz
vajati projekt o delovnih mestih (pre
pisujemo iz memoranduma dobe
sedno!) in zaposlenosti, ki naj bi za
gotovil vsebinsko in časovno uskla
jenost vseh politik, ki posredno ali 
neposredno vplivajo na zaposlova
nje. Razširila bo programe za prve 
iskalce prve zaposlitve in za starejše 
delavce, ki se težko ponovno vklju

čijo v delo. Ohranila in dopolnila bo 
programe, ki so vezani neposredno 
na povpraševanje za znane posa
meznike in skupine brezposelnih in 
presežnih delavcev. K temu bo pri
spevala tudi sprememba zakona 
o zaposlovanju in zavarovanju za 
primer brezposelnosti (možno bo 
eno leto subvencionirati prispevke 
za sprejete iskalce prve zaposlitve in 
dolgotrajno brezposelne).

Ukrepi aktivne politike zaposlova
nja med drugim vključujejo: razširi
tev izobraževalnih oblik in oblik 
usposabljanja brezposelnih delav
cev, spodbude za odpiranje delovnih 
mest za presežne in brezposelne 
delavce, ki niso pokriti z drugimi 
ukrepi, ohranitev vseh oblik ustvarja
nja programov in spodbujanja dela 
za invalide, ohranitev stimuliranja 
samozaposlovanja in podjetništva 
za brezposelne in presežne delavce, 
spodbujanje zaposlovanja pripravni
kov, javna dela ter širitev vlaganja 
sredstev, ki izvirajo iz uveljavljanja 
pravic iz zavarovanja za primer 
brezposelnosti, v nova delovna me
sta in samozaposlitve.

Ti ukrepi bodo dopolnjeni 
z davčno zakonodajo, vlada pa bo 
predložila tudi nov zakon o delovnih 
razmerjih.

Vse se sliši zelo lepo, vprašanje 
pa je tudi v tem primeru, kaj vse je 
v podrobnostih. Tako, kot denimo 
znana zahteva, da se odpovedni rok 
skrči na tri mesece, s čimer se bodo 
omejile tudi pravice iz naslova od
večnih delavcev...

Pravijo, da bo proračunska raz
prava v parlamentu zanimiva in 
vroča in da bo imela verjetno tudi 
politične posledice.

Boris Rugelj

...IH KAKŠNA JE ^ 
VAŠA DIAGNOZA „ 

GOSPOD OP- DRNOVŠEK?

...m.ro izvipih 
SOPEČ STE ŽE v 
ZDAVNAJ KLINIČNO 
MRTVI! REŠI V/\ S 
MOGOČE LE ŠE 
DEVIZNO OŽIVIM JE?!,
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zirala, potem šele pa bo priložnost 
za zmerno in postopno oživljanje ra
sti (in standarda posledično). V letu 
1994 pa nas torej čakajo kvečjemu 
nominalno enake plače (realno pa 
kajpak nižje), novi davki in manjše 
socialne pravice. Pa tudi še nekaj 
tisoč delovnih mest manj... Za ta 
trud in odrekanje nam vlada ponuja, 
kot smo zapisali, negotovo in hudo 
postopno izboljševanje gospodar
skih rezultatov, boljši standard pa 
šele v daljši prihodnosti. Čeprav se 
je premier Drnovšek še nedavno 
tega »pridušal«, da so znaki, po ka
terih naj bi že v prihodnjem letu zaz
nali premik na bolje v gospodarski 
rasti...

Vladin ekonomski svet, ki je pred 
nekaj dnevi podprl proračunski me
morandum (v svetu so ministri, pred
stavniki gospodarstva in bank ter 
ekonomske znanosti), sicer ni bi! 
brez pripomb glede vsebine memo
randuma, glede najpomembnejšega 
vprašanja, ali najprej stabilizacija fi
nanc in gospodarstva ali prej hitrejša 
gospodarska rast s pomočjo zadol
ževanja, četudi v tujini, pa je bil so
glasen.

Kakršnokoli spodbujanje gospo
darske rasti s pomočjo zadolževanja 
bi bilo dobro samo kratkoročno, dol
goročno pa bi slabo vplivalo, saj 
takšno zadolževanje hitro spodbudi 
apetite. Zlasti če za njim kot garant 
stoji država. Ker se je vlada torej 
odločila za sorazmerno nizek ozi
roma, kot pravi sama, še sprejemljiv 
javni dolg, v višini največ enega od
stotka družbenega proizvoda, bo 
treba sredstva za gospodarsko rast 
nabrati doma. Vlada si je rešitev za
mislila tako, da bi gospodarstvo de
loma razbremenila davkov in pri
spevkov, pri čemer bi se tako pridob
ljena sredstva morala pretočiti v rast 
Podjetij, nikakor pa ne v plače. Kako 
doseči prelivanje teh sredstev po 
predvidenih kanalih, je zaenkrat še 
odprto vprašanje, so pa že zaznavni 
namigi, da vlada razmišlja o tem, da 
bi z lastnimi ukrepi preprečila dotok 
teh sredstev v plačne fonde. Zaradi 
tega bo manj denarja tudi za javno 
porabo, vlada pa misli, da bi bilo 
najbolje manjkajoči del v proračunu 
nadomestiti z zniževanjem socialnih 
Pravic zaposlenih in ostalih ter de
loma z novimi davki.

Poglejmo, kaj je o socialni politiki

obremenila socialno močnejše pre
bivalce, manj pa najšibkejše (neka
teri, na primer obrtniki, pa že doka
zujejo, da to ni točno). Z davki na 
premoženje bo uvedena splošna ob
davčitev nepremičnin in motornih 
vozil. Dodatno bodo obdavčeni delo
dajalci, ki dajejo pogodbeno delo. 
Skratka, obdavčeno bo vse, kar se 
obdavčiti sploh da, in ker vlada ob
ljublja tudi manj oprostitev in olajšav 
(carinskih in davčnih), vse skupaj 
pomeni, da bo zase vzela toliko kot 
prej, če ne še več, za to pa obreme
nila občane, ki ne bodo mogli pove
čevati osebnih dohodkov.

O politiki plač vlada namreč v'me- 
morandumu jasno zapiše, da se bo 
zavzemala za nadaljevanje politike 
plač, opredeljenih v kolektivnih po
godbah za drugo polovico leta 1993, 
tako da se bo realna raven plač v pri
hodnjem letu znižala. Želja po nad
zoru plač je skrita za zavzemanje za 
realno nižje plače...

O socialni politiki piše v memoran
dumu zelo nepregledno za vsako
gar, kdor doslej še ni slišal javnih 
izjav ministra za finance Mitje Ga
sparija, ko je razlagal osnutek me
moranduma. Minister je povsem 
jasno povedal, da za tolikšne pra
vice ni več ne prostora ne denarja. 
Skratka, več bo treba plačati iz last
nega žepa za zdravstveno varstvo, 
zategnjen bo pas pri določanju po
kojnin in njihovega usklajevanja, ne 
bo več seštevanja pravic iz različnih 
naslovov itd. Če pa smo za koga tole 
zapisali preveč naravnost, navajamo 
dobesedno iz memoranduma: vlada 
bo v prihodnjem letu »razmejila pra
vice iz državljanstva od pravic iz za
varovanja, poenotila načina uveljavi
tve in uživanja pravic za podobne 
vrste upravičenj, uredjla valorizacij
ske mehanizme ter kumuliranje pra
vic iz različnih naslovov ter uredila 
denarno vrednotenje posebnih za
slug ali zaposlenosti na posameznih 
delovnih mestih...«

Da pa ne bomo pisali samo 
o »znoju in odrekanju«, poglejmo še, 
kaj je vlada namenila politiki zapo
slovanja in delovnopravni varnosti. 
To poglavje je v memorandumu ne
mara od vseh najbolj obetajoče, če
prav v njem ni več predvolilne ob
ljube o sto tisoč novih delovnih me
stih, ki da jih bo vlada zagotovila, če 
bo določena stranka dobila dovolj

Bona sindikalnega turizma
BORZNO SPOROČILO ŠTEVILKA 40

ATRIS - BORZA SINDIKALNEGA TURIZMA, Ljubljana, Dalmatinova 4, 
sprejema ponudbe prostih počitniških možnosti, posreduje proste zmogljivo
sti, organizira zamenjavo, nakup ali prodajo počitniških objektov, stanovanj, 
bungalovov, prikolic in drugih možnosti.

Pišite nam ali telefonirajte na 061/326-982 ali 322-975; naš telefaks je 061/ 
326-982; žiro račun 50101-601-92077 - Atris. Poslovni čas za stranke 
vsak delovnik od 9. do 15. ure.

A. POČITNIŠKE ZMOGLJIVOSTI, KI VAM JIH NUDIMO

Hribi
1. Kranjska Gora - apartmaji z opremljeno kuhinjo: manjši za 3 osebe 

- cena 28 DEM, veliki za 5 oseb 42 DEM v tolarski protivrednosti.
2. Hišice na Veliki planini - za 6 do 8 oseb, dve oz. tri sobe, dnevni 

prostor, kuhinja, sanitarije - koča ima elektriko. Cena 44 DEM v tolarski 
protivrednosti.

3. Apartmaji Kaninska vas - za 4 osebe, v celoti opremljeni. Cena 38 
DEM v tolarski protivrednosti.

4. Rogla apartmaji z opremljeno kuhinjo, dnevni prostor, spalnica, skupno 
za 4 osebe. Čena 35 DEM v tolarski protivrednosti.

5. Pokljuka - apartmaji od 9. oktobra do 23. decembra: za štiri osebe 35 
DEM, za dve osebi 24 DEM, prijavna taksa 1,5 DEM, turistična taksa 1,10 
DEM v tolarski protivrednosti. Najkrajši termin tri dni.

Morje
1. Enosobno stanovanje v Barbarigi pri Puli - opremljeno za 4 osebe: 

dnevni prostor s kuhinjsko nišo, spalnica, kopalnica. Cena 28 DEM.
2. Trisobno stanovanje v Novigradu - opremljeno za 6 oseb: dve 

spalnici, otroška soba, kuhinja, kopalnica. Cena 2.900 SIT na dan.
3. Garsonjera v Novigradu - za pet oseb: bivalna dnevna soba, otroška 

soba, kuhinja z jedilnim kotom, kopalnica. Cena 2.400 SIT na dan.

B. IZLETI

1. Krakov 21. oktobra - štiridnevni izlet s turističnimi ogledi. Cena, ki 
vsebuje prevoze, tri polpenzione in stroške ogledov turističnih znamenitosti, 
je 345 DEM v tolarski protivrednosti. Program je oblikovan za skupine 40 in 
več oseb.

2. Karlovi Vari 14. oktobra - štiridnevni izlet z ogledi Prage in dvodnevnim 
bivanjem v termah Karlovy Vary. Cena 272 DEM v tolarski protivrednosti 
vsebuje stroške prevoza in treh polpenzionov.

3. Pariz - štiridnevni izlet - avion-avtobus in avtobus-avion, cena 355 
DEM. Odhodi 30. 10. in 3. 11. 1993.

C. KUPIMO
1. Dvosobno stanovanje v Opatiji, Lovranu ali Ičičih.
2. Garsonjero ali hišico v enem od slovenskih zdravilišč.

D. PRODAMO
1. Več kontejnerjev v avtokampu Lanterna pri Poreču. Cena po dogovoru. 

Informacije na Atrisu.

Ljubljana, Dalmatinova 4 nudi od 1. 10. 1993 naprej sindikatom, 
JŠtvom, družbenim organizacijam, krajevnim skupnostim, dobro

delnim organizacijam, obrtnikom, majhnim pravnim osebam in pri
vatnim osebam
Nove obrestne mere na revalorizirano osnovo
Revolarizacijska stopnja za OKTOBER 1993 znaša 1,7% mesečno, 
preračunano na letni nivo 22%.
REALNE MESEČNE IN LETNE OBRESTNE MERE ZA TOLAR
SKE DEPOZITE SO:

POSEBNA UGODNOST ZA PRIVATNE OSEBE:
Za vezavo sredstev

MESEČNE LETNE

KREDITNA PONUDBA 
- kratkoročni krediti 

privatnim osebam:

rokom

Kredite lahko dobijo delavke in delavci, člani tistih sindikatov, ki svoja 
sredstva varčujejo v Delavski hranilnici.
POSTANITE USTANOVITELJI DELAVSKE HRANILNICE. 
POHITITE TER VARNO NALOŽITE SVOJ PRIHRANEK ALI PA 
REŠITE SVOJO POTREBO PO KREDITIH.
NAŠE GESLO JE KAKOVOST SO LJUDJE!
NAŠ ŽIRO RAČUN JE 50101-625-7316
Dodatna pojasnila lahko dobite na sedežu Hranilnice, tel. 061 312-098 
316-881.

E. SEJEMSKA PONUDBA

1. Budimpešta - od 12. do 16. 10. Mednarodni sejem računalniške 
tehnike; softvvare in hardvvare, vsa pripadajoča oprema, vključno s telekomu
nikacijami. Odhod 14. oktobra, tri dni. Cena 275 DEM.

2. Duseldorf - od 26. do 29. oktobra. Mednarodni sejem zaščite pri delu 
in medicine dela. Štiri dni. Odhod 26. 10. Cena 1290 DEM.
ZA SKUPINE NAD 25 OSEB NUDIMO 5% POPUST. OB OGLEDU SEJMOV 
PRIPRAVIMO DODATNI PROGRAM PO VAŠIH ŽELJAH.

F. ZIMOVANJE PRIKOLIC

Organiziramo vam zimovanje prikolic v avtokampu na Vranskem. 
Cena 300 DEM v tolarski protivrednosti. Informacije na Atrisu.

G. POČITNIŠKE ZMOGLJIVOSTI, KI JIH POTREBUJEMO

1. Počitniške apartmaje v Atomski vasi ali Čateških Toplicah.
Prosimo za ponudbe za obdobje do novega leta.
2. Počitniške zmogljivosti v planinskem delu Slovenije za čas malih 

šolskih počitnic od 30. oktobra do 7. novembra.
3. Planinske koče na Veliki planini od 24. decembra do 2. januarja 1994 

za šest do 12 oseb.
4. Počitniške zmogljivosti v zimsko-športnlh krajih za čas zimskih šolskih 

počitnic (zadnji teden februarja in prvi teden marca 1994).

Informacija gostom Atrisa

PLAČILNI POGOJI: Ob potrditvi rezervacije zahtevamo plačilo 40% celot
nega zneska. Pri odpovedi nad 15 dni pred odhodom za že rezervirani termin 
zaračunamo stroške poslovanja in nastale stroške; pri krajši odpovedi zara
čunamo stroške in 30% celotnega zneska. Cene veljajo le za že v celoti 
plačane aranžmaje, če se te ne spremenijo za več kot 7%. Po vplačilu gostje 
prejmejo našo napotnico. Prosimo za pravočasno odpoved: najmanj 20 dni 
pred začetkom potovanja. Reklamacije v skladu s turističnimi uzancami 
razrešujemo sporazumno.

POSEBNA ATRISOVA PONUDBA * POSEBNA ATRISOVA PONUDBA

NOVOLETNA OBDARITEV OTROK - DARILA - DARILA - DARILA

ATRIS vam predstavlja nekaj daril za obdaritev otrok za miklavža, božič in 
dedka Mraza. V podjetjih lahko sami sestavite darilni paket z izborom 
predlaganih daril. Najmanjše naročilo je 5 kosov posameznega darila. Se
veda so predlagana darila le del velike ponudbe, ki jo posreduje ATRIS.
Cene so fco Ljubljana.
- balon avto - za otroke do 4 let
- puzzle z uro (ribe, Božiček, medved itd.)
- igrica Tetris
- sinthesizer
- dišeči dojenček
- ročna ura s kompasom in radiom
- knjiga mlajšega slovenskega avtorja 

Deželica Pim-Pam
- otroški nakit z denarnico
- otroške ure iz mehkih materialov

cena 1.640,00 SIT
840.00 SIT

2.570.00 SIT
3.555.00 SIT
2.330.00 SIT
2.070.00 SIT

950.00 SIT
1.100.00 SIT

410.00 SIT
Naročila sprejemamo do 10. novembra. Dobava v 10 dneh po plačilu 100- 

odstotnega avansa. Način dostave po dogovoru.

POSEBNA ATRISOVA PONUDBA * POSEBNA ATRISOVA PONUDBA

ATRIS je povsod, kjerkoli ste. 
Metod Zalar, direktor borze



Sindikalna lista
Prvi del oktober 1993

SIT

2.500
1.200

Dnevnice
- cela dnevnica (nad 12 ur do vključno 24 ur 

odsotnosti)
- polovična dnevnica (nad 8 do 12 ur odsotnosti)
- znižana dnevnica (od 6 do 8 ur, če se potovanje 

začne dve uri pred začetkom delovnega časa
in konča 2 uri po njem) 900

Kilometrina (od 31. 7.1993) 20,60
Ločeno življenje 24.607
Prenočišče se izplačuje po predloženem 
računu, skladno z navodilom na potnem nalogu.
Če na nalogu ni drugače določeno in delavec ne 
predloži računa, ima pravico do povračila prenočišča 
v višini 900
Regres za prehrano 5.200

Drugi del
V prvem delu sindikalne liste smo objavili zneske materialnih 
stroškov. V drugem delu objavljamo povprečni osebni dohodek 
za obdobje maj ’93 do julij ’93 kot osnovo za uveljavljanje pravic 
iz sredstev neposredne skupne porabe.
Povprečni osebni dohodek v gospodarstvu Slovenije od maja do 
julija ’93 znaša 42.314,00 tolarjev.

Jubilejne nagrade
- za 10 let
- za 20 let
- za 30 let
Nagrada ob upokojitvi 
Solidarnostne pomoči

21.158.00 SIT
31.735.00 SIT
42.314.00 SIT 

126.942,00 SIT
42.314,00 SIT 

Vir: podatki Zavoda RS za statistiko

KAJ DELAJO
Sindikat komunalnega in 
stanovanjskega gospodarstva
V rdečih številkah!

Nadzorni odbor sindikata dejavnosti je pregledal polletno 
finančno poslovanje in sprejel poročilo o porabi zbranih sred
stev. Poslovanje je ocenil za zelo racionalno, varčevanje pa da 
gre že na rovaš aktivnosti in nujno potrebnih osebnih stikov 
s sindikalnimi zaupniki po podjetjih. Kljub temu je ob polletju 
izkazana za skoraj 80.000 tolarjev večja poraba od prihodka. 
Zato je odbor predlagal, naj Zvezo svobodnih sindikatov zapro
simo za solidarnostno pokritje, na organih ROS pa naj ocenimo 
možnost, da bi nam večje organizacije namenile dodatna sred
stva. Ocenili smo tudi, da bi glede na število članov, teh je 6.200, 
morali zbrati tudi nekaj več članarine. Kaže, da je še vedno 
nekaj organizacij, ki ne odvajajo članarine od bruto plač ali pa 
celo nič. Zato je nadzorni odbor predlagal preverjanje izvajanja 
statutarnih določil in pravilnika o finančnem poslovanju 
v ZSSS. Tega smo se sedaj prek območnih organizacij že lotili.

Sestal se je tudi izvršni odbor. Sklicana je seja republiškega 
odbora, ki bo obravnavala potek lastninskega preoblikovanja 
podjetij in uveljavljanje zakona o soupravljanju. Zato so se 
v tem tednu sestali tudi območni odbori sindikatov dejavnosti.

Miloš Mikolič, sekretar

Sindikat kemične, nekovinske in 
gumarske industrije

Kongres ICEF v Vroclavu
V tem mestu na jugu Poljske je bil kongres ICEF za vzhodno 

Evropo z osnovno temo: socialna dimenzija v prehodu na tržno 
ekonomijo.

Kongresa so se udeležile delegacije iz 25 držav, med njimi tudi 
iz Slovenije. Poleg na novo sprejetih (med njimi je tudi Slove
nija) in pridruženih članic (predvsem iz bivše SZ) so se kongresa 
udeležili tudi predstavniki dežel, kjer je sindikat zelo razvit 
(Nemčija, Italija, Francija), in predstavnik z Japonske.

V vseh deželah takoimenovanegareal socializma se ob pre
hodu v tržno gospodarstvo srečujejo s podobnimi težavami. Pri 
tem vse prevečkrat pozabijo na socialni moment tega prehoda. 
Posledice prehodnega stanja gospodarstva žal najbolj občuti 
delavec.
Svetovna recesija pa ni prizanesla tudi najbolj razvitim. V ve
čini teh držav (kot naprimer na Švedskem) se stanje slabša.

Precejšen del kongresa je bil namenjen bilateralnim razgovo
rom, kar je naša delegacija dobro izkoristila. Izmenjala je izkuš
nje pri svojem delu in težave, v katerih so dežele, ki hočejo 
v takoimenovano Evropo.

Kaj pravzaprav rešujejo takšni kongresi? Na to vprašanje je 
najbolje odgovoril eden izmed predavateljev prof. Adam Bieala 
z oddelka industrijske psihologije katoliške univerze iz Lubina. 
Ti kongresi ne rešujejo direktno ničesar. Izmenjajo pa veliko 
izkušenj - to pa je znanje za reševanje nastalih razmer.
Zato so takšna srečanja izrednega pomena.

Janez Justin, predsednik

v samostojnih einililioftih

Sindikat Primorske Nova Gorica
Še en nov sindikat

Konec minulega tedna so v Novi Gorici ustanovili Sindikat 
Primorske Nova Gorica kot območno obliko delovanja Konfe
deracije sindikatov ’90. Po ustanovitvi je bil oblikovan svet 
novega sindikata, ki mu predseduje Peter Pirih, predstavnik 
zdravnikov in osebja, torej t.i. modrobelega sindikata v Splošni 
bolnišnici Šempeter. Sprejeli so tudi statut. Novi sindikat si bo 
prizadeval zagotoviti učinkovitejšo zaščito svojih članov, pove
čati njihovo število, vzpostaviti občasno pravnosvetovalno 
službo, najti prostore za svoje delo in še kaj.

sindikalni
ji" 'u| |"U| mili [(lili |H| ji"
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ENERGETIKI GROZIJO VLADI
Žalostno, toda resnično: navkljub številnim pogajanjem in domala 

neštetim pogovorom med Sindikatom delavcev dejavnosti energe
tike Slovenije in Ministrstvom za gospodarske dejavnosti pozitivnih 
premikov v urejanju odprtih vprašanj ni! In ker jih zlepa najbrž še 
lep čas ne bo, se je stavkovni odbor SDE na svoji 11. seji prejšnji 
četrtek odločil za »gršo« metodo: svoje članstvo je pozval, naj se do 
20. t.m. opredeli do pobude o organiziranju stavke, ki naj bi se 
začela prvi teden v novembru in bi s postopnim stopnjevanjem 
pritiska trajala do izpolnitve njihovih zahtev.

Sekretar republiškega odbora 
SDE Ivo Miglič je ta teden raz
poslal sindikalnim zaupnikom 
debela pisma z zajetnimi mate
riali, v katerih podrobno opi
suje, zakaj in kako so potekala 
pogajanja med njihovim stav
kovnim odborom in Ministr-

dar pa ekonomski položaj elek
trogospodarstva in premogovni
štva, zlasti pa likvidnostna situ
acija tega trenutno ne omogo
čata«.

Po tem odgovoru je člane 
stavkovnega odbora torej minila 
potrpežljivost, zato se je odločil

poračunati do konca oktobra. 
Seveda bodo s stavko zahtevali 
tudi poračun premalo izplača
nih plač za lansko leto - skupaj 
nekaj čez 1,3 milijarde tolarjev 
v nevalorizirani višini! Ker pa ta 
številka še zdaleč ni dokončna, 
je stavkovni odbor pozval vse 
sindikalne zaupnike, naj preve
rijo višino premalo izplačanih 
plač in mu dokončne podatke 
posredujejo do 20. t.m. Do tega 
datuma - kot že rečeno - stav
kovni odbor pričakuje tudi 
opredelitve sindikatov podjetij 
do pobude o stavki in morebitne 
predloge za kadrovske zame
njave v stavkovnem odboru.

»Stavkovni odbor upravičeno Je 
in utemeljeno zahteva, naj tudi tiov< 
slovenska vlada in njena pri- škrg 
stojna ministrstva naredijo vse VeQi 
potrebno, da bosta novi panožni » 
kolektivni pogodbi elektrogo- 
spodarstva in premogovništva 
Slovenije sklenjeni do 1. novem
bra,« še upa Franc Druks, pred
sednik stavkovnega odbora SDE 
Slovenije. Kaj pa, če zaman? Po
tem se bo prvi teden v novembru 
začela stavka delavcev dejavno
sti energetike Slovenije proti 
vladi Republike Slovenije, ki naj 
bi trajala do izpolnitve njihovih 
zahtev. Kako? Z zmanjševanjem 
in ustavljanjem proizvodni6 
premoga in električne energij6'- 

Damjan Križnik

‘'‘fattcU

stvom za gospodarske dejavno
sti od 25. februarja do 4. oktobra 
letos, zraven pa priložil še odgo
vor ministra Maksa Tajnikarja 
na njihove zahteve po podpisu 
aneksa k obema kolektivnima 
pogodbama in poračuna za pre
malo izplačane osebne dohodke 
za leto 1992. V njem med drugim 
piše, »da ni možna dopolnitev 
prvega člena obeh predloženih 
aneksov h kolektivnima pogod
bama, ker tako opredeljeno 
izhodišče ne bi bilo v skladu 
s tarifno prilogo k splošni kolek
tivni pogodbi za gospodarstvo« 
in da bi bilo izplačilo premalo 
izplačanih plač za lansko leto 
»normativno sicer možno, ven-

za stavko proti vladi Republike 
Slovenije. Z njo bo zahteval ta
kojšen podpis aneksa h kolek
tivnima pogodbama za elektro
gospodarstvo in premogovništvo 
Slovenije s takšno vsebino, da 
bodo v omenjenih dejavnostih 
od 1. julija '93 do sklenitve no
vih KP veljala izplačila plač 
v višini dogovorjenih razmerij 
do gospodarstva, ki so za elek
trogospodarstvo najmanj 34,24 
odstotka nad povprečjem plač 
v gospodarstvu, za Rudnike rja
vega premoga najmanj 35 od
stotka, za Rudnik lignita Vele
nje pa najmanj 59 odstotkov. 
Plače za julij, avgust in septem
ber je treba v takih razmerjih

POZOR, 
ODPRTI TELEFON!

pak se tiče tudi temeljnih last
ninskih razmerij in civilnega 
prava nasploh?

Potrebujete kakšen nasvet, ki ni 
le delovnopravne narave, am-

Pomislili smo tudi na vas! Od
slej boste lahko vsak četrtek od 
16. do 18. ure na našo telefon
sko številko 313-942 priklicali 
odvetnika Janeza Keka iz Ljub
ljane in mu povedali, kaj vas 
teži! Odgovore bomo objavljali 
tudi v DE.

Ne pozabite torej na številko 
313-942 vsak četrtek med 16. 
in 18. uro!

___PRAVNIK SVETUJE__
Vprašanje: _ ! vlog
V podjetju je sindikat na podlagi pogodbe o sodelovanju podjetja 

in sindikata mesečno prejemal izpis podatkov o OD za vse zaposlen6 
delavce in tudi izpis podatkov o drugih prejemkih. Direktor podjetja , 1 
je zdaj izdal organizacijsko navodilo, po katerem podjetje na podlag1 ,en 
predhodne pisne izjave zagotavlja sindikatu le vpogled v podatke caso 
o OD članov (vsakemu zaupniku le za njegove člane) v prisotnosti 
direktorja splošnega kadrovskega sektorja. Sindikat meni, da ie Podj 
s tem onemogočen pri izvajanju programskih nalog s področja OD h* posl 
drugih prejemkov delavcev, ker so ti podatki osnovno delovno gr®' opra 
div°. deja

Ocenjujemo, da bi bilo nevzdržno, da za del zaposlenih sindikat ne
bi imel niti pravice vpogleda (npr. delavci, ki niso člani sindikati 
direktorji); vztrajajo pri zahtevi, naj se zagotovi izpis podatkov, k»r x 
so predlagali tudi delavskemu svetu. Ta je odločil, da je treba Prej 
pridobiti mnenje komisije za tolmačenje splošne kolektivne P°' ^jn 
godbe. 2apc

So sindikalne zahteve upravičene?
čarni je poznala tudi prejšnja* 
splošna kolektivna pogodba z® 
gospodarstvo, in sicer v 2. in 3- 
točki 28. člena.

Iz tega izhaja, da imajo sindi
kati pravico dostopa do teh po
datkov na podlagi splošne ko
lektivne pogodbe za gospodar
stvo. Glede vseh drugih poobla
stil in razmerij med delodajalci

Odgovor:
Na podlagi splošne kolektivne 

pogodbe za gospodarstvo (Ur. 1. 
RS, št. 39/93) so direktor ozi
roma pooblaščeni delavci in 
strokovne službe dolžni zagoto
viti sindikatom podatke o vseh 
vprašanjih, o katerih odločajo 
organi upravljanja in pooblaš
čeni delavci in ki se nanašajo na 
socialno ekonomski in delovni 
položaj ter pravice, obveznosti 
in odgovornosti delavcev iz dela 
in iz delovnega razmerja (prvi 
odstavek 31. člena). Dalje je 
v zvezi s plačami in pristojnostjo 
sindikata določeno, da je delo
dajalec dolžan pisno seznaniti 
sindikat v organizaciji oziroma 
pri delodajalcu z metodo za 
vrednotenje del in delovnih 
mest. Poslovodstvo oziroma de
lodajalec je dolžan obravnavati 
mnenja v sindikatu v organiza
ciji oziroma pri delodajalcu 
glede metode za vrednotenje de
lovnih mest in se do tega mnenja 
pisno opredeliti (7. odstavek 35. 
člena).

Podobno določilo glede pri
stojnosti sindikata v zvezi s pla-

ŠTUDIJSKI CENTER PRI SVETU KRANJSKIH SINDIKATOV
je izdal aktualen priročnik

KAKO AKTIVIRATI NOVI SISTEM 
DELAVSKEGA SOUPRAVLJANJA

s konkretnimi navodili in priporočili sindikatom podjetij za takojšnjo akcijo, 
v brošuri pa je objavljeno tudi celotno besedilo ZAKONA O SODELOVANJU 

DELAVCEV PRI UPRAVLJANJU.
Avtor: Malo Gostiša

Za 500 SIT ga lahko pisno ali telefonično naročite pri Svetu kranjskih sindikatov, 
Slovenski trg 3, 64000 Kranj, tel. (064) 213-280.

V tisku pa je že naslednji, za prakso nepogrešljiv priročnik študijskega centra, ki bo 
vseboval vse potrebne VZORCE ZA CELOVITO NORMATIVNO UREDITEV 

SOUPRAVLJANJA V SPLOŠNIH AKTIH (participacijski dogovor, poslovnik 
sveta delavcev, statutarno ureditev in volilne postopke za svet delavcev).

Gre za pionirsko delo, brez katerega bi uvajanje zakona v prakso trajalo bistveno
dlje.

in sindikati pa je treba upošte
vati tudi konkretno panožno ko
lektivno pogodbo, ki velja za po
samezno podjetje, kot tudi mo
rebitno podjetniško kolektivno 
pogodbo v posameznem po
djetju ali drug dogovor, sklenjeD 
med delodajalci in sindikat* 
glede nevedenega vprašanja.

Iz gornjega vprašanja izhaja 
da obstaja pogodba o sodelova
nju med delodajalcem in sindi
kati. Ta pogodba ne konkreti
zira spornega vprašanja po
drobneje, kot je to opredeljeno 
v prej in sedaj veljavni splošn* 
kolektivni pogodbi. Iz določil® 
prvega odstavka 31. člen® 
izhaja, da sta direktor ozirom® 
pooblaščeni delavec in stro; 
kovna služba dolžna zagotovit* 
sindikatom podatke o prej nave
denih vprašanjih; iz 7. odstavk® 
35. člena, v katerem je določeno: 
da je delodajalec dolžan pisno 
seznaniti sindikate v organiza
ciji glede metode za vrednotenje 
delovnih mest, pa izhaja, da se 
pisni odgovor zahteva le glede 
navedenih podatkov - torej 
o tem, kakšna je metoda z® 
vrednotenje delovnih mest 
Kakšen bo drug način ugotav
ljanja podatkov, kot je v obrav
navanem primeru glede plač po
sameznih delavcev, pa je pred
vsem odvisno od medsebojneg® 
dogovora. Če tega dogovora n*' 
obe stranki vežejo tiste mini
malne obveznosti, ki izhajajo iz 
splošne kolektivne pogodbe z® 
gospodarstvo oziroma iz že prej 
citiranih - nižjih - kolektivni*1 
pogodb. ^
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tekstilna še vedno na dnu gospodarstva

h bi začeli klestiti pri šiviljah...
Oadan sem prebrala v časopisu naslov: Čeprav životariti, bomo 

^izli dlje«, pod njim pa je pisalo »Slovenska tekstilna industrija še 
(r»eraj na dnu gospodarstva«. Ni mi bilo treba brati naprej; vse, kar 

j®1® je skrbelo, mi je postalo v hipu jasno. Zdaj vem, zakaj v komerci- 
Ijfr kar naprej ena in ista pesem: da konfekcija zastaja in da bo treba 
|*®nčno nekje začeti. Jasno, delovna mesta bodo začeli najprej kle- 

st'ti pri nas, zatem pa še povsod drugje, to je kot pribito. Jaz sem 
°bra šivilja in bi začela na svoje takoj, ko bi me dali na zavod. Bi mi 

lavod pomagal, naprimer tako, da bi mi vnaprej izplačal tiste 
^esečne podpore, do katerih imam po zakonu pravico? Je po zakonu 
*kšna možnost?« nas sprašuje Majda M. iz Maribora.
Odgovor:

no Je - za zdaj, a kako bo po 
1.1 n,lvem, če bo državni zbor spet 
ree kaj delavskih pravic, ne
žiii p
\°- . Če boste ostali brezposelni in 
va Spolnjujete pogoje za pridobi- 
m- tev pravice do denarnega nado- 
■d- 
)E

iaj

šestila (če ste bili pred tem naj- 
* ltlanj 9 mesecev zavarovani), 
— llHate možnost, da se vam nado

mestilo za brezposelnost izplača 
l enkratnem znesku. Do takšne 
aapitalizacije nadomestila 
j'®ate pravico, če ta sredstva 

tja °žite pri kakšnem drugem de
ne dajalcu, s katerim boste skle- 
tja ®ili delovno razmerje za nedolo- 
igi ^en čas, in to s polnim delovnim 
k«'®asom ali če sami ustanovite po- 
sb Ujetje. Ali postanete solastnik 
} Ujetja, v katerem se boste za- 

P°slili. Pa tudi, če začnete 
opravljati samostojno obrtno 

0e Pojavnost, kar menda namera- 
ta, ''a*'6- Dodatni pogoj za uveljavi- 
»r tev te pravice pa je, da ste bili 
bs Pred začetkom brezposelnosti 
°' Najmanj 3 mesece neprekinjeno 

2aPosleni pri istem delodajalcu,

kar ste sodeč po vašem pismu, 
bili.

Če se boste odločili za izpla
čilo nadomestila v enkratnem 
znesku, boste o tem z Zavodom 
za zaposlovanje sklenili posebno 
pogodbo. V primeru, da usta
navljate podjetje oziroma lastno 
dejavnost, pa tega ne morete 
storiti v prvem mesecu po izpla
čilu nadomestila, se lahko z za
vodom dogovorite, da bi vam 
najdlje 3 mesece še plačeval pri
spevke za pokojninsko in inva
lidsko zavarovanje.

Seveda pa s tem, ko ste uvelja
vili izplačilo nadomestila v en
kratnem znesku, izgubite pra
vice iz zavarovanja za primer 
brezposelnosti za toliko časa, za 
kolikor vam je bila priznana 
pravica do nadomestila. Za pri
mer: če bi glede na svojo de
lovno dobo imeli pravico preje
mati nadomestilo 12 mesecev, 
pa ste uveljavili pravico do iz
plačila v enkratnem znesku, 12 
mesecev ne boste mogli uvelja
viti pravice do nadomestila če
tudi bi vas v tem času spet dole
tela brezposelnost.

Morda še tole: denarno nado
mestilo, izplačano v enkratnem 
znesku, ki ste ga vložili pri 
kakšnem drugem delodajalcu 
zaradi zagotovitve delovnega 
razmerja, sc lahko šteje tudi za 
vaš lastniški ali delniški vložek: 
o tem pa morate skleniti z delo

dajalcem posebno pogodbo. To 
pa pomeni, da se vam ob izgubi 
dela ni treba za vsako ceno za
teči v lastno obrt. Lahko svoje 
delo in denar tudi s kom zdru
žite, če bi vam tako bolje kazalo.

Paziti morate tudi na tole: 
sredstva, ki ste jih dobili kot iz
plačilo denarnega nadomestila 
v enkratnem znesku, morate 
tudi res porabiti za namen, za 
katerega ste jih dobili. Če ste 
npr. navedli, da ustanavljate 
svoje podjetje, pa tega niste sto
rili, bo zavod za zaposlovanje od 
vas izterjal izplačana sredstva, 
in to v revalorizirani višini. Če 
ste sredstva vložili v organiza
cijo oziroma k delodajalcu, ki 
naj bi vam za to zagotovil zapo
slitev, pa vam je delovno raz

merje prenehalo brez vaše 
krivde oziroma volje pred prete
kom obdobja, za katerega je bilo 
izplačano nadomestilo, vam 
mora ta vložena sredstva vrniti 
v revalorizirani višini (razen 
v primeru, če ste sredstva vložili 
kot delniški ali lasntiški vložek 
in ste se v pogodbi dogovorili 
drugače.

Na kratko torej: če boste izgu
bili delo in imate dovolj znanja, 
da vas ni strah privatne konku
rence, vam ne bo treba križem 
rok vsakega prvega čakati na 
denarno pomoč zavoda. Ta vam 
bo denar izplačal na roko, če 
boste postali obrtnica. A kako 
bo šlo naprej - to pa ne bo več 
skrb zavoda.

V. O.

DE KANAL - DE

Generalka

ij*
za
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Al Capone
Na Valentinovo 1929. leta je 

brutalni pokol šestih gang
sterjev v neki čikaški garaži 
naznanil vzpon al Caponeja 
»Brazgotinarja« na položaj ne
spornega botra zločina. Bil je 
nečimern, nasilen in neusmi
ljen človek, ki so ga spoštovali, 
ker so se ga grozljivo bali.

Zgodbo o Al Caponeju si bo
ste lahko v okviru dokumen
tarne serije Veliki zločini in 
procesi 20. stoletja ogledali 
v soboto, 16. t.m. ob 21. uri na 
drugem programu TVS.

Simona je 13-letna deklica, 
ki v prostem času pleše 
v plesni šoli; je odlična učenka 
in ima štiri leta mlajšo sestrico 
Tino, ki je prava neugnanka. 
Obe pa sta, ne da bi vedeli 
druga za drugo, zaljubljeni 
v Simoninega sošolca Bojana. 
In nekega popoldneva, ko je 
v plesni šoli generalka in ko 
staršev ni doma, Simona po
vabi Bojana k sebi domov, da 
bi ji razložil neko snov v mate
matiki, češ da je ne razume.

To je izhodišče dogajanja 
v kratkem, 25 minut trajajo
čem televizijskem filmu Gene
ralka, ki ga je po scenariju An
dreja Vajevca letos spomladi 
posnel režiser Igor Šmid. Pre
mierno bo na sporedu v torek, 
19. t.m. ob 17.10 na prvem 
programu TVS.

J DELAJO
* romihlielrih niflhnrihP o

Sindikat državnih in družbenih organov
Kdo je vladi obljubil »sporazum s sindikati«

Republiški odbor je 6. oktobra sklical konferenco sindikatov v republiških 
upravnih organih. Ocenila je gibanje plač po posameznih tarifnih razredih za 
junij, julij, avgust, ugotovila velika odstopanja v posameznih republiških uprav
nih organih in sprejela dogovore o aktivnostih. Predstavnikov vodstva policij- 
sekga sindikata žal ni bilo, da bi koordinirali skupne aktivnosti vseh sindikatov 
glede izhodiščne plače, koeficientov in stimulacije. Struktura povprečno izplača
nih plač na dealvca po posameznih resorjih je dokaj različna, prav tako tudi 
povprečni koeficienti. Zato bo sindiakt v posameznih okoljih ugotovil, zakaj so 
iste koeficiente tako različne višine bruto OD oziroma različni mesečni prejemki 
delavca. Stimulacija se giblje zelo različno. Predstavniki sindikalnih organizacij 
nimajo natančnih informacij o strukturi plač, kar jim zagotavlja kolektivna 
pogodba za negospodarstvo. Predstavnik ministrstva za delo je 11. oktobra zago
tovil, da pripravljajo odgovor na zahteve ROS, poslane 29. septembra.

Vlada je sprejela proračunski memorandum in ga dala v sprejem državnemu 
zboru. Izhodiščna plača naj po njenem ostane nespremenjena do konca leta. '

Opredelila je, »da bo dosežen sporazum s sindikati, da velja v letu 1994 
izhodiščna plača 27.000,00 SIT«. S kom se je vlada o tem dogovarjala, bomo morali 
ugotoviti. Vsekakor pa je to nesprejemljiv način, saj je po KP za negospodarstvo 
vlada zavezana, da se pred sprejemom memoranduma obvezno posvetuje z vsemi 
sindikati o izhodiščni plači.

Izvedeli smo (12.10.1993), da si je vlada popravila izhodiščno plačo za 30% oz. 
iz 60 na 80% povprečne plače. V gospodarstvu Republike Slovenije prav tako smo 
izvedeli, da ministrstvo za pravosodje pripravlja zakonsko urejanje omejitve 
stavke.

ROS in konferenca sta podprla stavko policistov.
Drago Ščernjavič, sekretar

Sindikat kulture
Eppur si muove

Ko je že kazalo, da zaposleni v kulturi ne bodo uspeli prepričati države, da imajo 
tudi oni pravico do svoje kolektivne pogodbe, se je premaknilo. Tokrat zagotovo 
po zaslugi glavnega odbora Sindiakta kulture Slovenije.

Dvanajstega oktobra so se začela pogajanja za panožno kolektivno pogodbo. 
Začetni pogovor je bil namenjen temeljnim nesporazumom med našim sindikatom 
in ministrstvom za kulturo. Naslednji, 26. oktobra, ko se bo na osnovi predlaga
nega poslovnika konstituirala pogajalska komisija na osnovi predlaganega po
slovnika, bo posegel v vsebinske podrobnosti.

Pogajalsko skupino ministrstva za kulturo (na sliki desno) je na prvem srečanju 
vodil državni sekretar Jože Osterman, sindikalno pa tajnik glavnega odbora Doro 
Hvalica.

Najpomembnejše ugotovitve: pogajanja bodo trda in zahtevna, a prepričani 
smo, da bodo pripeljala do podpisa. In še nekaj: tudi zakon o razmerjih plač 
v javnih zavodih in državnih organih ne bo oviral začetih pogajanj.
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a- KNJIGE ZA VAS!

Ni vsaka knjiga DOBRA. DOBRA je tista, ki vam ostane v spominu. In 
mi vam ponujamo DOBRO knjigo - še več:

PAKET DOBRIH KNJIG, odličen tudi za darilo!
Paket sestavljajo krafige:

Matej Bor

JERNOV ROKOPIS 
ALI
MARTINOVA
SENCA

Avtor sporoča v čas in prostor ujeto in 
z njima tudi opredeljeno zgodbo prek 
(...) Jernovega rokopisa, v katerem pri
povedovalec skuša razjasniti eno samo 
uganko: kdo je v ključnem trenutku pov
zročil smrt njegovemu prijatelju Martinu.

Peter Božič
ZDAJ, KO JE NOVA 
OBLAST

On, Radenko Radenkovič, ga je po
vabil na hrano. Na pijačo in na hrano te 
Slovenci ne povabijo nikoli. On to zelo 
dobro ve, ker ga še noben Slovenec 
razen na pijačo ni nikoli kam povabil.
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Da bi ga pa kdaj kak Slovenec povabil 
na pičko, ne, tega pa pri Slovencih ne 
boš doživel nikoli. In zato ga Radenko 
tudi ne vabi na Cico Oriental. Radenko 
Radenkovič je bil toliko in toliko časa pri 
vojaških arestantih in tam seveda sploh 
ni pičk in zato Radenko nujno potrebuje 
Cico Oriental samo zase, za danes.

Drugič mogoče, je pribil Radenko. In pri 
tem je ostalo in Niko je moral sam nazaj 
v kasarno. In ko je prišel tja, je bila ura 
ravno šest zjutraj in »smotra« in trubač 
je pravkar zaigral »mirno«, ker se je na 
»krugu« prikazal general, komandant 
brigade, in šel naprej proti svoji pisarni.

In ko je vsa brigada stala na »krugu« 
mirno kot pribita, je komandant brigade 
opazil Nika, ki se je prestopal z noge na 
nogo in lovil ravnotežje, pijan in izmu
čen od celonočne hoje.

Rudi Čačinovič
MED DVEMA 
CERKVAMA

Moja generacija je živela ob žerjavici 
in plamenih dveh svetovnih morij. Srce 
in možgane so nam pretresale revolu
cije: oktobrska iz I. 1917, različne »po
vojne« po 1945., zmagovite »od spo
daj« ali »od zgoraj«. Dvajseto stoletje 
se bliža koncu. Bilo je polno svetlih 
upanj človeštva, bilo pa je tudi v zname
nju krvavih diktatur. Bilo je stoletje Hit
lerja in Stalina. Po tolikih izkušnjah bi se 
stoletje moralo končati brez lažnih iluzij 
in utopij, dokončno zavrniti vse lažne 
preroke, ki obljubljajo splošno srečo in 
zveličanje, pri tem pa hočejo osrečevati 
človeštvo s svojimi ideološkimi prisil
nimi jopiči.
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Komunizem je razpadel, ker se je 
izrodil v nehumano, strogo disciplini
rano organizacijo izoliranih vojščakov, 
ki niso zaupali ljudem in so jih hoteli 
prisilno osrečevati po svoji meri. Kljub 
težkim izkušnjam iz svoje preteklosti, 
kljub neposrednim zgovornim zmotam 
komunizma, skuša »stara cerkev« sto
pati po poti, ki ga je zrušila. Hotel je iz 
enega centra gospodariti nad celotno 
komunistično resnico. Poskusi reform 
so bili prepočasni in prepozni.

Knjige lahko dobite pri' 
ČZP Enotnost, Ljubljana; 

I Dalmatinova 4. telefon 
321-255,110-033,

cSotn««t faks 311-956.
i til :|li

PPlEH
Miroslav Jančič

GLASNIK PEKLA Lin H.
I. Umreti s Sarajevom
II. Umreti brez Sarajeva w » v

ROMAŠ
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Jern namreč nosi breme krivde skozi 
povojno življenje, in da bi se očistil ali 
vsaj problem razjasnil, napiše zgodbo 
od otroškega zavedanja do razpleta, ki 
se konča z Martinovo smrtjo. Bistveno 
pa je, da je blodni Martin umrl, vrača pa 
se v Jernov rokopis, kot bi se njegova 
duša selila vanj.

Vladimir Kavčič

STEBRI DRUŽBE
Psihosocialni portreti 
sodobnikov

Res smo dobili svojo državo, a zdaj 
ne ljudstvo ne politiki ne vedo, kaj bi 
počeli z njo. To je posledica predhod
nega neznanja, kajti te države niso izsi
lili amaterji, temveč diletanti, tisti, ki mi
slijo, da vedo in znajo, a se v resnici ne 
zavedajo niti meja svoje nevednosti. 
Vodijo jih oholost, prestiž, bolestne 
osebne ambicije. Več kot polovica se
danjih političnih akterjev samo nadaljuje 
kariero, ki' jo je začela pod prejšnjim 
režimom, za njih je torej osebna promo
cija na pravem mestu. Druga polovica 
so razni frustrirani tipi, ki spominjajo na 
jecljavca, ki je hotel postati televizijski 
napovedovalec, zdaj pa zatrjujejo, da ni 
uspel, ker ni bil v partiji.

Knjiga bo izšla v začetku oktobra 
1993.

POSEBNI POPUSTI!

Vrednost vseh šestih knjig 
je 10.740 SIT, vendar vam 
jih nudimo za 6.950 SIT.
Če naročite pet knjig, 
jih prejmete za 6.200 SIT, 
če naročite štiri knjige, 
jih prejmete za 5.000 SIT, 
tri knjige pa za 4.000 SIT. 
Pri naročilu dveh knjig 
prejmete knjigo Jožeta

IBM-:

Smoleta: PRED USODNIMI
ODLOČITVAMI
brezplačno!

Kadar se z njim srečam - Bog ozi
roma Alah vesta, kolikokrat počnem ti
sto, kar mi ie bilo že od nekdaj mrzko 
- preštevam, koliko je okrog mene Mu
slimanov, koliko Hrvatov, koliko Srbov 
in koliko drugih, med katere spadam 
tudi jaz. Razmerje je približno takšno 
kot na republiški ravni, nekateri bi celo 
rekli, da je inscenirano - 40:15:30:15. 
Ko so Srbi iz tistega dela mesta, ki je 
v njihovih rokah, začeli izganjati Musli
mane, in to brez prtljage, sem prestre
gel, kako neka muslimanska soseda 
drugi pravi:

»Nič drugega ne ostane, kot da tudi 
mi izženemo njihove!«

NAROČILNICA Pri ČZP Enotnost, Ljubljana, Dalmatinova 4, nepreklicno X

naročam(o)
naročam(o)
naročam(o)
naročam(o)
naročam(o)

izvod(ov) knjige ZDAJ, KO JE NOVA OBLAST
izvod(ov) knjige MED DVEMA CERKVAMA
izvod(ov) knjige GLASNIK PEKLA I. in II.
izvod (ov) knjige JERNOV ROKOPIS ALI MARTINOVA SENCA
izvod(ov) knjige STEBRI DRUŽBE

Naročeno pošljite na naslov :. 

Ulica, poštna št., kraj:_______

Ime in priimek podpisnika:---------------------------------------------------------------------------------------- --------------------------

1. Račun bomo plačali v zakonitem roku 2. Kot individualnemu naročniku mi pošljite po povzetju.

Dne:___________________________________ ___ _________________________________________
Podpis naročnika
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0 strukturi slovenske 
industrijske produkcije

Piše: Franci Križanič

Slovenska produkcija opreme je bila 
prvih letošnjih osem mesecev kar 55 % 
manjša kot v primerljivem obdobju leta 
1989. Za vrnitev na svojo nekdanjo ra
ven se bo morala več kot podvojiti (po
večati za 122%). Upadanje dejavnosti, 
ki je slovensko industrijo ponovno za
jelo v prvi polovici tega leta, se pri 
produkciji opreme še ni nehalo. Očitno 
so jo še bolj kot produkcijo polizdelkov 
ali potrošnega blaga prizadeli upad do
mačega investicijskega povpraševanja 
zaradi gospodarskega pesimizma ob 

»interventne zakonodaje«, recesija v Zahodnisprejemu
Evropi in nestabilna slovenska tečajna politika, verjetno pa 
tudi nadaljen razpad gospodarstev nekdanjih jugoslovan
skih republik. Na našo produkcijo opreme negativno vplivajo 
tudi visoke obresti, saj je večina poslov v tej proizvodnji 
terminskih in vezanih na takšno ali drugačno finansiranje.
Pri tem je brez dvoma še posebej veliko breme indeksacij- 
skega dela obresti oziroma t.i. »velikega« R. Ta se oblikuje po 
rasti drobnoprodajnih cen, medtem ko producenti opreme 
svoje stroške pokrivajo s prodajo po produkcijskih cenah, ki 
se povečujejo počasneje od cen na drobno (avgusta letos je 
bila že zaradi indeksacije obrestna mera za producente 
opreme 12 odstotnih točk nad povečanjem cen njihovih iz
delkov). Končni rezultat je nadaljevanje depresije dejavnosti 
tega sektorja, ki se kaže v zmanjševanju produkcije in zalog 
(avgusta so bile skoraj 22 % manjše kot pred letom), v zaosta
janju podražitev tega blaga za inflacijo ter v obsežnem od
puščanju delavcev (v slovenski strojegradnji je bilo avgusta 
1993 kar 19% manj zaposlenih kot v enakem mesecu 1992).

V prvih osmih letošnjih mesecih je bila slovenska produk
cija reprodukcijskega materiala za 36% manjša kot v ena
kem obdobju leta 1989, obenem pa je še vedno hitro (pov
prečno po 12% letno) upadala. Podobno kot pri produkciji 
opreme se je tudi na tem sektorju skupaj s krčenjem dejavno
sti zmanjševal tudi obseg zalog neprodanega blaga (avgusta 
letos je upadal precej počasneje kot prejšnje mesece in bil 
skoraj 10% manjši kot pred letom). Proizvodnja reproduk
cijskega materiala je specifična zaradi manjše prilagodljivo
sti in večjih transportnih stroškov pa tudi večje zaščitenosti 
te produkcije na tujem, vse to pa otežuje preusmerjanje tega 
sektorja v izvoz. Zato je za slovensko produkcijo reproduk
cijskega materiala pomembna tako domača zaščitna politika 
kot domača konjunktura, za nekatere panoge (na primer 
gradbeno in kovinsko industrijo) pa tudi direktni nakupi 
naše države.

Produkcija življenjskih potrebščin letos sicer niha, 
a v povprečku ne upada več. Od svojega največjega v prete
klosti (daljnega leta 1987) doseženega obsega je bila manjša 
za 32 % (depresija je bila na tem sektorju nekoliko manj 
huda kot pri produkciji repromateriala in zlasti opreme). Od 
letošnjega julija naprej se pri slovenskih producentih potroš
nega blaga zaloge dokončanih izdelkov povečujejo. Da pro
ducenti tega sektorja lažje (kakor producenti opreme in 
reprodukcijskega materiala) prenašajo gospodarsko krizo, 
kažejo tudi v glavnem nižji odstotki zmanjšanja zaposlenosti 
v njihovih tovarnah. Še najslabše je pri produkciji obutve.
V primeru deindeksacije, aktivne tečajne politike, rasti iz
voza, dohodka in domače konjunkture si lahko prav pri 
najbolj prilagodljivih producentih življenjskih potrebščin 
obetamo najhitrejšo rast dejavnosti in ponovno povečanje 
zaposlenosti, pa tudi reprodukcijsko in investicijsko povpra
ševanje ter delo za proizvajalce reprodukcijskega materiala 
oziroma opreme.

lOVEt vnVVM i.Vtl-'

Cena 1.575,00 SIT

Možnost napisa na ovitku

V primeru predplačila 
vam priznamo ceno 

1.155 SIT

Vsa naročila in 
morebitne informacije 

dobite pri ČZP Enotnost, 
Ljubljana, Dalmatinova 4, 
telefoni 321-255, 313-942, 

faks 311-956

NAROČILNICA.

TRG JE KRUT, TODA USPEŠEN UČITELJ S
Ljubljanska tovarna ROG 

ni več sinonim za kolesa. Tako 
bi lahko sodili po novici, da je 
švedski koncern IKEA, ki že 
dolga leta sodeluje s slovensko 
industrijo v letošnjem letu kot 
svojega najboljšega dobavite
lja iz Slovenije in Hrvaške 
razglasil - Rog. Kajpak ne za 
dobavo koles, kajti ta švedska 
firma je v svetu znana pred
vsem po pohištvu in drugih iz
delkih za notranjo stanovanj
sko opremo. Rog je priznanje 
in nagrado 100.000 švedskih 
kron dobil za kakovost in 
točno pošiljanje okovja za po
hištvo ter posebne vrste zlož
ljivih stolov, ki sodijo k likal
nim deskam, da gospodinjam 
ni treba pri likanju stati. Rog 
sodeluje z Ikeo dve leti. Obseg 
letošnjega posla (poslovno 
leto pri Švedih šteje od sep
tembra do septembra) je 7 mi
lijonov švedskih kron, kar je 
ob skupnem izvozu slovenskih 
in hrvaških partnerjev v višini 
395 milijonov kron soraz
merno velika številka. V Rogu, 
kjer so zaradi izgube jugoslo
vanskega trga v velikih teža
vah, saj so proizvodnjo koles

zmanjšali na manj kakor 20 
odstotkov nekdanjega obsega, 
niso pa odpuščali delavcev, se 
trudijo najti nadomestne iz
delke. Kot kaže, jim to še kar 
uspeva. Vsekakor pa bo boj za

kupce še kako trd, tudi Ikea 
pri tem ni izjema, kajti prej ali 
slej bo začela tudi vzhodnoe
vropske dobavitelje, kamor 
uvršča tudi Slovenijo, obrav
navati pod enakimi pogoji kot

zahodnoevropske. Od le-t^ 
pa po letu 1995 ne bo več od P< 
kupovala blaga, če ne bod| bic 
prej pridobili certifikata IS ,ke
9000.

B-i

CERTIFIKAT ISO 9000: 
NUJA, NE LE PRIZNANJE

Ijek

V podjetjih, ki so včasih sodila pod parad
nega konja Iskro in jih še danes veže ta bla
govna znamka, so se odločili, da si bodo prido
bili certifikate o kakovosti ISO 9000. Nedavno 
tega je zahodnonemška družba za certificira- 
nje DQS podelila certifikat o kakovosti ISO 
9000 Iskri-Hipot iz Šentjerneja na Dolenjskem, 
ki je tako postala 25. slovenska tovarna s tem 
»potrdilom«. V tej tovarni, ki je že nekaj let 
v velikih težavah, zaradi domačega trga in za
radi recesije v svetovni elektronski industriji, 
sodijo, da jim bo certifikat pomagal tržiti 
v svetu, kamor prodajo do 95 odstotkov svoje 
proizvodnje. Zanimivo je tudi, da je Iskra Hi- 
pot eno izmed stotih podjetij, ki so lastnino 
prenesla na sklad za razvoj, takoimenovani
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Koržetov sklad. Podjetje je potrebovalo za t°! loči 
da je proizvodnjo in poslovanje prilagodil0 Ijivi 
normam, ki jih mora izpolniti vsak kandidat z8 Org; 
certifikat ISO 9000, le poldrugo leto. V skupi111 kat: 
Iskrinih podjetij ima zdaj te certifikate pe,bih, 
podjetij, od katerih ga je Iskra Avtoelektrik8kon 
pridobila že »davnega« leta 1990, dvoje podje' žele 
tij lani, dve pa pred kratkim. Pred presoj1 o te 
sistema kakovosti sta letos opravili še dve Isj0 * 
krini podjetji, Iskra TE C in Iskra Magneti, d1 s p 
konca leta pa jo bodo opravili še v podjetji! Uje; 
Iskra Feriti in Iskra Kondenzatorji. Vsa Iskrin8 
podjetja pa naj bi imela certifikat kakovost’ 
ISO 9000 (vendar različnih stopenj) do kobc3 
leta 1995. fc ;8 6 N—i

Socializem proti kapitalizmu (1)

Kratek primerjalni sistemski povzetek

Piše: Bogomil Ferfila

Ruski zapletljaji, volilni rezultati na 
Poljskem, vsa ta ljuba domača zmešnjava 
znova in znova postavlja vprašanja 
o »prejšnjem režimu«, »premaganih silah, 
ki spet dvigujejo glavo« in podobnih bav- 
bavih. Naš sodelavec Bogomil Ferfila bo 
v nekaj nadaljevanjih poskusil v to zmedo 
vnesti nekaj reda. Nima namreč smisla kar 
v tri dni pljuniti na vse, kar je bilo včeraj. 
To so poskusile nove elite (tudi v naši 
državi) in žal moramo vsi skupaj okušati 
godljo, ki so nam jo s tem zvarile.

Prav zato gre kljub navidez nesmiselni 
dilemi v naslovu za aktualno branje.

Na začetku bi kazalo neko
liko problematizirati o izrazu 
socializem. Danes je očitno, 
da je s socializmom kot alter
nativno razvojno strategijo 
kapitalizmu konec. To v celoti 
velja za specifično teoretično 
in praktično varianto soci
alizma - varianto, ki ji je odlo
čilen pečat dajala absoluti
stična vloga komunistične 
partije v ekonomiji, politiki in 
vseh drugih delih teh družb. 
Lahko rečemo, da je bila prav 
enopartijskost, in to komuni

stična enopartijskost sociali
stičnih sistemov njihov aro- 
bar.

Zgodovina še ni v celoti od
govorila na vprašanje uporab
nosti in zmožnosti nekomuni
stičnega, večpartijskega soci
alističnega projekta. V praksi 
tudi še ni bil nikjer realiziran. 
Celo švedski sistem »huma
nega kapitalizma« in nemški 
sistem »socialnotržnega kapi
talizma« ostajata v trdnih in 
varnih mejah kapitalistične 
paradigme.

lepši
Sestavljalo 9a'
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Pri ČZP Enotnost, Ljubljana, Dalmatinova 4, nepreklicno naročam(o)
"M

izvod(ov) rokovnika '94. Naročeno nam pošljite na naslov:

Ulica, poštna št., kraj:

Ime in priimek podpisnika:........................................................................................... Naročeno dne:.

1. Račun bomo plačali v zakonitem roku. 2. Kot ind. naročniku mi pošljite po povzetju

(Podpis naročnika)

Vendar vrsta primerov 
kaže, da na današnji stopnji 
razvitosti človeških, kapital
skih in naravnih virov kapita
lizem ostaja edina realna stra
tegija. Seveda v vsej paleti si
stemskih inačic, ki jih je že 
razvil oziroma se še razvijajo. 
Nujnost rekapitalizacije in re- 
privatizacije v Franciji, Veliki 
Britaniji, zavrnitev Meidner- 
jevega načrta podružbljanja 
švedske ekonomije, pa tudi 
nekatere izkušnje jugoslovan
skega samoupravljanja kažejo 
na inferiornost pretirane soci
alizacije, demokratizacije 
v ekonomiji in politiki.

Življenje, ekonomija, poli
tika enostavno niso brezkon- 
fliktno idealizirano področje 
sreče in uživanja. Se dolgo 
bodo potrebna trda pravila in 
ritem dela, ustvarjanja, eko
nomske in politične prisile. 
Zato bo kapitalistični okvir še 
dolgo najprimernejši, najpro
duktivnejši način in metoda 
dela, življenja in razvoja.

Ena izmed šibkih plati ko
munističnega socializma, pa 
tudi socialističnih variant, ki 
so jih zastopali švedski social
demokrati, britanski laburisti, 
francoski socialisti itd., je bila 
njihova pretirana ideologiza- 
cija. Kapitalistična para
digma mnogo manj boleha za 
ideološkimi simptomi, njena 
temeljna značilnost je prag- 
matističnost, usmerjenost 
v sedanjost, današnje interese 
in koristi. Poudaril bi rad na
slednjo tezo o razmerju soci
alizem kapitalizem. S propa
dom socialistične alternative 
v družbenoekonomski stvar
nosti je konec tudi njunega 
ideološkega, teoretskega in 
praktičnega rivalstva. Kapita
listični projekt se mora otresti 
nenehnega primerjanja in tek
movanja s socializmom ter se 
zazreti predvsem sam vase. 
Drugače povedano, danes se 
srečujemo s kakovostno dru
gačno situacijo kot v desetlet
jih kompetitivnosti sociali
stične in kapitalistične bipo
larnosti. Zato je potrebna tudi 
redefinicija sistemskega raz
mišljanja oziroma tvorjenja 
ekonomskega in političnega 
sistema. Treba se je osredoto
čiti na ekonomski in politični 
sistem kapitalizma, opredeliti 
»nedotakljive« elemente nje
gove zgradbe v kontekstu se
danj h razmer oziroma družbe
noekonomskega okolja. Obe
nem pa ugotoviti vse preostale 
ekonomske in politične sesta
vine, kjer sta variantnost, ve- 
čalternativnost možni in po

čel
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trebni. Na primer ni dvom0 1 
o tem, da je v takšnem kapM )>0; 
lističnem scenariju družbe ^ 
nega razvoja treba utrditi tfS 
kot osnovni alokator virot 1 
kompetitivnost ekonomski 
subjektov kot razvojni moto1 ^ 
kapitalistične ekonomije ict( 
politike, njegovo tesno poW' 
zanost z zasebno lastniško Iv ngj 
giko in interesi. Variantne»s',
pa je možna glede vloge dZ'vf|
žave pri vodenju makroeko ^
nomske politike, deležu dt
žavne in javne lastnine v p71' te.toč:
merjavi s prevladujočo
sebno lastninsko struktur0’ je ^ 
načinih in obsegu spodbujanj0 0^. 
delavcev itd.

Zato si v nekem smislu pr7 ods 
zadevam za ukinitev prežive s^] 
lih izrazov kapitalizem in so- s^Qj 
cializem. To sta izraza medse S|Q( 
bojnega rivalstva, ideološkega naj, 
zamegljevanja resnični'12err
zmožnosti enega in drugef)8 v p 
sistema. Danes je to že prete 
klost. Težko bo povsem od' Itl6] 
vreči socialistično preteklosj\ v
Odvržimo,vsaj stare izraze, k’

e
bal,

so izgubili svoj prvotni P°’ 8-0, 
men. Še manj smisla imc 0(js 
ohranjanje izraza socializem-

Če menim, da je potrebno- V 
da se kapitalistični projek< v jl 
obme sam vase, da se izpopoi■ 
njuje in reformira znotraj de 
nega okvira, s tem ne mislim 
da potrebuje vnašanje social' 
stičnih elementov. Ni treba tf 
žiti k mešanici socializma j11 
kapitalizma. Treba pa je & 
boljševati in reformirati kap7 
talistični ekonomski in pol7 
tični sistem ter ga prilagajati 
stopnji družbenoekonomsk1
razvitosti oziroma okolju if 
razmeram. Pri tem prilagajo' 
nju in spreminjanju sistem° 
gre za nenehno nihanje mef 
dvema poloma: demokratih' 
nostjo, egalitarnostjo, pravic, 
nostjo, humanostjo na e1tl 
strani ter ekonomsko, tehnO' 
loško in socialno učinkovi' 
tostjo, storilnostjo na drug- 
strani.

Socialistični projekt je nt 
ideološkem in političnem pc
dročju zelo poudarjal prvi p1o!
vendar ni uspel ne pri prvert 
in zlasti ne pri drugem. Kapv I 
talizem se je dokazal za učim I
kovit sistem in pri tem post0'

huma710 ntudipoma razvil 
komponento.

Zato menim, da je enačap 
med socializmom in humaniz gj 
mom napačen. Brez dvoma p1 vens 
je treba v kapitalističnem si'otQ ; 
stemskem okviru vse bolj P0 ]^ 
udariti njegovo humanisticn ^ ° 
in socialno razsežnost.

je si 
brez



14. oktobra 1993 NA TEZNEM PREPIHU
SO ŽELEZARNE PREDRAGE ZA SLOVENIJO?

-tet
od' Po tistem, kar je dr. Ivo Ba- 

)odjj 1UČ z ministrstva za gospodar- 
IS ,ke dejavnosti minuli ponede- 

tek povedal na posvetu 
B$0 usodi železarn zbranim 

predstavnikom delojemalcev 
lz vseh treh slovenskih žele- 
zarn ter predstavnikom sindi
katov v železarnah, je možen 
;e en zaključek: vlada je odlo- 

da Slovenija proizvodnje 
Jekla ne more vzdrževati, da je 
Zanjo predraga. To pomeni, da 

napovedi o težnjah vlade, 
__ ■jaav proda železarstvo za ka

kršnokoli ceno, popolnoma 
1 f.°’ jpčne. Zato je tudi bolj razum- 
dil" Uivo, zakaj na posvet, ki so ga 
it z, Organizirali svobodni sindi- 
pifl1 kati oziroma SKEI, ni prišel 
pej nihče od tistih, ki bi lahko kaj 

rik8 konkretnega povedali o usodi 
dje'železarstva, o usodi delavcev, 
soj‘ o tem, kako točne so govorice 
: Is- o »čudnih rabotah« v zvezi 
, d( s poslovnimi rezultati letoš- 
!tjii‘ Ujega leta v železarnah in 
rin8
osti-------------------------------------------
tiča

o načrtnem zmanjševanju 
vrednosti posameznih sestav
nih delov koncerna. Razen dr. 
Baniča, seveda, katerega na
loga pa je bila očitno omejena 
na pojasnjevanje, da so za 
Slovence železarne predrage, 
in po potrebi zavračanje vseh 
sumov o umazanih poslih 
v zvezi z lastninjenjem žele
zarn. Sicer pa je bila njegova 
prisotnost videti bolj vljud
nostna gesta ministrstva za 
gospodarske dejavnosti, saj je, 
kot kaže, način reševanja že
lezarskih težav že določen. 
Drugi vabljeni ministri pa niti 
tolikšne vljudnosti niso pre
mogli ...

Posvet, katerega namen je 
predsednik SKEI Albert Vo
dovnik opisal kot poskus pri
dobiti o usodi železarstva še 
druga mnenja, zlasti delavska, 
še pred sejo UO Slovenskih 
železarn in sejo državnega

Dr. Ivo Banič, svetovalec ministra 
slovenske železarne, če si Slovenija

za gospodarske dejavnosti: Sem za 
ta strošek lahko privošči...

zbora, na kateri bo le-ta 
obravnaval vladno poročilo 
o poslovanju železarn in nji-

3. # največ je gradila industrija
v Naložbe, ki so pomembne, 
ae ne edini indikator rasti go- 

! aPodarstva, so v letošnjem 
brez upoštevanja septem

brskih podatkov v celoti sicer 
—' Večje kakor lani. Toda avgusta 
irrio ?.e je njihova rast ustavila in 
jtH' !lh Je bilo za četrtino manj ka- 
žbč' -,0r v juliju. Je kriv dopustni- 
'ffi sbi mesec, ali je to znak česa 
roti) Siabega, denimo zastajanja 
.0 gospodarstva?- To bo moč tr- 
■>toi šele po mesecu ali dveh, za 

iti z<laj pa lahko rečemo, da so 
>vl' e^Ps> v celoti gledano, kljub 
Iv Začetnim slabim napovedim 

l0S{ Naložbe oživele in so v pov- 
jr,Prečju za 7,6-odstotne točke 
fcff ^lsie od rasti cen sredstev za 
dT ?e]° in za skoraj 4-odstotne 
or\, ‘očke od cen gradbenega ma- 
2d\ ‘sriala. Torej so realno v pora
bo, stu. Pomembno je tudi, da se 
njo J® delež naložb v gospodarstvo 

°bčutno povečal, s 75,6-od- 
ori- hotnega deleža na preko 80- 
ve\ °dstotnega, delež negospodar- 
s0‘Pa je padel na 19,9-od- 
lsel Stotnega (s prejšnjih 24,4 od- 
ggiSlotka). Za tako rast imajo 
nlf, največ zaslug naložbe v turi- 

Zem in gostinstvo, ki so bile 
je- ^ prvih osmih mesecih višje 
-j- ar za 314 odstotkov v pri- 
lSt Porjavi z naložbami lani 
/civ enakem času. V strukturi 

oo- oal°žb so se le-te povzpele na 
jnl “'Odstotni delež (lani le 2,8 
n °dstotni delež).

V avgustu je bil manjši kot
?, v juliju tudi obseg novozače- 
ol'
žfl'!—------------------------------------------------------

Investiranje pomeni gospodarsko rast. Če usahne...

tih naložb. Podjetja so SDK- 
ju prijavila 69 objektov v pre
dračunski vrednosti 2,5 mili
jarde tolarjev, kar je 40 objek
tov manj kakor v juliju, vred
nostno pa je znesek nižji za 
petino.

Največji objekt je prijavil 
LEK d.d., napravo za odstra
njevanje trdnih in tekočih od
padkov ter za čiščenje odpad
nih voda in zraka. Predračun
ska vrednost znaša 666 milijo
nov tolarjev, dobro četrtino 
vrednosti vseh avgusta prijav
ljenih novogradenj.

V letošnjem letu so podjetja 
prijavila skupno 535 objektov 
v vrednosti preko 26 milijard 
tolarjev, kar je 16 objektov 
več kakor lani v enakem času, 
vrednost pa je večja skoraj za 
devet desetin! Letos je največ 
gradila industrija, po vredno
sti 43 odstotkov vseh objek
tov, petino vrednosti pred
stavljajo objekti iz dejavnosti 
prometa in zvez, 11,7 odstotka 
pa objekti komunalne dejav
nosti in urejanja naselij in 
prostora.

B. R.

! r»'TUDI TOLAR NA TOLAR 
POMENI - PALAČO

L sporoča, da je imelo slo-
i „fnsk° prebivalstvo konec avgu- 
.?c,afri bankah več kot 201 mili- 
lik ° to^ariev sredstev, skoraj to- 

n° i *°,kakor mesec poprej. Sredstev 
^ skupno torej nekaj manj, posa- 

j ezne vrste varčevanj pa so se

različno povečevale ali zmanjše
vale. Najbolj so se povečali krat
koročno vezani depoziti, in sicer 
za 4,3 odstotka. Sredstva za sta
novanjsko gradnjo in tolarske 
protivrednosti deviznih sredstev 
so se povečala, prva za 2,3 in

druga za 1,1 odstotka. Zelo pa so 
se v avgustu zmanjšala na tekočih 
računih, in sicer za 22,7 odstotka. 
Bila so niminalno nižja celo od 
stanja na začetku leta.

Banke so posodile prebivalcem 
nekaj več kakor 37,5 milijarde to
larjev, kar je glede na julijsko ra
ven 6,4-odstotno povečanje. Naj
bolj so se povečala dolgoročna po
sojila za obratna sredstva, in sicer 
za 13 odstotkov. In zanimivo: ti 
krediti so bili avgusta že štirikrat 
večji kakor v začetku leta. V vseh 
posojilih bank pa je njihov delež 
dosegel že slabo tretjino. Nadpov
prečno so se povečali tudi investi
cijski krediti za osnovna sredstva, 
za 7,6 odstotka. Na drugi strani pa 
so banke izdale mnogo manj de
narja za stanovanjsko-komunalno 
graditev, tako da se je delež teh 
kreditov v vseh kreditih znižal 
s 55 na 39,5 odstotka.

Sredstva prebivalstva, naložena 
v banke, presegajo odobrene kre
dite za več kakor petkrat, razlika, 
čeprav je nekaj manjša kakor me
sec poprej, je še vedno za dobro 
četrtino višja, kakor je bila med 
hranilnimi vlogami in depoziti ter 
izdanimi posojili na začetku leta.

Pa naj kdo reče, da Slovenci 
nismo varčevalci, pa čeprav je za 
sorazmerno nizko raven posojil 
kriva tudi obrestna politika. Pa 
čeprav je denarja v »prašičku« le 
toliko, da ima povprečno vsak 
Slovenec v svojem pujsku tolarjev 
za dobrih tisoč mark...

B. R.

hovi sanaciji (ter morebiti 
vplivati na člane UO in na po
slance), tako ni dosegel cilja. 
Ušes, ki jim je bil namenjen, 
ni bilo zraven in treba bo najti 
drugačen način za uveljavlja
nje svojih mnenj.

Ali je res, da je slovensko 
železarstvo sod brez dna in da 
je bolje vlagati sredstva 
v nova delovna mesta kakor 
ohranjati železarska?

Argument vlade, s katerim 
je postregel dr. Banič, je samo 
deloma točen. Načeloma je res 
bolje vlagati stotine milijonov 
mark ,v nova delovna mesta 
kakor v negotovo (to besedo je 
Banič posebej poudaril) ohra
njanje dela in delovnih mest 
v železarnah. Nič pa ni mini
strov svetovalec povedal, 
kako namerava vlada upora
biti milijone mark, prihra
njene z zapiranjem železar
skih obratov, v katera delovna 
mesta jih namerava vložiti in 
pod kakšnimi pogoji. Vnemar 
ni mogoče dati tudi preproste 
računice, po kateri (vzeta je iz 
nemških izkušenj) stane novo 
delovno mesto okoli 100.000 
mark, vložek v ohranitev de
lovnega mesta pa »samo« 
50.000 mark. Vsekakor je 
ključnega pomena odgovor na 
vprašanje, kako namerava 
vlada potrošiti denar, ki ga ne 
bo vlagala v železarne, ozi
roma ga iztržila od prodaje 
posameznih podjetjih črne 
metalurgije domačim ali tujim 
privatnikom. Nič manj po
membni ne bodo odgovori na 
vprašanja, ki jih postavljajo

delavci in sindikati v zvezi 
z menda čudnimi posli pri 
izračunavanjih izgube v posa
meznih železarnah (kontretno 
na Jesenicah) in igrami okrog 
privatizacijskih načrtov posa
meznih obratov (pehanje sicer 
menda odlične livarne v Što
rah v stečaj, da bi jo potem 
nekateri posamezniki, blizu 
vladnim krogom, poceni najeli 
ali celo kupili). Odgovor na ta 
in še druga vprašanja, na po
svetu so jih nanizali kar nekaj, 
naj bi državnemu zboru po
magal odločiti se o zahtevi, 
naj uvede parlamentarno ra
ziskovalno komisijo, ki bo ra
ziskala vse sumljive »posle« 
v zvezi z železarnami.

Ker smo že načeli vpraša
nje, ali je železarne smotrneje 
ohraniti ali jih potopiti in za 
delavce odpirati nova delovna 
mesta, poglejmo še mnenja za
govornikov železarstva na 
Slovenskem.

mest. Tudi argument, da so 
krize v železarstvu bile in 
bodo in so bile doslej vedno 
prebredene, ni ravno krepak.

Eno ključnih pa je najbrže 
vprašanje, zakaj se vladi tako 
zelo mudi z dokončno rešitvijo 
problema železarn, ko pa se je 
vse doslej obirala. Ne le ta 
zadnja vlada, ampak tudi vse 
prejšnje, vključno s Šinigo- 
jevo v zadnjem mandatu, ko je 
bil za sanacijo v letih
1987-1989 najboljši čas. Kaj 
tiči za nujo, da denimo začne 
uveljavljati zakone o sanaciji 
železarn s trimesečno zamudo, 
potem pa preverja rezultate že 
po treh mesecih in ugotavlja, 
menda zmotno, da so tako 
slabi, da je železarne najbolje 
zapreti oziroma prodati
(vlada je od leta 1991 lastnik 
slovenskih železarn) komur
koli za kakršnokoli ceno? Ali 
je lastnica ugotovila, da so že
lezarski obrati zaradi cene in

Andrej Aplenc, lani direktor koncerna Slovenske železarne, zdaj član 
»Zelene iniciative«: Sumimo, da je bila v ravnanju z železarnami stor
jena gospodarska škoda, da je to primer malomarnega in neodgovor
nega ravnanja z družbeno lastnino in z delavci. Predlagamo, da dogaja
nja v železarnah in okoli njih ter zakulisje pregleda parlamentarna 
komisija.

Žal, vsaj na omenjenem po
svetu, niti od stroke nismo 
pričakovali dovolj argumenti
ranih dokazov, da so žele
zarne slovenskemu gospodar
stvu in družbi potrebne. Skli
cevanje na železarsko tradi
cijo in na prakso v svetu je 
tudi za laika preslab argu
ment, zlasti še, če mu nasproti 
postavi svetovno krizo žele
zarstva in podatek, da so samo 
v Evropi v zadnjem času 
trajno zaprli vrsto obratov in 
z njimi okoli 100.000 delovnih

dolgov, ki so jim ostali, pre
dragi za morebitne kupce in 
zdaj niti zniževati vrednost, 
da bi se bremena železarstva 
znebila in ga preložila na pri
vatna pleča? Žal so med temi, 
na katerih ramena vlada pre
laga to breme, tudi delavci: 
najprej delavci iz vseh treh že
lezarn, potem pa tudi preo
stali delavci, ki tudi plačajo 
(vsaj posredno) vsako škodo, 
ki nastane v gospodarstvu in 
v katero je vmešana oblast.

Boris Rugelj

PRED IZIDOM - PRED IZIDOM - PRED IZIDOM

“KON OJOUPRAVUANJU
s komentarjem Gregorja Mikliča

:
1

L)

lili

AROČILN.CA
Pri ČZP enotnost, Ljubljana, Dalmatinova 4, nepreklicno naročam(o)

....... izvod(ov) knjige ZAKON O SOUPRAVLJANJU S KOMENTARJEM in

..........izvod(ov) brošure DELAVCI IN UPRAVLJANJE. Naročeno pošiljko pošljite na naslov:

....... ->xg

Ulica, poštna št., kraj:........

Ime in priimek podpisnika:. 

Naročeno dne: ..................

1. Naročeno bomo plačali v zakonitem roku.

Žig (Podpis naročnika)

2. Kot ind. naročnik bom poravnal po povzetju.
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ČRNI ČASI ZA ČRNE GRADNJE
zit, le petodstoten. Pravu6 
osebe pa se še vedno zanašaj0 
na podporo države, čeprav na 
črno zgrajenih tovarn ne b° 
mogoče lastniniti in tudi n6 
bodo mogle biti vključen6

\
V ponedeljek, 11. oktobra se je iztekel »podaljšani rok za 

vložitev zahteve za odlog morebitne izvršbe rušitve oziroma 
odstranitve črne gradnje« (kot piše v sporočilu republiškega 
ministrstva za okolje in prostor) za objekte, za katere je po
trebno lokacijsko dovoljenje, in za hkratno vplačilo depozita na 
račun Stanovanjskega sklada Republike Slovenije. Depozit 
znaša 2.500 tolarjev za vsak kvadratni meter bruto etažne 
površine nedovoljeno zgrajenega objekta, vendar pa ne manj 
kot 150.000 tolarjev.

Za stanovanjske objekte, 
v katerih investitorji sami sta
nujejo, ter za gospodarske ob
jekte na kmetijah je možno 
obročno plačilo depozita. 
V takšnih primerih mora pla
čilo ob vložitvi zahteve zna
šati 25 odstotkov izračuna
nega depozita, razliko pa je 
treba položiti v šestih mese
cih. Četrtina zneska je name
njena sofinanciranju priprave 
»sanacijskih prostorskih ure
ditvenih pogojev«, razlika pa 
poravnavi vplačanih zakon
skih obveznosti. Neporabljena 
sredstva naj bi - revalorizi
rana - vrnili plačniku.

Do 19. septembra je zahteve 
za odlog prisilne izvršbe vlo
žilo 5.211 investitorjev nedo
voljenih posegov v prostor, ki 
so skupaj vplačali
949,997.875,60 tolarja depozi
tov. Z vloženim številom zah
tev je že zaobsežena večina 
vseh evidentiranih črnih gra

denj v Sloveniji, za katere je 
potrebno lokacijsko dovolje
nje in je zanje zahteva za od
log prisilne izvršbe sploh 
možna. Ta večina zahteva od 
upravnih in inšpekcijskih or
ganov (po oceni omenjenega 
ministrstva) »dodatno odgo
vornost za dosledno ukrepa
nje zoper manjšino tistih čr
nograditeljev, ki ne bodo iz
koristili možnosti za legaliza
cijo njihove protipravne grad
nje, kot jim jo ponuja zakon 
z zahtevo za odlog prisilne iz
vršbe«.

Zahteva za odlog prisilne 
izvršbe ob hkratnem plačilu 
depozita pomeni tudi pot do 
legalizacije vseh tistih črnih 
gradenj, ki jih bo, ob enotni 
strokovni presoji pri izdelavi 
sanacijskih prostorskih uredi
tvenih pogojev, mogoče legali
zirati - po potrebi tudi s po
sebnimi sanacijskimi ukrepi. 
Zahteva in depozit pa sta tudi

edini način, s katerim se je 
mogoče izogniti rušenju, ki ga 
po novem zakonu urbanistični 
inšpektorji morajo odrediti za 
sleherno črno gradnjo, »pri 
čemer naj bodo inšpekcijski 
postopki veliko hitrejši in pre
prostejši kot nekoč.«

Vse kaže, da se za tiste črno
graditelje, ki ne bodo vplačali 
depozita, v resnici bliža huda 
ura. Kaj se bo zgodilo, lahko 
za zdaj le ugibajo, nedvomno 
pa ministrstvo za okolje in

prostor ne bo predlagalo po
novnega podaljšanja roka za 
vstop na vlak možne legaliza
cije črnih objektov.

Po novem se tudi ne bo več 
možno izogibati vročitvi in
špekcijskih odločb. Po novem 
zakonu o lastninjenju stavb
nih zemljišč, ki ga pripravlja 
vlada, sedanji imetniki pra
vice do njihove uporabe ne 
bodo mogli postati lastniki 
zemljišča, če so na njem po
stavili sporno gradnjo. Sicer

pa že od letošnjega 10. aprila 
velja za črne gradnje prepo
ved za priključitev na komu
nalno omrežje, dodelitev hišne 
številke, prepovedani pa so 
tudi vpisi in spremembe 
v vseh zemljiških knjigah, 
opravljanje gospodarskih de
javnosti ter prodaja in sklepa
nje poslov v zvezi z njimi. Mi
nistrstvo za okolje in prostor 
pripravlja tudi nov zakon 
o posegih v prostor, ki bo po
leg rušenja črnih gradenj

v otvoritveno bilanco, 
čajno maso in podobno. 

Iz plačila depozita so

ste-

bile vča

izvzete samo tiste črne grad- je r 
nje, ki so povezane z adapta' 
cijo (če se videz zgradbe m Qtr< 
spremenil). V to kategorijo na 
primer sodijo še prenosljiv6 
garaže za avtomobil, na črn° 
zgrajene ograje ter veselični V1 s „ 
drugi tovrstno urejeni pr°' c 
stori brez ustrezne dokumen- j. > 
tacije. u-c

Kaj bo, če ima nekdo doku- 
mentacijo, vendar se je p1] „■ x 
gradnji nekoliko oddaljil od v

Pi
ste,

gla\načrtov? Prav tako mora pl®' rn 
čati depozit! pravijo na mini' l?1

letastrstvu za okolje in prostor. .
- ' če nekdo ? SPKaj se bo zgodilo,------ ,

gradi, kot zahteva urbani' tr
stični načrt, ni pa si še prido- & 
bil ustreznih dovoljenj in tudi 
še ni plačal ustreznih pristoj' V°J

FIDES GROZI S STAVKO
Pod geslom »Za vrednost in dostojanstvo zdravniškega poklica« je potekal tretji občni zbor 

Fidesa, sindikata, ki v svojih vrstah združuje prek 2.300 članov, kar je več kot polovica 
zdravnikov in zobozdravnikov v Sloveniji. »Fides je lahko samo ena od zdravniških organizacij, 
ki lahko probleme, ki jih zdravniki zaznavajo, zabeleži in poskuša izraziti,« je dejal dr. Andrej 
Šikovec, predsednik zdravniškega sindikata.

Zato je Fides pripravil ko
lektivno pogodbo za zdrav
nike in zobozdravnike v Slo
veniji, si pridobil najširše so
glasje zdravstvenih krogov, 
podporo zdravniške zbornice 
in zdravniškega društva. Ko
lektivno pogodbo so predsta
vili ministru za zdravstvo in 
zaprosili za začetek pogajanj. 
Žal se pogajanja v šestih me
secih niso niti pričela.

V zadnjem času pa se je po
javilo še novo dejstvo, da 
vlada pripravlja zakon o pla
čah delavcev v javnih službah. 
Zakon pripravljajo zaradi 
sklepa državnega zbora in

nosi v sebi težnjo po poenote
nju izhodiščne plače in tarif
nih skupin za vse zaposlene 
v javnih službah. »Za zdrav
nike, ki so v svojem odnosu do 
bolnika samostojni in neod
visni, je nesprejemljivo trpa
nje v isti koš z uradniki in 
drugimi javnimi uslužbenci,« 
je rekel dr. Andrej Šikovec. 
»Smo pripadniki poklica, ki je 
v vsej zgodovini in v vseh si
stemih v večji ali manjši meri 
uspel ohraniti neodvisnost. 
Zato je ta zakon za zdravnike 
nesprejemljiv in ga iz načelnih 
stališč zavračamo.«

V sodelovanju z zdravniško

zbornico bo zato Fides najod
ločneje zahteval pogajanje in 
podpis kolektivne pogodbe za 
zdravnike in zobozdravnike

v Sloveniji. Zdravniški sindi
kat bo pri sprejemanju zakona 
o plačah delavcev v javnih 
službah skušal doseči čimveč 
ugodnosti za zdravnike. Fides 
je v tem trenutku pred dilemo, 
ali nadaljevati dosedaj brezu
spešno pot pogovarjanja, do
govarjanja ali pa poseči po 
skrajnem sredstvu - stavki. 
Vodstvo Fidesa meni, da je 
sposobno organizirati od
mevno stavko, vprašanje je le,

predvidel še »druge ukrepe, ki 
lahko vodijo v osebni bankrot 
črnograditeljev«. Črne grad
nje naj bi postale po novem 
zakonu nepremičnine, ki ne 
bodo imele nobene vrednosti.

l p.
bin? Če ne bo plačal depozita. ^.1SJ 
mu bodo inšpektorji porušili, 1 
hišo, pravijo na ministrstvu za! 
okolje in prostor. ”1tl

Skratka: minister Miha J®?' g 
binšek je tokrat spet grozeče ^ 
dvignil kazalec. Kakor je bil 
menda preveč naklonjen ( 
»imetnikom stanovanjske pQ^ 
pravice«, je zdaj na čmogradi- je 
telje zato toliko bolj hud. v j

Parlament je aprila letos 
sprejel dopolnilo k zakonu (° 
varstvu okolja), da bi prepre- sj{0 
čil nadaljnje uničevanje že do' je

StfE
otrc

dobra uničenega slovenskega v)a( 
prostora. Zakon imamo tudi ^

Kljub temu se pravne osebe 
vedejo mnogo bolj neodgo
vorno kot zasebni lastniki čr
nih gradenj, saj je njihov delež 
med vsemi, ki so plačali depo-

kakšni bi bili rezultati. M. F.

BEDA

Kaj storiti
• V sodelovanju z zdravniško zbornico bomo najodločneje 

zahtevali pogajanje in podpis kolektivne pogodbe za zdravnike 
in zobozdravnike v republiki Sloveniji.
• Ker na dejstvo, da vlada pripravlja zakon o plačah delavcev 

v javnih službah nimamo nikakršnega vpliva in tudi ne bomo 
mogli preprečiti sprejema zakona v parlamentu, v kolikor bo do 
tega prišlo, predlagam da pri pripravi zakona sodelujemo in 
poskušamo doseči čim več ugodnosti za zdravnike.
• Skupaj z zdravniško zbornico, zdravniškim društvom in 

ministrstvom za zdravstvo moramo pripraviti osnutek zakona 
o zdravnikih.
• Krepiti moramo organizacijo FIDES-a v vseh zdravstvenih 

zavodih, izobraziti poverjenike tako, da bodo lahko kompetentno 
zastopali naše članstvo.
• Z ostalimi sindikati s področja zdravstva moramo doseči 

konsenz o osrednji vlogi zdravnika v sistemu zdravstvenega 
varstva in temu primerne pravice.

S V sodelovanju s podobnimi organizacijami v tujini, pri tem 
mislim predvsem britansko Medical protection society, zagoto
viti pravno in materialno varnost zdravnikov pred obtožbami 
zaradi nepravilnega zdravljenja ali malomarnosti.
• V stiku z oblikovalci javnega mnenja doseči naklonjenost in 

zaupanje javnosti do strokovnih in etičnih kvalitet slovenskega 
zdravnika.

9 Z opozarjanjem na nelogičnosti in napake v zdravstveni 
politiki in zavarovalništvu prispevati k boljšemu organiziranju 
zdravstva.

zato, da ga uresničujemo- 
Vendar - če se ga bo omenjeno ^ 
ministrstvo zdaj, po izteku 
roka za plačilo depozita, do* g 
sledno držalo, bo Sloveni)8 b0 
- predvsem na podeželju - p°' 
stala ena sama velika ruše- (Cov 
vina. Grehe za nazaj bo težko ^ 
popravljati. V. B- v6č
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Piše: prim. doc. dr. Anton Prijatelj

Duševne okvare 
zaradi odvisnosti od 
alkohola

N0VC * DOBA

Životarjenje na obroke

DRŽAVA MESARI PO MARIBORU 
ŠTORMAN SOVRAŽNIK DRŽAVE 
ŠT. 1
CERTIFIKATI NAMESTO PAPIRJA 
PALOMA
KMETICA DOBILA ŠTORSKO 
LIVARNO
RUSKI GENERAL IN SLOVENSKE 
RAKETE
MITRALJIRANJE PO RADEČAH 
KDO KRADE PO BORLU 
ZAKAJ JE IMEL MOJZES ROGOVE

NOVA DOBA JE ČASOPIS, KI GA BERE TUDI JANEZ JANŠA 
- IN TOŽI!

Vsi smo slišali pesem Andreja Šifrerja o belih miškah, ki se mu ob 
večerih prikazujejo in plešejo okrog njega, vzeti mu jih hočejo, a on jih 
ne da.

V spominu mi je ostal dogodek iz študentskih dni. Bil je zimski 
večer, in imeli smo vaje iz interne medicine. V bolniški sobi je bilo več 
deset bolnikov (tako je pač bilo takrat v stari interni ljubljanske klinike). 
Mlad asistent nas je peljal k eni od postelj in enemu od nas ukazal, naj 
bolniku pretrka pljuča. Bolnik - starejši možakar se je usedel in 
razgalil hrbet. Moj kolega mu je začel pretrkavati pljuča. Mož nas je 
pogledal in na naše veliko presenečenje dejal, naj mu vendar neha 
vleči iz prsnega koša špagete.

Ostali smo brez besed. Saj smo vendar na interni kliniki in ne 
v psihiatrični bolnišnici, kjer so bolniki pogosto kaj čudno govorili. 
Asistent pa je takoj hotel vedeti diagnozo. Saj moža nismo niti dobro 
začeli preiskovati, on pa kar takoj diagnozo. Vedno bolj nestrpno je 
ponavljal: diagnozo, diagnozo.

Enemu od nas se je posvetilo in je bolnika povprašal o pajkih in 
belih miših. Bolnik nam je povedal, da po postelji kar naprej lezejo 
pajki, gosenice in bele miši. Diagnoza nam je bila jasna: delirium 
tremens (alkoholni bledež - nekoč so dejali tresoči bledež). Bolnik je 
na interni kliniki ležal zaradi poljučnice. Imel je visoko vročino, bledlo 
se mu je, pa ne toliko zaradi vročine kot zaradi tega, ker je bil odvisen 
od alkohola. Najhujša akutna psihotična motnja pri odvisnežih od 
alkohola je delirium tremens (alkoholni bledež).

Pa poglejmo, kaj je o njem napisal dr. Fran GOSTL v svoji knjigi 
MISTERIJ DUŠE, ki je izšla leta 1924 v Ljubljani. Takole pravi:

»Delirium tremens ali pijanski bledež je dobro znana, v nekaterih 
deželah prav pogosta, v naših krajih pa precej redka bolezen. Glavni 
pojavi so, kot to izraža že ime, blodnje in tresenje, nadalje brezspanje 
in prevare čutov. Pojavlja se ta bolezen le pri ljudeh, ki iz navade 
pijančujejo, enkratna pijanost, bodisi še tako velika, ga nikdar ne 
povzroči. Jeli se pojavi tudi ob popolnem vzdržanju pri pijanstvu 
vdanih ljudeh kot t.zv. abstinenčni delir, o tem so naziranja učenjakov 
različna, nekateri to priznavajo, drugi taje. Vendar se opaža izbruh 
včasih v jetnišnici pri pijancih, ki ne morejo več uživati priljubljenega 
alkohola, ali pri telesnih obolenjih, zlasti pri pljučnicah, ko je v bolniški 
postelji uživanje alkohola, ako že ne povsem izostalo, vsaj zelo 
omejeno. Pospešuje ga tudi slaba hrana, veliki duševni napori, hude 
bolezni, krvavenja, gnojenja, bolečine, ki povzročajo oslabljenje. 
Napovedujejo ga predhodni simptomi: želodčne slabosti, glavobol, 
slabo spanje, srčni strah, razdraženost...

Bolezenska slika je v prvi vrsti označena z nebrojnimi halucinaci
jami vida in tipa, v manji meri drugih čutov. Pogosto imajo domneve 
in prevare značaj doživljajev. Prevare se hitro in neprenehoma 
menjavajo, so jako živahne in prepričevalne... Početkoma le v te- 
moti, pozneje pa tudi pri belem dnevu vidijo muhe, pajke, miši, 
podgane, pse ali druge živali, vedno se premikajoče in se podeče. 
Včasih gledajo pošasti ali sovražnike, katerih se branijo, zraven kriče 
ter hočejo uiti. Po zraku love muhe, v vodi ribe; bolestni pojavi na koži 
povzročajo misel, da jim gosenice, pajki, kače lazijo po životu..."
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A® TE 14. oktobra 1993 ŽIVLJENJSKA RAZPOTJA
vne
;ajo VSE TIŠJE VEKANJE

Sedanja bitka za splosni otroški dodatek v letu 1996 poteka žene ravni rodnosti je tudi 
3ile , casu> ko prihajajo na dan porazni - ali kot je dejala dr. Hitijeva, povprečno število živorojenih 
ad- .zastrasujoci« - podatki o padcu rodnosti v minulem letu. Tedaj otrok na eno žensko. Tudi ti 

,e naravni nrirastek v Slovenili Hncetrel Vomoi n r>
— (itocuiu v pauvu ruuiiusu v minuiem levu. reaaj 

ita- !! naravni prirastek v Sloveniji dosegel komaj 0,3 promila, 
jd |®edtem ko za prihodnje leto napovedujejo, da bo že negativen, 

otroško vekanje postaja v naši državi čedalje tišje...na
jive
rn0 Pravzaprav so se ponekod 
j in s temi poraznimi številkami že 
iro- ječali. V treh slovenskih regi- 
en- teh, in sicer v Murski Soboti, 

^opru in Celju, je bil namreč 
icu- ?aravni prirastek negativen 
pri v lanskem letu. Vendar pa 
od Sl v vladi zaradi tega ne belijo 

,la- Save - v proračunskem me
ni- teorandumu za naslednja štiri 

*eta ta hip sploh ni postavke 
cdo ? splošnem otroškem dodatku, 

Ceprav je državni zbor skoraj 
s°glasno podprl predlog za 
Njegovo uvedbo do leta 1996, 
ao takrat pa naj bi izplačevali 
višje otroške dodatke in razši- 
teli krog upravičencev.

vsa njihova opozorila bob od 
steno. Podatki o rodnosti so 
znani, zato naj omenimo le pe- 
kaj najbolj izrazitih. Leta 
1978 se je v Sloveniji rodilo 
30.354 živih otrok, lani pa

podatki kažejo, da od začetka 
šestdesetih let ženske v Slove
niji rodijo v povprečju manj 
kot 2,13 otroka, kar pomeni, 
da se naše prebivalstvo ne ob
navlja več. Čez nekaj desetle
tij nas bo zaradi tega še 
krepko bolela glava.

Totalna mera fertilnosti ali 
povprečno število živorojenih

otrok na eno žensko kaže že 
v zgodnjih šestdesetih letih 
rahlo upadanje. Po letu 1980, 
ko so vsako leto zabeležili 
manjše število živorojenih 
otrok, je začelo upadati tudi 
povprečno število živorojenih 
na eno žensko. Da bi bilo pre
bivalstvo Slovenije tudi v pri
hodnje tolikšno, kot je danes, 
bi morala vsaka ženska roditi 
dva, vsaka druga ženska pa tri 
otroke - le v tem primeru se

ni-
do
udi
:oj' 
ita, 
šili 
. za

^itka še ni dobljena
=če o ®itka za splošni otroški do
bil ®atek torej še ni dobljena, če-

Prav so zbrali že več kot 
20.000 podpisov v njegovo 
Podporo. Toda zaradi vse več- 
Jega političnega spletkarjenja, 
v katerega so vpletene vse 
sfrani, se je bati, da bo splošni 
°troški dodatek zaživel dejan
sko šele leta 1998 - tako, kot 
te prvotno tudi predlagala 

jdi ,V*ada- In s tem elegantno pre- 
n0 težila skrb za otroke na pri
hodnji parlament in na pri- 

;^u hodnjo vlado...

■°a , Sicer pa je vprašanje, koliko 
,0- v. to sPl°h imelo kakšne 
;e- L^nke. Zaradi nekaj tisoča
ke k0v več prejkone ženske ne 
g Podo rojevale kaj dosti otrok 

v®č kot dozdaj. Po drugi strani 
Pa sodijo otroški dodatki pov- 
sad p0 razvitem svetu v sklep 
sirse prebivalstvene politike, 
0 kateri pri nas še zmeraj ni ne 
'Juha ne sluha. Čeprav so po
datki o izumiranju naroda 
hiani že najmanj dvajset let.

Demografi in zdravniki 
opozarjajo na katastrofalne 
demografske spremembe 
v Sloveniji, vendar ostajajo
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Število otrok, ki so se v Sloveniji v posameznem letu rodili živi.

prebivalstvo naše mlade dr
žave ne bi občutno zmanjšalo 
oziroma bi ostalo na doseženi 
ravni.

»Zanemarjanje demograf
skih problemov bo zaradi nji
hove narave pripeljalo do 
takšnega poslabšanja demo
grafskih razmer, da bo za nji
hovo izboljšanje potrebno ne
primerno več sredstev in ener
gije, kot če bi jih reševali pra
vočasno,« je napovedal znani 
demograf Janez Malačič v le
tošnji poletni številki Nove re
vije.

Zaradi izredno nizke rodno
sti in zniževanja smrtnosti 
v starostnih razredih po tride
setem letu prihaja pri nas do 
vse bolj izrazitega staranja

prebivalstva, ki se bo v pri
hodnje še stopnjevalo. Zato 
utegnejo v prihodnje ravno 
zaostrena demografska vpra
šanja ogroziti blaginjo v naši 
državi. Demografi napovedu
jejo večje motnje v obnavlja
nju prebivalstva. Zato bi mo
rala slovenska vlada čimprej 
zasnovati, sprejeti in uresni
čevati premišljeno prebival
stveno politiko, s katero bi 
preprečila resnejše poslabša
nje demografskih razmer. Za 
majhne narode je namreč 
takšno poslabšanje lahko 
usodno. S splošnim otroškim 
dodatkom, to je zdaj že mo
goče reči, pa ne bomo več ga
sili požara, ampak kvečjemu 
še komaj tlečo žerjavico...

Marija Frančeškin
samo še 19.982. Leta 1978 je 
bil naravni prirastek, to je ra
zlika med živorojenimi in 
umrlimi, še 11.997 prebival
cev, medtem ko je bil lani 
samo še 649.

Pičla dva otroka na žensko

To bo seveda potegnilo za 
sabo najrazličnejše posledice. 
Tako bo denimo čez dvajset 
let za vojsko godnih le 15.000 
fantov, kar pomeni, da nam bo 
primanjkovalo vojakov. Prav 
tako bo primanjkovalo ak
tivne delovne sile, ki naj bi 
preživljala naraščajočo ar
mado upokojencev. In tako 
naprej...

Pomemben pokazatelj dose-

ARMADA BREZPOSELNIH 
SE POVEČUJE

Število brezposelnih se je 
v obdobju 1988 do 1993 pove
čalo za šestkrat. Konec avgu
sta je bilo po podatkih repu
bliškega zavoda za zaposlova
nje prijavljenih 133.230 brez
poselnih, septembra pa jih bo 
še nekaj tisoč več. Podrobnejši 
podatki so znani za mesec ju
lij, ko je bilo prijavljenih

132.890 brezposelnih; 44 od
stotkov prijavljenih je bilo 
žensk, 38 odstotkov je bilo 
mlajših od 26 let, 12,8 od
stotka je bilo prijavljenih za
radi stečaja, 19,6 odstotka pa 
je iskalo prvo zaposlitev. 
Stopnja brezposelnosti je do
segla že 14,8 odstotka.

Po evropski metodologiji 
raziskovanja zaposlenosti je 
v Sloveniji približno 20 od
stotkov manj brezposelnih kot 
po uradni statistiki. Brezpo
selni si pač , pomagajo, kot 
vedo in znajo, tudi s sivo eko
nomijo. Tudi če brezposelnost 
znižamo za petino, je to še 
vedno 106.584 brezposelnih 
ob koncu avgusta. Denarne 
prejemke za čas brezposelno
sti prejema le kakšnih 42 od
stotkov brezposelnih, od tega

in velenjsko regijo. V dveh re
gijah je bila v minulem letu 
rast brezposelnosti pod repu
bliškem povprečjem, letos pa 
jo že močno presegata.

Gledano na daljše obdobje 
je v izobrazbeni sestavi brez
poselnih še vedno moč zaznati 
rahlo zviševanje izobrazbene 
ravni brezposelnih oseb. De-

zaposlitve pa ostaja zvečine 
nespremenjen.

V povprečju so iskalci zapo
slitve brez dela eno leto in šest 
mesecev, iskalci prve zaposli
tve pa kar eno leto in devet 
mesecev. To pomeni, da mladi 
najdlje čakajo na delovno me
sto. Vsako leto se brezposel
nim pridruži tretjina ali četr
tina mlade generacije. V pri
hodnosti pa naj bi delo izgu
bila še tretjina zaposlenih pri 
preobrazbi podjetij. Narašča 
število brezposelnih delavcev 
zaradi stečaja. Samo zaradi 
stečaja Elektrotehne v Mari
boru je ostalo brez dela na 
pragu zime 2100 delavcev. 
Obeti za naprej niso nič kaj 
rožnati.

ENIM LETA DOKUPIJO,
DRUGE DAJO V SKLADIŠČE...
Iz pisma našega bralca: kom invalidnosti mora dopolniti pokojninsko
" V našem podjetju je eno samo garanje. Ne dobo, ki znaša najmanj četrtino delovnih let).

Poznam delavca, ki bi zdržal do konca, to je šel Invalidska pokojnina se načelom odmeri stotkov brezposelnih, od tega 
\ Pokoj po predpisih. Enim leta dokupijo, tako’ da ob enaki starosti dobi večjo pokojnino ilh Pojema denarno nadome- 
oruge dajo v skladišče, nekaterim pa se posreči’ zavarovanec z daljšo pokojninsko dobo. Če je stll° kakšnih 26 odstotkov, 
udi invalidska, in se jim potem menda pokoj- invalidnost nastala pred dopolnjenim 60. letom denarno pomoč pa 16 odstot
ka kar precej poveča. starosti (moški) oziroma 55. letom starosti kov-

Pokojninske dobe imam nekaj čez 20 let, star (ženska) in z 20-letno pokojninsko dobo, se 
sk 54 let, zdravja pa nisem najboljšega, nam pokojnina odmeri v višini 45 odstotkov (moški)
Piše V.P. - Ali bi lahko šel v invalidsko? In odstotkov (ženska) in se poveča za vsako
koliko bi dobil več, če bi lahko šel? nadaljnje leto pokojninske dobe za dva od-

Odgovor:
~ Pravilo do invalidske pokojnine si pridobi 

2avarovanec, ki je povsem nezmožen za delo,
Pa tudi zavarovanec, ki je sicer zmožen brez 
Poprejšnje poklicne usposobitve opravljati 
arugo ustrezno delo, vendar mu zaradi tega, 
jVer je starejši od 60 let (moški) oziroma 55 let 
zenske), ni zagotovljena pravica do razporedi
le oziroma zaposlitve. Pa še delovni invalid, 

mu ni zagotovljena pravica do poklicne 
Usposobitve, ker je starejši od 50 let (moški) in 

let (ženske). Vse takšne ljudi je možno ozna- 
teti za (uvrstiti med) invalide prve, druge in 
tretje stopnje.

lid^k^nok^nfn? pravic° d? inva‘ letom (zensKa). Dodatek je višji ali po krite-
Egke pokojnine ne glede na pokojninsko riju let ali po kriteriju delovne dobe pred na-
delu ’ h nokTcnP h0nSllP0 f^1Ca P°sk°dJe pr' Stankom invalidnosti Dodatek znaša od 5 do 
PosLdalPhn ™ f -uČlJe mvalld5°flt 20 odstotkov pokojnine, v nobenem primeru pa 
Cra^ZlJdela’ skupaj s pokojnino ne sme presegati 85 odstot- 
hnv- ? ef nastank°m invalidnosti dopolniti kov pokojninske osnove.
obtenHn°n^ni0’ ■ -unoan1 ^jmanj tretjino Kot vidite, si statusa delovnega invalida ni 
Stanka 1r,d=id^p l+1] M1;1 2° ^ ®taro®tl do na~ možno pridobiti kar tako, po domače. Pa tudi 
tS; Th- (delovnadoba)- Pod ugod- dohodki se z upokojitvijo človeku močno zni-
ko£l P°g°P d0bl pravic° do invalidske po- žajo, čeprav so invalidske pokojnine malo višje 
tosSl “Z ^ 1DVf d' kot navadne. Če je človek zdrav, se splača
sti [ astalaPrad.doPolnlemm 21. letom staro- delati, kolikor dolgo je možno. Če človek ne

dda' tudl e* ™ <•»»„.

------- j j —-----r------- VLVVV za uve
stotka. Če je invalidnost nastala po 60. letu 
starosti (moški) oziroma po 55. letu starosti 
(ženska), se odmeri v višini 35 odstotkov ozi
roma 40 odstotkov od pokojninske osnove.

V primeru, da je invalidnost nastala pred 
dopolnjenim 60. letom starosti (moški in 55. 
letom starosti (ženska) - kot bi bilo v vašem 
primeru, če bi vas uvrstili v katero izmed kate
gorij invalidnosti - invalidska pokojnina pa ne 
dosega 85 odstotkov od osnove (pri vas ned
vomno ne), ima zavezanec poleg pravice do 
pokojnine še pravico do dodatka za invalid
nost. Dodatek za invalidnost se odmeri od in
validske pokojnine in je odvisen od tega, ali je 
invalidnost nastala pred 55. letom (moški) in 
50. letom (ženska). Dodatek je višji ali po krite-

Neenakomerna rast brezpo
selnosti se letos nadaljuje. 
Medtem ko se Gorenjska ne 
sooča več s tako hitrim naraš
čanjem števila iskalcev zapo
slitve kot v preteklem letu, je 
skokovita rast brezposelnosti 
letos poleg celjske, ljubljan
ske, mariborske, novomeške 
in sevniške območne enote re
publiškega zavoda za zaposlo
vanje oplazila še novogoriško

Štiri milijarde za presežne delavce
Večina programov za reševanje presežnih delavcev v podjetjih, 

ki so svojo lastnino prenesla na sklad za razvoj, bo zaključenih 
do konca leta, ministrstvo za delo, družino in socialne zadeva pa 
je doslej za financiranje teh programov porabilo dobre štiri 
milijarde tolarjev. Pri ministrstvu za delo, družino in socialno 
politiko namreč deluje posebna projektna skupina, ki nadzira 
kadrovsko preobrazbo omenjenih podjetij in pomaga pri reševa- 
nju presežnih delavcev. Temeljni cilj njenega delovanja je ohra- 
niti čim več delovnih mest.

V proces preustroja in sanacije je tako vključenih 98 podjetij 
v lasti sklada za razvoj, v katerih je bilo pri prenosu lastnine 
zaposlenih 56.038 delavcev.,V tem času je v njih 10.274 presežnih 
delavcev. Dozdaj so obravnavali 9187 presežnih delavcev. Okrog 
tritisočim so pomagali ohraniti delo, drugi pa bodo po šestmeseč
nem roku ostali brez dela, vendar tudi zanje iščejo razne oblike 
zaposlovanja.

lež iskalcev zaposlitve brez 
strokovne.. izobrazbe se po
stopno znižuje, delež poklicno 
izobraženih pa narašča. A še 
vedno je neizobraženih slaba 
polovica brezposelnih. Delež 
tistih, ki imajo srednješolsko 
izobrazbo, je podvržen sezon
skim nihanjem, delež višje in 
visoko izobraženih iskalcev

Konec avgusta je namreč 
1.948 podjetij izpolnjevalo po
goje za priglasitev stečajnega 
postopka. V njih je zaposlenih 
139.952 delavcev ali 22 od
stotkov vseh zaposlenih Slo
vencev! Služba družbenega 
knjigovodstva je do konca av
gusta letos po zakonu o fi
nančnem poslovanju vložila 
predloge za uvedbo stečajnih 
postopkov za 1191 podjetij, 
v katerih prevladuje zasebni 
kapital in zaposlujejo 1332 
delavcev. Za drugih 616 po
djetij z zaposlenimi 138.000 
delavci pa bo predlagan po
stopek po sprejemu zakona 
o stečaju, likvidaciji in pri
silni poravnavi. Predvidoma 
naj bi bilo to še v letošnjem 
letu.

Skratka, brezposelnosti ni 
videti ne konca ne kraja. Ob
ljube vlade, da bo v prihod
njem letu umirila rast brezpo
selnosti, bi morale biti zato 
podkrepljene z obetavnimi 
programi zaposlovanja, ne pa 
zgolj z ukrepi, ki gasijo požar.

M. F.
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Pretekli teden zagotovo oz
načujejo ustanovitev veteran
skega združenja borcev za osa
mosvojitev Slovenije in 
uvodna govora gospodov 
Janše in Bavčarja. Očitno smo 
dobili vsaj tretjo veteransko 
organizacijo, ob bivših borcih 
NOV in Novi zavezi. Uresniču
jejo se besede, da je vsak pač 
imel svojo vojno: Majstrovi 
borci, solunski dobrovoljci, 
partizani, bela garda, plava 
garda, domobranci in borci za 
svobodno Slovenijo. Glede na 
izide osamosvojitvenega refe
renduma in izid vojne za svo
bodno Slovenijo je ta slednja 
organizacija najštevilnejša, saj 
ima za sabo 96-odstotno refe
rendumsko in vojaško oprede
litev.

To kar smo doživeli v Can
karjevem domu, pa je glede na 
ta dejstva sektašenje. Sektaše- 
nje, ko si odgovorni ljudje sku
šajo prilastiti vse motive, ki so 
nas vodili k zgodovinski odlo
čitvi, pa teh motivov glede na 
širino organizacije, kot so jo 
zastavili, sploh ne poznajo. 
Očitno gre znova za poskus za
četi vse od svojega časa in svo
jih zaslug. Prej ni bilo nič! 
Toda sosed, invalid in težak 
astmatik in Srb iz južne Srbije 
je ob prvem zračnem alarmu 
zajokal in ni hotel v zaklo
nišče, češ da živi z nami in pri 
nas, in če ga čaka smrt, bo pač 
tako. Danes ga je v grob spra
vila bolezen. Vzgojiteljice so 
malčke vodile v vrtec in mnogi 
smo samoorganizirali zaščito 
(celo naboje je bilo treba iskati 
po travnih površinah, kjer se 
je delila municija, da ne bi pri
šli v roke otrokom). Hočem za
pisati, da ni moč navesti vseh 
obrazov te vojne, zgroženosti 
in tudi trpljenja. Trpel sem, ko 
sem spoznal, koliko mora slo
venska država plačati za tisto, 
kar je bilo odpeljano z Ljub
ljanskega vrha, vrhniškega 
klanca in Krima, in kako nihče 
od odgovornih ni zmogel tistih 
nekaj Slovencev, ki smo tam 
prebili več kot desetletje, 
vprašati, kaj vse sploh je tam 
- pa bi zvedel!!! Danes je ta 
malomarnost del postavke vo
jaškega proračuna!

Že res, da so kulturniki in 
Cankarjev dom odigrali veliko 
vlogo pri osamosvojitvi Slove
nije po mirni poti ali relativno 
mirni poti. Zato je neokusno 
govoriti o zgolj tolikih žrtvah 
in tem, ali je to bila vojna ali 
ne. Neokusno je trpljenje in žr
tve, kolikor jih je pač bilo, po
litično izrabljati. A ravnanje 
nekaterih akterjev kaže ravno 
na to. Že res, da so blizu lo
kalne volitve in morda celo 
spremembe v koaliciji, še bolj 
pa je res, da osebno prisvaja
nje nekega zgodovinskega dej
stva kaže na novo nekulturo in 
nemoralnost politike in že da
nes zagotavlja hotenje po novi 
spravi v prihodnjih desetletjih 
ali prej. Ne čas in ne zgodovina 
še nista rekla svojega, le pavi 
so razšopirili svoj rep in ho
čejo biti najlepši. V naših raz
merah je za vsakega oborože
nega delalo več kot deset ljudi 
v zaledju in civilu in še kako 
drugače. Resnica je zgolj tista 
stara misel, da je malo prvo
borcev, mnogo pa jih je, ki so 
se zaradi kolesja nesporazu
mov, hotenj in slabih ocen po
litike in vojske morali spustiti 
v samostojno Slovenijo, ker 
drugačno sožitje več ni bilo 
mogoče. Ali je sedaj res treba 
zastrupiti tisto, kar je nastalo 
v slovenski pomladi? V novem 
času mnogim slovenskim Ja
nezom nikakor ne gre v glavo 
nova politična kultura.

Milan Bratec

14. oktobra 1993 RAZUM IN SRCU
Dvomiti in iskati je biti - ali:
Rudi Čačinovič, Med dvema cerkvama

Knjiga Med dvema cerkvama (1993) je 
avtobiografska pripoved razumnika, ki se med 

vojnama srečuje z dvema religijama, z mistično 
in družbenozgodovinsko, s katolicizmom in 

marksizmom, ter sprejema, kar je v njiju 
humanističnega, zavrača pa njune radikalne, 
dogmatične protiosebnostne zastranitve. Kot 

socialist z neponarejenim smislom tega imena je 
seveda še posebej sprt s fašistoidno državo, 

s političnimi in policijskimi gonjači ideologije 
o troedinem »jugoslovanskem narodu«. Gre 

potemtakem za knjigo, v kateri pripovedovalec 
v odločilnih trenutkih svojega javnega 

delovanja ohranja svojo osebnost vsemu 
zapovedanemu navkljub: razmejuje socialno 

dejavnost od bleščave teorije, svobodo od 
hlapčevstva, stvarno socialno življenje od 

dogmatičnih ideologij o njem. Dvakrat vdani 
vernik tudi obakrat podvomi v nedotakljivo 
sistemizirana duhovna in družbenopolitična 
nazora, brž ko se preoblečeta v protiosebno 

duhovno in moralno nespremenljivko in terjata 
le še poslušnost, ponižnost, nekritično vdanost, 

ko se torej zmaličita v duhovno in moralno 
nasilje nad posameznikom in družbo.

Čačinovičeva avtobiograf
ska zgodba je oslonjena na in
dividualna in splošna dokaz
ljiva lastna dejanja in na deja
nja drugih. Proti močem, ki 
ovirajo dejavnost humanistič
nega bojevnika, je ta zgodba 
nepopustljivo polemična, je 
naravnost dramatična zgodba 
o nepristajanju na upepelitev 
duha, ki ga nobena sila ne od
vrne od preverjanja socialnih 
in drugih tegob ponižanih in 
razžaljenih ter premalo upor
nih. Razen na lastne socialne 
izkušnje, zasidrane zlasti 
v vaškem proletarstvu, ter ob 
poznavanju kapitalističnih 
povzpetnikov, njihovih pove
zanosti s cerkveno in državno 
oblastjo, je ta polemika pod
prta tudi z razgledi po soci
ološki in filozofski teoriji. Na 
več mestih pripovedi je srečati 
imena in načela Kreka, 
Marxa, Engelsa, Prepeluha, 
Buharina in drugih. Čačinovič 
ob njih preverja svojo socialno 
misel in voljo. Razvidno je, da 
ceni krščanski humanizem, 
dokler se zares udejanja, ceni 
Marxovo načelo, da je za soci
alistično družbo najpomemb
nejše, da je človek človeku 
najvišja vrednota. Zapisi ob 
sojenju Buharinu kot branilcu 
ustvarjalne svobode oziroma 
svobodne osebnosti mu po
drejo vero v stalinski »sociali
zem«. Nazadnje je v Sloveniji 
osumljen za marksističnega 
odpadnika, prištet med »od
padnike« zahodnega tipa, ka
kor sta bila Andre Gide in Pa- 
nait Istrati, ki ju je dobro poz
nal, kakor je poznal tudi dela 
pisatelja ubežnika Ivana Bu- 
nina.

Čačinovičeva streznitev leta 
1940 pove, da osebni socialni 
humanizem brez organizira
nega zaledja ostaja donkihot
sko tragičen. Kakor prej pa je 
tudi po svojem velikem dvomu 
odločno prepričan, da je orga
nizirano zaledje produktivno 
in ga je soustvarjati le dotlej, 
dokler se ne polašča osebne 
etične volje in moči, dokler to 
zaledje ne pohodi etosa svoje 
ideje oziroma etosa, da je člo
vek najvišja in edina vred
nota, dokler torej svoje ideje 
ne zmaliči v surovo nasilje 
nad posameznikom in vso 
družbo.

Vsebinsko težišče avtobio
grafske pripovedi je v tridese
tih letih, ko je Čačinovič čas
nikar tiste vrste, ki s pisano 
besedo vznemirja tako tiste, ki 
pohlapčujejo, kakor one, ki jih

pohlapčujejo. Pripoved o čas
nikarju v areni življenja, pri
poved o njegovem dvojno- 
enojnem dvomu in kritičnem 
soočenju z dvema religijama 
ter o sprtosti z absolutistično

državo: ta pripoved združuje 
še povest o izraziti odprtosti 
za umetnost, še posebej za be
sedno. Sla po umetnosti, po 
vplivanju z metaforo je dovolj 
glasen ton celotne knjige. Na 
zunaj je to slo srečevati v po
javu, da časnikar v svojo soci
alno kljubovalnost, v svoje 
estetsko in duhovno stremlje
nje vgrajuje blizu trideset pi
sateljev, in sicer tako, da so 
mu poleg sociologov in filozo
fov kompas skozi pragozd člo
vekove družbene ujetosti, pre
pletenosti, slepote in jasno
vidnosti. Cankar mu npr. po
globi presojo krščanstva in so
cialne pravičnosti, Dostojev
ski ga vodi po poteh ponižanih 
in razžaljenih, Zolajev Germi - 
nal pa novele Čehova, spisi

Gorkega in drugih mu odkri
vajo, kako nujne so družbene 
in moralne spremembe. V tri
desetih letih ga moti pretirano 
levičarstvo v literarni kritiki, 
in je pristaš Krleževega od
pora zoper deklarirano soci
alno tendenčnost. Prežih, oba 
Kozaka, Kreft, Mrzel, Potrč, 
nazadnje še srečanje s Kocbe
kom na poti v Banjaluko 
(1941) in z njegovo odločitvijo 
»Nadaljevati moramo doma« 
- pa vse desetletje tesno sode
lovanje z Miškom Kranjcem: 
več kot ugledna duhovna 
druščina, ki mu je zagotav
ljala globlji smisel in pomen 
njegovega dvojnega »odpad- 
ništva« in samohodstva.

Knjiga opozarja torej na in
timno razdvojenost, kako

uresničevati svojo kulturno in 
družbeno zavest. Razdvoje
nost pa ni bila usodna, kajti 
duhovno pronicljivi Čačinovič 
je manj kontemplativna kakor 
k neposredni dejavnosti obr
njena narava, je duhovni dela
vec, ki so mu nemara bližja 
neposredna socialna dejanja, 
kakor pa metaforsko spremi
njanje medčloveških stvari. 
Pa vendar je povsem razvidno, 
da se v odločilnem duhovnem 
jedru nepotrjeni umetnik in 
potrjeni humanistični aktivist
popolnoma prekrivata. 

Literarno ambiciozni Čači
novič namreč doživi tudi 
umetnostno streznjenje. Trije, 
štirje študentje socialisti so se 
bili odločili kolektivno napi
sati socialno dramo Dražba, 
končali je kajpada niso. Pora
ženi soavtor Čačinovič tedaj 
izgubi vero v kolektivno be
sedno umetniško stvaritelj- 
nost, ter spozna, da ideja in

motiv ne zagotavljata umetni' 
škega dejanja, ampak ga za- I 
gotavlja le estetska izdelava 
ideje in motiva. Spozna, da je va? 
besedna umetnina izdelekv t 
enega, je ogenj iz jedra doži' 'rot 
vete in dotrpete resnice in le' f°p 
pote, ne pa izdelek še takORc 
spretnega pisarskega kolek' usr, 
tiva. Ob Grumovi farsi Dog0'rUi 
dek v mestu Gogi, ki je bila Pm 
objavljena nekaj časa pred 1 
kolektivistično dramatsk6 0 p 
blodnjo, mu je potrdila, da p°' 
šastna razčlovečenost, da krik Pri 
človeškega bitja bolj vznemiriu p 
in močneje spodbudi k pleme-ror, 
nitemu dejanju, kakor še tako Sle 
dobro napisana agitka s svo-KA 
jimi bojevitimi gesli. Aktivist m j 
in neumetnik sta se torej pra- Rih 
vočasno zavedela drug dru- «o| 
gega in si podala roki v spoz- “a 
nanju, da kakor za estetski® ®ar 
uresničenjem ideje mora stati 
in tudi stoji ena sama ustvar-lo
jalna osebnost, stoji ena sama V| 
tudi za resničnim socialni® 
dejanjem, kajti samo posa-S 
meznik je lahko tudi resnični^ 
socialist ali resnični solipsist.* 

Mnogoteri detajli Čačinovi' E 
čeve avtobiografije izvirajo1 
potemtakem iz enotnega oseb
nostnega jedra in slonijo ua 
navedenih duhovnih in moral
nih temeljih. Bralec naj j d1 
s tem jedrom usklajuje sar®
Pri tem bo nemara opazil, da 
je Čačinovičeva avtobiogra
fija nehotena polemika z da- I 
našnjimi obsežnimi zaslugar- y N 
skimi knjigami, ki jih nekateri itiv 
narcisoidi natresajo po svo- d.o 
bodni slovenski zemlji. PE

, .. lini
Čačinovič začenja knjig0 Via 

z zgodovinarjevo mislijo, da ene 
tisto, kar je minilo, v resnici še sto 
ni minilo, ampak se nadaljuj6 odi 
danes in se bo nadaljevalo ju- ide 
tri, da torej prava dialektika ste, 
vsrkava in nosi naprej celotno 2a j 
človeško zgodovino. Končuj6 zap 
pa jo z miselnim motivom p°s' gov 
nika Tarasa Ševčenka, ki p°' zna 
glablja in zaokroža pogled na p0 
zgodovinsko dialektiko: pes- n,e, 
nik jo namreč obremeni s stal- var 
nico moralne vrste, ki pravi, jtne 
da na vsej zgodovinski črti čjn: 
ostajajo nasilniki, ki drug6 din 
preganjajo. t0rj

Iz tega pa sledi moralni ak- to j 
siom svobodne ustvarjali)6 
osebnosti: dvomiti in iskati j6 e 
- biti, biti grenkobam navk- ■ 
ijub. :

Franc Zadravec D
_ N

• o vsem, kar se zgodi zani
mivega na Dolenjskem, Be
li krajini, Posavju, na Ko
čevskem in drugod,

• piše preprosto, razumljivo 
in kratko,

• daje vsem svojim bralcem 
možnost, da v njem sode
lujejo,

• nudi nešteto možnosti za 
oglaševanje,

-• je glede na obseg med 
vsemi podobnimi časopisi 
najcenejši

68000 Novo mesto 
Glavni trg 24 
tel.: 068/23-606 
fax: 068/24-898
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Da bi človeka kap! Potem ko so sloven- 
pi družbeni pravobranilci samouprav- 

a je wnja poleg DE več kot dve leti edini 
ilf*6 tej osamosvojeni deželici opozarjali, 
oži' rotiZj m ukrepali zoper privatizacijski 
le- rop stoletja, se ti znajdejo neki poslanci 

ako Znotraj neke spačenke, da se je Bog 
ek- krnili' KVIAZ imenovane, ki so opozo- 
\go-Tili na »slabo opravljeno delo družbenih 
bila Pravobranilcev«.
ired In potem so ti modreci razpravljali 
sk° 0 Predlogu KNSS državnemu zboru, naj 
po- zaradi domnevno neučinkovitega in 
ccft Pristranskega delovanja pravobranilcev 
nirip primeru kamniške Kočne odstavili ozi- 
me-^oma razrešili družbeno pravobranilko 
ako pov eni j e Anico Popovič. Obtožnico 
•<vo-E-NSS zoper Popovičevo pa so ‘še razširili 
visD™ Podkrepili z Vidmom Krško, ribniškim 
>ra- ^kom in novogoriškim Hitom. Janez Po- 
Iru' Robnik (SLS) je ugotovil, da »je dejstvo, 
ioZ' ra je družbeno premoženje vse premalo 
dnj darovano, predvsem ko gre za očitne kr

šitve zakona«. Res je, družbeno premože
nje je vse premalo varovano tudi, ko gre 
za očitne kršitve zakona. Ampak to pre
moženje je bilo premalo varovano tudi 
tedaj, ko je bil Podobnik skupaj s svojo 
stranko v Demosovi oblasti. In zakaj ni 
kričal takrat? Preprosto zato, ker je tudi 
njegova stranka videla v anarhiji prilož
nost, da si uredi gospodarski temelj obla
sti. Kričati so začeli šele, ko jih je kon
struktivni veter v skupščini spravil 
z oblastniških stolčkov in ko so ugotovili, 
da so z gospodarsko podkrepitvijo svoje 
oblasti delali račun brez krčmarja. Se 
zlasti potem, ko je padel v vodo Peterle
tov zakon o lastninjenju podjetij, ki je 
predvideval podržavljanje družbene last
nine in ki bi jo upravljali politično pri
merni novodobni gospodje. Ves ta čas so 
na glas razlagali, kako je družbeni pra
vobranilec samoupravljanja relikt ko
munističnega sistema, ki ga je treba po 
hitrem postopku v skupščini odpraviti.

Benjamin Henigman iz SKD se zdaj 
vprašuje, ali je družbeni pravobranilec 
samoupravljanja ukrepal ob prenosu 
družbenega kapitala Hita prek by pass 
podjetij, delitve dobička in podobnih 
vzvodov v zasebno sfero. Nič pa se ne 
sprašuje, kaj je delala Peterletova vlada, 
ki ni storila ničesar, da bi preprečila 
pravni vakuum, ki je omogočal takšne 
prenose, spričo katerih je lahko družbeni 
pravobranilec samo nemočno opazoval. 
Prav nič se tudi ne sprašuje, v kakšnem 
položaju je bila ta institucija ves ta čas. 
Ne zanima ga, da so družbeni pravobra
nilci živeli v razsulu, da so bili financi
rani od občin, ki jih v mnogih primerih 
niso hotele več financirati, itd.

Pred vsem tem ti možje danes brez 
sramu vtaknejo glave v pesek in tebi nič, 
meni nič ugotavljajo, da družbeni pravo
branilci samoupravljanja, katerih edina 
skrb je varovanje družbenega premože
nja, svojih nalog ne opravljajo dobro. To 
pa je poniglavost brez primere, ki pove 
vse o morali akterjev te igre, katere cilj je 
na dlani. Namesto Popovičeve skušajo na 
njeno mesto nastaviti svojega človeka, ki 
ga bo bolj od zakonodaje zanimal poli
tični in gmotni interes njegovih deloda
jalcev. Takšnim nakanam pa se je treba 
postaviti po robu z vsemi razpoložljivimi 
sredstvi, kar v prvi vrsti velja za Svo
bodne sindikate Slovenije in vse druge 
sindikate, ki ne delajo po diktatu te ali 
one partije. /. k.

Melika investicija v Krki Novotermu
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KRKINA STRATEGIJA 
TUJEGA VLAGANJA
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da- Konec minulega tedna so 
;ar' y Novem mestu pognali v tek 
ter) investicijo Kirke Novoterm, 
vO' v.o.o., vredno 17 milijonov 

OEM. Naložba v novo peč in 
. Eni j o za proizvodnjo steklenih 
1 §„ ^aken je bila sklenjena samo 
a-.eno let0 potem, ko je 80-od- 

1 s stotni delež Krke Novoterma 
UP ?dkupil nemški koncem Pfle- 
■uš 1(*erer Bau-und Verkerhssy- 
1 0 ‘Eeme AG iz Neumarkta. Zgolj 

■e 2a ilustracijo: nemški koncern 
g. 2aPosluje 7.000 delavcev, nje- 

§ova letna realizacija pa 
3 Žpaša okoli 2 milijardi DEM. 

, o tej investiciji je v Novem 
mestu tehnološko sodobna to- 

. varna, od katere utegnejo 
Jrtj '.ineti dokajšnjo korist doma- 
' e ^ni in tujci. Ali če si sposo- 
x° pitno misel generalnega direk

cija Krke Miloša Kovačiča: 
ik' to je bila doslej najuspešnejša

E
<D

kombinacija pri vlaganju tu
jega kapitala v Sloveniji po 
njeni osamosvojitvi. Zgodba 
ima seveda svojo zgodovino.

Za razliko od brezglavega 
in cenenega siljenja sloven
skega gospodarstva, ki ga brez 
vsakršne strategije hočeš no
češ spodbuja naša vlada, je 
80-odstotna prodaja Krke No
voterma Nemcem tekla po 
programiranem scenariju, pri 
katerem je generalna direk
cija matičnega podjetja Krke 
od vsega začetka vedela, kaj 
hoče. Za naše razmere veliko 
podjetje iz Novega mesta se je 
po slovenski osamosvojitvi 
znašlo pred izredno težko na
logo - kako nadomestiti izpad 
140 milijonov dolarjev, ki so 
jih prej realizirali na jugoslo
vanskih trgih. Od vsega za
četka je bilo jasno, da tržnega

zasuka ne bo moč izpeljati 
brez potrebnega vlaganja 
v osnovno farmacevtsko de
javnost. Krko je prav takšen 
položaj prisilil v prodajo 80 
odstotkov Krke Novoterma, ki 
je prav tako potrebovala nova 
vlaganja, da bi lahko lovila 
tehnološki priključek s sve
tom in da bi seveda tudi sama 
nadomestila izpad jugoslo
vanskega tržišča. Za ponazo
ritev: leta 1983 ustanovljeno 
podjetje izolacijskih vlaken je 
70 odstotkov svojih izdelkov 
izvažalo na jugoslovanski trg, 
le 30 odstotkov pa jih prodalo 
na tujem. Kombinacija s pro
dajo podjetja Nemcem se je 
tako kazala kot obetavna za
radi več razlogov. Miloš Ko
vačič je na otvoritvi sodobnih 
proizvodnih zmogljivosti to
varne v Bršljinu zadovoljen

ki potem zaradi najrazličnej
ših zasebnih menedžerskih in
teresov postaja lahek in cenen 
plen tujcev. Najbrž je prav tu 
iskati poglavitne razloge za

ugotovil, da je matična to
varna Krka po enem letu od 
prodaje Novoterma Nemcem 
realizirala vse svoje cilje. Ti se 
kažejo v njegovi osnovni ugo
tovitvi, da so tako v enem letu 
Novomeščani dobili dve teh
nološko, ekološko in marke
tinško sodobni evropski to
varni - farmacijo v matični 
Krki in izolacije v Novotermu.

Iz tega lahko izluščimo, da 
imamo znotraj nekega gospo
darskega subjekta v Sloveniji 
vendarle izdelano strategijo 
vlaganja tujega kapitala, ki se 
kaže v tem, da tujci prihajajo 
v naš gospodarski prostor naj
prej in predvsem zaradi reali
zacije domačih jasno zastav
ljenih ciljev. Šele potem so na 
vrsti njihovi cilji. Strategija je 
torej v tem, da se na osnovi 
tega iščejo kombinacije, ki 
lahko zadovoljijo obe strani. 
Pa še nekaj je pomembno pri 
vsem skupaj. Krka se v Novo
termu ni šla različnih igric 
s stečaji in drugimi oblikami 
razvrednotenja premoženja,

laskave ocene tega vlaganja, 
ki jih je razgrnil direktor kon
cerna Pfleiderer, in ki je naj
brž prav zaradi takšne »ravni« 
sodelovanja s Krko Slovenijo 
uvrstil med potencialne 
evropske gospodarske tigre. 
Prisotnost nemškega velepo
slanika pri odpiranju ome
njene investicije, s katero 
Krka Novoterm povečuje 
svoje proizvodne zmogljivosti 
za 42 odstotkov, vsekakor po
večuje težo njegovih besedi in 
težo tega sodelovanja. Kakšno 
(ne)strategijo na tem področju 
pa ima slovenska vlada? O tem 
po svoje govori dejstvo, da pri 
odpiranju 17 milijonov DEM 
težke investiciji v tovarni, ki 
si je z njo zagotovila tehnolo
gijo na svetovni ravni, se inte
grirala v tržne tokove zahod
noevropskega tržišča ter za
gotovila obstoječa delovna 
mesta in standard zaposlenih, 
ni bilo nikogar od slovenskih 
vladnih mož. Očitno so afere 
politično bolj vnovčljive?

Ivo Kuljaj

Ravbarkomandirsko pismo

Ogoljufani in prevarani
Zahteve zbora delavcev 4. 10. 1993

Od 1. 10. 1973 naprej smo delavci TOZD Žaga Sevnica ustvarjali, 
investirali (lupilno linijo, decimimico, širokolistno tračno žago, kuhinjo, 
mehanično delavnico, brusilnico, asfaltirali skladišče žaganega lesa, vzdr
ževali objekte in vse drugo), se odpovedovali lastnemu zaslužku, da bi jutri 
boljše živeli.

Ugotovili smo, da smo ogoljufani, prevarani in oškodovani s strani GG 
Brežice in TOK gozdarstvo Sevnica, ki si danes lastita premoženje delav
cev Žaga Sevnica. Skrivajo se pod krinko, češ da smo si usodo skrojili sami 
z referendumom o združitvi v GG Brežice, TOZD Gozdarstvo Brežice 
z dne 9. 1. 1990. Že na zboru delavcev, ki ga je decembra 1989 sklical 
generalni direktor Vinko Šeško, je ta zahteval izglasovanje pozitivnega 
rezultata na referendumu in grozil, da bo v nasprotnem primeru dobava 
surovine Žagi ustavljena, do izglasovanja pozitivnega referenduma.

Obljubljali so nam nemoteno zagotavljanje hlodovine za nadaljnjo pro
izvodnjo. Obljubljali so pomoč pri tehnološki posodobitvi Žage z asfaltira
njem skladišča hlodovine. Ugotovili smo, da je bila vse to laž in načrtna 
prevara.

Prisilili so nas k združitvi, ker so bili monopolisti tistega časa, t.j. naš 
edini možni dobavitelj hlodovine, ki nam služi za proizvodnjo. Podjetju 
GG Brežice s 500 in več zaposlenimi je v slabih dveh letih prestrukturira
nja uspelo večino premoženja prenesti v svoj TOZD, spraviti na cesto 
polovico zaposlenih in zagotoviti lepe plače za vodilne delavce.

V začetku leta 1991, ko so začeli pripravljati programe prestrukturira
nja in sprejemati ukrepe za izhod iz težav GG Brežice, so se vodilni delavci 
GG Brežice odločili ustanoviti novo podjetje Žaga, d. o. o., da bi se izognili 
vzporednemu reševanju vseh težav GG hkrati. Izognili so se reševanju 
presežnih delavcev na Žagi (dokupi delovne dobe, reševanje invalidov in 
drugo). Edini namen jim je bil obdržati premoženje.

Danes želijo po domače urediti še Žago, d. o. o., ki je od 1. 5. 1991 
samostojno podjetje, registrirano na sodišču z vso lastnino, ki mu pripada, 
in s svojimi zaposlenimi delavci. Podjetje Žaga, d. o. o., Sevnica ima svoj 
statut, v katerem je vse zapisano, podpisano in potrjeno.

Podjetje Žaga ima svoj upravni odbor s tremi člani iz podjetja Žaga, 
d. o. o., Sevnica.

GG Brežice si želi imeti glavno besedo pri odločanju o dobičku, a nobe
nega posluha o drugih težavah, ki pestijo Žago od ustanovitve dalje, in so 
si prilastili pravico preimenovati upravni odbor, ki za reševanje težav ni 
bil pripravljen upoštevati nobenega tehtnega argumenta, strokovne ana
lize proizvodnje in prodaje; zanimalo ga je samo plasiranje svojih sorti- 
mentov, preklasiranje surovine in ostanke pa prepustiti Žagi v predelavo.

Upravni odbor je to, kar je počel, počel zato, ker je bila večina članov 
s predsednikom Dušanom Perkom na čelu iz GG TOK gozdarstvo Sevnica.

V taki sestavi so gospodarili in narekovali vodstvu Žage, kako naj 
gospodari.

Upravni odbor vodstvu podjetja Žaga ni dovolil organizirati lastnega 
odkupa surovine in zahteval, naj celoten odkup gozdnih sortimentov 
poteka preko GG TOK gozdarstvo Sevnica, vse z namenom, da bi peščica 
ljudi uresničila lastne interese (monopolista). S tem je Žagi škodovala, da 
je sedaj v zelo težkem položaju, saj nimamo možnosti nabave surovine iz 
območij, ki so v neposredni bližini sedeža podjetja in omogočajo tudi nižje 
proizvodne stroške (prevozi).

Še vedno smo se pripravljeni žrtvovati, se odpovedati svojim dohodkom 
po kolektivni pogodbi za svoj jutri, a ne za prihodnost drugih.

V obdobju od 1. 12. 1990 do 31. 12. 1992 smo bili prikrajšani pri osebnih 
dohodkih glede na kolektivno pogodbo za znesek 23.136.001,50 SIT, s pri
padajočimi obrestmi (bančne) ca. 15.000.000,00 SIT, t.j. skupaj 
38,136.001,50 SIT.

»Močni« so verjetno uspeli s podkupninami ali lažnimi dokumenti. 
S strani Ludvika Grilca je bil dne 17. 09. 1993 ukraden žig in so pravno 
uredili dokumente v svojo korist. Opravili so vpis lastnine v zemljiško 
knjigo, mimo veljavnega statuta in akta o ustanovitvi podjetja. S tem 
kaznivim dejanjem so razlastili 52 zaposlenih na Žagi Sevnica in vse 
premoženje pograbili zase.

Z registracijo na Temeljnem sodišču Novo mesto, enota Novo mesto, je 
bil za Podjetje za predelavo in promet z lesom Žaga d. o. o., Sevnica, 
Savska 24, vpisan nov ustanovitelj: Gozdno gospodarstvo Brežice, TOK 
gozdarstvo Sevnica n. sub. o., kar je razvidno iz objave v Uradnem listu št. 
54, z dne 24. 9. 1993, in sedaj so pravi »gospodje«.

Vsi zaposleni menimo, da je v tem primeru oškodovana družbena last
nina in z njo vsi zaposleni na Žagi Sevnica. Za tako družbeno škodo je kriv 
upravni odbor in skupščina podjetja Žaga, d. o. o., Sevnica v sestavi:
1. Dušan Perko - predsednik UO
2. Zvone Petrov - član UO
3. Jože Kovač - člani UO
4. Marina Božič — član UO
5. Stanko Kralj r- član UO
1. Ludvik Grilc - predsednik Skupščine
2. Branko Podpadec - član
3. Jože Guštin - član
4. Marina Božič - član
5. Jože Lisec - član,

ki jim delavci Žage izrekamo nezaupnico od 4. 10. 1993 dalje.
Do rešitve v tem trenutku najbolj pomembnega vprašanja lastnine 

delavci Žage sprejemamo te sklepe:
1. Zahtevamo razveljavitev vsiljenega referenduma z dne 9. 1. 1990.
2. Zahtevamo revizijo lastninjenja in prodaje podjetja Žaga brez vedno

sti zaposlenih.
3. Prepovedujemo vsako vmešavanje Gozdnega gospodarstva Brežice in 

GG TOK gozdarstvo Sevnica v odločanje o nadaljnji usodi podjetja Žaga, 
d. o. o., Sevnica do izvedbe in zaključka revizijskega postopka.

4. Zaposlenim delavcem v računovodstvu, kadrovski službi in komerci
alni službi in direktorju PREPOVEDUJEMO izdajanje kakršnihkoli po
datkov iz teh služb za nadaljnjo uporabo osebam, ki niso v delovnem 
razmerju v tem podjetju.

5. PREPOVEDUJEMO vsakršno uporabo žiga in listin podjetja osebam, 
ki niso zaposlene v tem podjetju.

6. V primeru nespoštovanja zgornjih sklepov s strani GG Brežice in 
TOK gozdarstvo Sevnica bo kolektiv podjetja Žaga, d. o. o., Sevnica zase
del vse pisarniške prostore, s katerimi razpolagata Gozdno gospodarstvo 
Brežice in TOK gozdarstvo Sevnica.

7. Prepovedujemo vsakršno zastavljanje premoženja Žage pri najema
nju kreditov, dokler niso rešeni postopki, navedeni pod točko 1. in 2.

8. V primeru kršitve 7. točke je odgovoren sedanji direktor GG‘ TOK 
gozdarstvo Sevnica g. Jože Guštin.

Sledijo podpisi vseh članov kolektiva
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Razmeroma toplo oktobrsko vreme še traja. Poleti ni in ni hotela 
priti k nam dolina s hladnim zrakom, zdaj pa se nad zahodno Evropo 
sproti obnavlja. V Goriških Brdih se zaradi namočene zemlje pose
dajo ceste, resneje je na jugu Francije in ponekod v severni Italiji.

Nasprotno pa najbrž Štajerci in Prekmurci uživajo v topli in sončni 
(pa tudi vetrovni) jeseni, ki ji lahko rečemo indijansko poietje. In toliko 
je bilo v Mariboru, v Murski Soboti in najbrž še marsikje, tam so 
v začetku tedna namerili 24° C.

Oktober je »zlati« jesenski mesec. V povprečju se temperatura od 
prvega pa do zadnjega dne zniža kar za šest stopenj, največ od vseh 
jesenskih mesecev. Primerjamo ga lahko le z marcem, ko se pov
prečna dnevna temperatura dvigne od 2.6 na 8.4 stopinje (podatek je 
za Ljubljano). V povprečjih se sicer skrivajo vsa odstopanja, od 
ponedeljkovih 24 stopinj v Mariboru do -10,7 v Ljubljani 28. oktobra 
leta 1928.

V soboto nam bo vreme povedalo, ali nas tudi drugo leto čaka suša. 
Če verjamete v ljudske pregovore, si zabeležite, kakšno vreme bo 
v soboto, in nato preverite ob koncu prihodnjega avgusta: »Topel, 
veder Gal (16. oktober) suho bo poletje dal.« Ampak v času podneb
nih sprememb se raje zadovoljimo z vremenskimi napovedmi za 
nekaj dni naprej. Po mokrem četrtku in petku bo v soboto večinoma 
suho. V nedeljo pa lahko v večjem delu Slovenije spet pričakujemo 
padavine.

vojne
Janez Janša, bodoči minister za 
vojne veterane, je na ustanovitvi 
»Združenja vojnih veteranov Slo
venije« dejal, da za njih (sic!) 
vojna za Slovenijo ni trajala samo 
10 dni in da so od vsega najbolj 
ponosni na dejstvo, da je bilo tako 
malo žrtev. In prav ima: da vojna 
za Slovenijo ni trajala samo 10 
dni, Janša dokazuje iz dneva 
v dan, iz afere v afero. S to ra
zliko, da to ni več vojna za Slove
nijo, temveč proti njej in pred
vsem vojna za položaje in gmotni 
status. Glede ponašanja z majh
nim številom žrtev pa bi to veliko 
bolj kot Janši pristajalo, denimo, 
kakemu Janezu Drnovšku, ki mu 
je uspelo preprečiti vsesplošen le
talski napad na Slovenijo in ki je 
izposloval odhod JLA iz Slovenije 
brez ene same izstreljene krogle. 
Po principu pač, da je politik člo
vek, ki doseže politični cilj s poli
tičnimi sredstvi. In zanimivo: za 
razliko od Janše Drnovšek ne 
kaže nobene potrebe, da bi se 
s tem trkal po prsih.

ključni motiv slovenske osamo
svojitve. Slovenski partitokratski 
valpti se v ničemer več ne razliku
jejo od nekdanjih udbomafijskih 
beograjskih spahij. Slovenci, zad
nji čas je, da stvari vzamemo 
v svoje roke!

Kovačičev
svet

Kopačeva
opozorila

Danilo Kovačič, direktor HIT-a 
iz Nove Gorice, je za TV omizjem 
na vprašanje socialdemokrat
skega poslanca Iva Hvalice, kdaj 
bo asfaltiral kak pločnik, odgovo
ril, da je on že veliko naredil za 
Novo Gorico in da misli tako rav
nati tudi v prihodnje. Mimogrede 
pa je vseukega poslanca vprašal, 
kaj je doslej on naredil v svojem 
življenju. In potem smo slišali, ka
terih vse zborovskih komisij je Ivo 
član, pa za zakon o gradnji avto
cest itd. Skratka, Hvalica je kljub 
nevideni protekciji, ki mu jo je za 
TV omizjem nudila perjanica 
pl(j)u(vr)alnega slovenskega novi
narstva Vida Petrovčič, preprič
ljivo dokazal, da sodi v krog ti
stih, ki lepo živijo na račun dav
koplačevalskega denarja in zra
ven brez sramu serjejo na glavo 
tistim, ki ta denar ustvarjajo. In to 
naj bi bila parlamentarna demo
kracija? Narobe svet!

Irska je dala konec 19. stoletja angleški književnosti dva velika književnika, 
Georgea Bernarda Shevva in Oscarja VVilda (rojen 16. oktobra 1856). Prvi je 
napadal predvsem politični in imperialni konzervativnem imperija, drugi pa se 
je raje lotil moralnega in družbenega konzeravitizma viktorijanske Anglije. Bil 
je tipičen predstavnik evropske dekadence in je s svojim obnašanjem povzro
čal škandale in zgražanje tako visoke družbe kot tudi malomeščanov. Kljub 
temu pa niso bila njegova dela nič manj cenjena. Prešla so meje Anglije in 
osvojile tako Evropo kot Združene države Amerike.

VVilde je sicer največ pisal pesmi irrdrame, največ komedije. Delo, ki mu je 
prineslo svetovno slavo, pa je roman »Slika Doriana Greya«. Ta roman bi 
lahko spadal že v znanstveno fantastiko. Govori namreč o starcu, ki je še 
vedno podoben mladeniču, ker je z mističnim obredom začaral sebe in svojo 
sliko. Medtem ko je on ostajal mlad in lep, pa je slika starela, portret je dobival 
bolj in bolj strarčevske poteze. Končno Dorian Grey ni želel več živeti, 
zabodel je nož v sliko in umrl. Slika se je pomladila, truplo pa je dobilo 
starčevske poteze.

Oscar VVilde ni živet tako dolgo, da bi dobil take poteze. Zbolel je in umrl 
star komaj 44 let.

Ko se je VVilde vrnil s potovanja po Ameriki, so ga vprašali, če je doživel 
velik uspeh.

»Uspeh sploh ni prava beseda. Najeti sem moral tri tajnike, ki so odgovar
jali samo na pisma oboževalk, ki so želele koder mojih las.«

»Tri tajnike? Kaj ni mogel opraviti vsega tega en sam?«
»Nemogoče! Tako hitro ne rastejo lasje niti najboljšemu tajniku.«
V tem tednu so se rodili še rimski pesnik Vergilij, ruski pesnik Mihail J. 

Lermontov, slovenski pesnik Simon Gregorčič, angleški pesnik Samuel Ta- 
ylor Coleridge, angleški učenjak Christopher VVren, nemški dramatik Heinrich 
von Kleist in francoski utopist Claude Henry de Saint-Simon.

Deni

Janez Kopač, poslanec LDS, je 
v zvezi s proračunskim memoran
dumom ugotovil, da so predvi
dene investicije v oboroževanje 
uradno znamenje OZN, da je Slo
venija pripravljena kršiti em
bargo. Poleg tega je ekonomsko 
povsem upravičeno napadel defi
citarno polnjenje proračuna, kar 
naj bi pokrivali z zunanjim in no
tranjim zadolževanjem. Po njego
vem mnenju je oboje sporno in 
celo škodljivo, saj se javni dolg 
skokovito povečuje čez meje znos
nosti. Kopač je tako javnosti dal 
vedeti, da Slovenija smelo nada
ljuje prakso nekdanjega jugoza- 
dolževanja. Več kot 7 milijard 
DEM sedanjega slovenskega dr
žavnega dolga s tendenco nadalj
nje pospešene rasti ob stalnem pa
danju bruto narodnega produkta 
pa nam slej ko prej razgalja

Malenškovo
korito

Danijel Malenšek, nekdanji se
kretar poslanskega kluba Grosove 
Liberalne stranke, je bil izključen 
iz »članstva« društva upokojen
cev, ker zakon o poslancih vsej 
svoji širokogrudnosti navkljub ne 
določa, da bi se na njegovi podlagi 
lahko upokojil prav vsakdo, ki je 
kdaj v svojem življenju videl 
skupščino od znotraj. Danijelu že
limo torej še mnogo desnih poli
tičnih uspehov z veliko uganko 
v mislih, kdo je zdaj srečnejši: 
penzionisti brez njega ali nepen- 
zionisti spet z njim. Vsekakor pa 
drži, da je z revizijo njegove po
kojninske odločbe vsaj začasno 
ena s... odrinjena od korita. (N. 
K.) Udbokuli

Humoreska

Nobelova 
nagrada za mir

»Nobelove nagrade za mir delijo,« je izza sanka bifeja Bližnja 
srečanja posebne sorte sporočil tovariš Neposredni proizvajalec 
raznih strok in odločno nagnil svoj kozarec piva, kot bi hotel 
nazdraviti.

- To ste povedali tako, kot da bi Nobelovo nagrado lahko 
dobili tudi vi sami, smo hudomušno pripomnili.

»Oh, saj bi jo prav gotovo zaslužil,« je takoj povzel tovariš 
Neposredni.

- Hočete reči, da bi jo potrebovali, ne pa zaslužili. Nobelovo 
nagrado bi potreboval vsak...

»Tega, da bi jo potreboval, seveda ne zanikam, ampak hkrati bi 
jo tudi zaslužil.«

- In na katerem področju znanosti ste se tako močno izkazali, 
da bi vas lahko izbrali za nagrajenca?

»Mislim, da bi mi lahko končno dali Nobelovo nagrado za mir.«
- Oho, kaj pa ste takega storili?
»Nič.«
- Kako nič? In za to bi vi radi Nobelovo nagrado.
»Menda. Če nisem naredil nič, sem nenehno miroval. Torej sem

dokazal, da sem absolutno za mir...«
- Ja pa veste, koliko takšnih kandidatov za mir je še po svetu?
»Jih poznate? Jaz ne. Za nobenega še nisem slišal. Ampak jaz si

res prizadevam, da ne bi delal nič.«
- Kaj pa pitje piva, ali to ni delo?
»Saj ravno razmišljam, kako bi lahko oštir naredil kakšen velik 

elektronski trahter, da bi vanj vlil pivo, ko pa bi se pivec z ustni' 
cami dotaknil livka, bi ta elektronsko spustil ravno za požire 
piva.«

- In takšnemu popivanju vi pravite mir. Kaj pa potem, ko se 
ga nalezete? Ali ne razgrajate?

»Preje v mladih letih sem to počel. Zdaj pa zaspim. Torej sem 
še bolj za mir...«

- Pa vseeno poznam nekoga, ki bi si bolj zaslužil nagrado za 
mir.

»Kdo pa je to?«
- Neki Črnogorec. Nič ne dela že od rojstva. Tudi pije ne, ker je 

sicer musliman.
»Ja, od česa pa živi?«
- Pokojnino dobiva. In ker ji pravi »mirovina«, je očitno 

pokojnina v močni navezi z mirom.
»Torej je moral delati prej, da dobiva pokojnino.«
- O, ne. Dobiva jo od rojstva.
»Kako?«
- Tako, borčevsko. Oče mu jo je zrihtal.
»Torej se je boril?«
- Ne, rojen je po vojni...
»Torej ima še čas, jaz pa sem star. Mislim, da bi jo zatorej moral 

dobiti letos jaz. Ali veste, koliko pirov je ena Nobelova nagrada?«^- — 
je rekel in oči so se mu zasolzile. Zato ga nismo spraševali nič vfč- « °Q| 
Da bi bil mir, smo mu kupili pivo. Bogo Sajovic

»Joj, 
mama, 

veterani prihajajo!«

Nagradna križanka st. 44 TAEL, ASTA, PARSONS, ARTA, SKITI, CITAT, RAOS, TAJjOf 
META, AV, KI VERA, BAKU, MEDALJON, ZVON, RT, ALA, f
KAVA, DINA, MOKKA, NASVET, ETER, AVION, ANIARA, RORA

Rešeno križanko nam pošljite do 25. oktobra na naslov: ČZP Enot
nost, Dalmatinova 4, 61000 Ljubljana p.p. 479 na dopisnici ali v pismu 
s pripisom Nagradna križanka št. 44 

Nagrade so: 1.000, 700 in 500 tolarjev.
Rešitev nagradne križanke št. 42
ASTRONAVTIKA, CENE VIPOTNIK, EC, SENAR, ANI, TEST, NA

NOS, JASNA TEPINA, ATI, VEZIKA, LK, SKLAD, JERKOV, KVAR,

Izžrebani reševalci nagradne križanke št. 42
1. Vladka Berločnik, Cankarjeva l/a, 63320 Velenje,
2. Dragica Podkrižnik, Foitova 6, 63320 Velenje,
3. Valerija Bezjak, Gradnikova 31, 64240 Radovljica
Nagrade bomo poslali po pošti 
Križanko pripravil

Križanko pripravil
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